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Forord 

På oppdrag fra Viken fylkeskommune har Menon Economics gjennomført en analyse av områder for smart 

spesialisering i Viken-regionen og de kommende fylkene Akershus, Buskerud og Østfold. Denne rapporten inngår 

i en serie av tre rapporter som omtaler muligheter for smart spesialisering og næringsutvikling i henholdsvis 

Akershus, Buskerud og Østfold. Med utgangspunkt i næringsaktørers innspill og refleksjoner beskriver vi mulige 

områder for smart spesialisering, og beskriver dem i lys av blant annet nærings- og kompetansesammensetninger 

i det enkelte fylket. 

Menon Economics er et forskningsbasert analyse- og rådgivningsselskap i skjæringspunktet mellom foretaks-

økonomi, samfunnsøkonomi og næringspolitikk. Vi tilbyr analyse- og rådgivningstjenester til bedrifter, 

organisasjoner, kommuner, fylker og departementer. Vårt hovedfokus ligger på empiriske analyser av økonomisk 

politikk, og våre medarbeidere har økonomisk kompetanse på et høyt vitenskapelig nivå.  

Vi takker Viken fylkeskommune for et spennende oppdrag. Vi takker også alle informanter for gode innspill 

underveis i prosessen.  
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Sammendrag 

Viken fylkeskommune utarbeider grunnlag for nye regionale planer for de tre fylkene som vil erstatte Viken i 

2024 – Akershus, Buskerud og Østfold. Plangrunnlaget for de regionale planene ferdigstilles i regi av Viken 

fylkeskommune og oversendes til de tre nye fylkene i 2024. De tre nye fylkene avgjør hvordan plangrunnlaget 

skal nyttes i sitt fylke. Som innspill i utarbeidelsen av plangrunnlaget har Menon Economics gjennomført en 

næringsanalyse av Viken sentrert rundt smart spesialiseringsrammeverket. Arbeidet har resultert i tre rapporter 

som omtaler muligheter for regional innovasjonsdrevet vekst i Viken som helhet, samt i de tre kommende 

fylkene. Denne rapporten omhandler Viken og Akershus som region for smart spesialisering. 

Viken og Akershus som region for smart spesialisering 

Vi innleder rapporten med å beskrive Viken og Akershus som region for smart spesialisering. Dette utgjør et 

kunnskapsgrunnlag for utforsking av potensielle områder for smart spesialisering. Vi gjengir data og innsikt for 

både Viken som helhet og Akershus særskilt, avhengig av formål og tilgjengelige data. 

Næringslivet i Akershus 

Samlet var det rett i underkant av 360 000 sysselsatte i Akershus, hvorav 213 000 var sysselsatte i regnskaps-

pliktige bedrifter i 2021. Handel og bygg og anlegg var de største sektorene målt i sysselsetting. Disse næringene 

hadde henholdsvis 53 400 og 30 700 sysselsatte i regionen. Den samlede verdiskapingen i Akershus var 260 

milliarder kroner i 2021. Figuren under viser hvordan verdiskapingen i regionen fordeler seg på ulike næringer.  

Verdiskaping fordelt på næringer samlet i Akershus, 2021. Kilde: Menon Economics 

 

Som vist i figuren er petroleumsindustrien næringen med høyest verdiskaping i regionen, etterfulgt av handel og 

bygg og anlegg. Ellers skiller Akershus seg særlig ut ved å ha stor aktivitet innen kunnskapsintensive næringer 

som IKT, kunnskapstjenester og forretningsmessige tjenester. Forskjeller i de relative størrelser i fylkets 

verdiskaping og sysselsetting kan forklares ved forskjeller i arbeidskraftsproduktivitet. Med 

arbeidskraftsproduktivitet menes forholdet mellom verdiskaping og sysselsetting. Arbeidskraftsproduktiviteten 
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er særlig viktig i regioner med lav arbeidsledighet, slik det er i kommunene i Akershus. Økt produktivitet innad i 

næringer, samt flytting fra mindre til mer produktive næringer er nemlig de eneste måtene å øke verdiskapingen 

på uten å øke arbeidstilbudet. I Akershus skiller særskilt petroleumsnæringen, men også finansnæringen seg 

tydelig ut med produktivitet på henholdsvis 7,8 og 3,9 millioner kroner per sysselsatt. Handels- og bygg- og 

anleggsnæringene har en arbeidskraftsproduktivitet på 900 000  og 870 000 kroner per sysselsatt. 

For å si noe om komparative fortrinn til næringslivet i Akershus har vi brukt Balassa-indeksen. Balassa-indeksen 

måler den relative størrelsen på en næring i et spesifikt område, sammenlignet med den relative størrelsen til 

samme næring i et annet område. I analysen tar vi utgangspunkt i næringslivet i Akershus sett opp mot Norge 

som helhet. Vi måler i denne forbindelse Balassa-indeksen ved hjelp av næringenes verdiskaping. Balassa-

indeksen gir dermed en indikasjon på hvilke næringer regionen har særlig høy verdiskaping innen, sammenlignet 

med Norge som helhet.  

Balassa-indeks for næringenes verdiskaping i Akershus, sammenlignet med Norge. Kilde: Menon Economics 

Fra figuren ser vi at transport- og logistikknæringen i Akershus har mer enn 2,5 ganger så stor andel av 

verdiskaping som den har i Norge som helhet. Dette følger naturlig av at Akershus er en befolkningsrik og stor 

region med pendlerkoblinger mellom flere storbyer innad, samt nærhet til Oslo. Videre er regionen del av viktige 

logistikk-kjeder med Gardermoen som Norges største lufthavn, samt mot Oslo Havn. IKT er også en næring hvor 

Akershus har et større komparativt fortrinn, sett opp mot det norske gjennomsnittet. Store IKT-selskap som Viken 

Fiber og Telenor er lokalisert i Akershus, i tillegg til en rekke mindre software- og rådgivningsselskap innen IKT 

som har høy verdiskaping per ansatt. 

Utdanning og kompetanse i Akershus 

Tilgang på god og relevant kompetanse er et av de viktigste kriteriene for innovativ næringsutvikling. Ansattes 

kompetanse trekkes frem som Vikens næringslivs største fortrinn. Samtidig er mangelen på kompetanse den 

største barrieren for videre vekst. Viken som region har en bred kompetansesammensetning, med noen 

regionale skiller mellom fylkene. Akershus har noe høyere tilgang til arbeidskraft med lang utdanning innen 

samfunnsfag og juridiske, økonomiske og administrative fag samt naturvitenskapelige fag, håndverksfag og 
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tekniske fag. Buskerud og Østfold har relativt høyere tilgang på arbeidskraft med videregående utdanning innen 

naturvitenskapelige fag, håndverksfag og tekniske fag. Utdanningssammensetningen til Akershus er gjengitt i 

figuren nedenfor: 

Utdanningssammensetning i Akershus. Kilde: microdata.no 

 

 

For å vurdere regionale fortrinn knyttet til kompetanse og utdanning, kan det også være hensiktsmessig å 

vurdere Akershus sin utdanningssammensetning opp mot det nasjonale gjennomsnittet. En visualisering av dette 

er gjengitt nedenfor. Grønne felter indikerer at Akershus har relativt høyere andel av utdanningstypen og -nivået, 

mens røde felter indikerer en relativt lavere andel. Mørkere farge indikerer større forskjeller. Feltene i rød og 

grønn kan dermed forstås som kompetansemessige fortrinn og -ulemper for Akershus. Mørkegrå felter indikerer 

utdanningstyper med lave andeler (mindre enn to prosent), både nasjonalt og lokalt, som blir sett bort fra. 

Akershus sin utdanningssammensetning relativt til nasjonal utdanningssammensetning. Kilde: microdata.no 

 

Vi ser at Akershus har relativt stor tilstedeværelse av sysselsatte med lengre utdanning innen juridiske, 

administrative og økonomiske fag, samt ingeniør- og realfagsretninger. Dette henger blant annet tett sammen 
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med at store deler av regionens næringsliv er kunnskapsintensive, som omtalt tidligere i beskrivelse av regionens 

næringsliv. Vi ser også at det er relativt få bosatte i Akershus med utdanning innen pedagogiske fag samt helse- 

og sosialfag. For den øvrige regionale planleggingen kan dette ha implikasjoner på sikt, ettersom regionen 

sannsynligvis benytter arbeidskraft som pendler inn i dag.  

Klynger og geografiske koblinger 

Basert på tidligere kartlegging av næringsklynger i Oslo og Viken, gjengir vi en oversikt over klynger og geografiske 

koblinger i Viken. Vi finner at det er betydelige koblinger på tvers av klynger i hele landet. Det er lite indikasjon 

på at de tre Viken-fylkene er særlig tett knyttet gjennom klyngene. For å illustrere dette har vi beregnet det 

gjennomsnittlige antall fylkeskoblinger mellom en gjennomsnittlig medlemsbedrift. Hvis koblingstallet for 

Østfold beregnes til 100 mot Oslo betyr det at den gjennomsnittlig Østfold-bedrift som er medlem av en klynge 

har koblinger til 100 bedrifter i Oslo gjennom klyngefellesskap. Resultatet er vist i figuren under.  

Gjennomsnittlig antall fylkeskoblinger per bedrift som er medlem av en klynge. Kilde: Menon Economics 

 

Områder for smart spesialisering i Viken 

Med utgangspunkt i smart spesialiseringsrammeverket har vi i dialog med næringsaktører utforsket fem områder 

som kan utgjøre potensielle muligheter og nisjer for smart spesialisering i Viken. I tabellen nedenfor er regionale 

fortrinn, muligheter og nisjer samt barrierer for de fem områdene oppsummert (merk at vurderingene er basert 

på innspill fra næringsaktører og gjelder for Viken som region på tvers av Akershus, Buskerud og Østfold): 
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Områder for smart spesialisering i Viken utforsket i prosjektet 

 

Vi gir i det følgende en kort oppsummering av de ulike områdene. 

Helseindustrien  

Viken er hjemsted for en rekke av landets viktigste helseindustribedrifter, og helseindustrien i Viken utgjør 

sammen med Oslo om lag 85 prosent av den norske helseindustriens verdiskaping. Med utgangspunkt i regionale 

fortrinn knyttet til høy kompetanse, geografisk konsentrasjon av næringen samt forsknings- og 

behandlingsmiljøer, og sterke helseklynger, har næringsaktører og øvrige informanter identifisert potensielle 

områder for smart spesialisering i helseindustrien. Disse er knyttet til kreft/onkologi, med en særskilt nisje i 

radiofarmasi, ultralydrelatert teknologi, persontilpasset medisin og digital hjemmeoppfølging. For å realisere 

disse mulighetsområdene må man løse viktige barrierer rundt manglende politisk satsing, anskaffelsesregler og 

innkjøpsrutiner, samt kompetanse hos blant annet investorer og innkjøpere. Noen av de viktigste tiltakene som 

trekkes frem av næringsaktører er knyttet til innpass av helseindustrien i regjeringens eksportreform, styrking av 

helseklyngene og utvikling av en norsk helsekatapult som testsenter for nye innovative løsninger. 

Automatisering og robotisering av industri 
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Industrien er en stor og bred næring i Viken, men har hatt utfordringer med svak vekst. En av de viktigste 

forklaringene på dette er lav produktivitetsvekst. Gitt det høye lønnsnivået i Norge, er det en klar nødvendighet 

at industrien jobber for å øke produktiviteten, dersom man skal forbli konkurransedyktig. En kandidat til å øke 

produktiviteten er økt bruk av robotiserte og automatiserte løsninger. Viken har tre viktige regionale fortrinn for 

å utvikle en mer moderne og produktiv industri. Det finnes store og sterke kompetansemiljøer i eller i nærheten 

av regionen, særlig på Raufoss og i Kongsberg. Det er også generelt relevant kompetanse i arbeidsstyrken, både 

høy kompetanse innen teknologifag og overførbar kompetanse i andre næringer. Til sist, er Vikens industri er 

stor og bred, noe som gir et godt utgangspunkt for samarbeid. Informanter mener at det generelt er store 

muligheter for automatisering og robotisering i industri i Viken, men sliter med å peke på spesifikke muligheter. 

Det forsterker tilbakemeldinger om at en viktig felles barriere er at industribedrifter mangler kunnskap om 

mulighetene og hvordan de skal starte med å øke graden av automatisering og robotisering. I tillegg er det 

utfordrende å få oversikt over leverandørmarkedet der det er relativt få norske aktører.  

Bioøkonomi 

Landbruket og skogbruket i Viken er relativt store i en nasjonal kontekst og står overfor store utfordringer 

fremover som vil kreve omstilling. Næringene påvirker og blir påvirket av klimaendringer og økende krav til bedre 

ressursutnyttelse. Informanter har trukket frem flere regionale fortrinn i Viken knyttet til bioøkonomi. Det ene 

er sterke kompetansemiljøer, først og fremst på Campus Ås, med tilstedeværelsen av NMBU og gründermiljøet 

innen agritech. Et annet fortrinn er at det finnes komplette verdikjeder i Viken. Innenfor landbruk inkluderer 

verdikjeden alt fra landsbruksleverandører til produksjon av mat og næringsmiddelindustrien. Tilsvarende ser 

man for skogbruk. Samlet bidrar dette til et høyt kunnskapsnivå og gode muligheter for samarbeid.  Informanter 

i peker på fire mulighetsområder/nisjer med potensial i Viken: agritech, fôr, bioenergi og genetikk. Når det gjelder 

barrierene for realisering av mulighetene, blir finansiering trukket frem som viktig. I tillegg vurderes 

kunnskapsnivået og modenheten i det norske investormiljøet knyttet til bioøkonomi som lav. Det er også mangel 

på andre typer sentral kompetanse, blant annet innen forretningsutvikling. Organiseringen og reguleringen av 

markedet blir trukket frem som en barriere, og at insentivstrukturen i forskningssektoren ikke bidrar til 

kommersialisering. 

Grønnere og mer produktiv utvikling av bygg- og anleggsnæringen 

Bygg- og anleggsnæringen er en av de største næringene i Viken når det kommer til sysselsetting og verdiskaping. 

Samtidig har produktiviteten i næringen falt de siste 20 årene, og næringens andel av nasjonale klimagassutslipp 

er økende. Det er derfor et behov for grønn omstilling og økt produktivitet i næringen. I smart 

spesialiseringsprosessen har våre informanter nevnt at Viken har flere regionale fortrinn for å få til dette. De 

viktigste av disse er at Viken er stort, både i areal og befolkning, slik at etterspørselen etter bygg er høy og Viken 

har mange bygg- og anleggsprosjekter relativt til andre fylker. Videre pekes det på tilstedeværelsen av hele 

verdikjeden, samt næringsaktuell forskning. Når det kommer til mulighetsområder er prefabrikkering, materialer 

med lavere klimagassutslipp, økt grad av rehabilitering og ombruk, samt energieffektiviserende tiltak det som 

har blitt nevnt hyppigst. De mest sentrale barrierene for å få til grønn omstilling og økt produktivitet omhandler 

økonomiske insentiver, altså at flere tiltak er fordyrende, det er variasjon i både etterspørsel fra byggherrer, 

standarder som blir brukt og datagrunnlag. I tillegg er det blitt nevnt at det er manglende kunnskap og 

kompetanse i næringen. 

Smarte energisystemer 

Smarte energisystemer omhandler å øke produksjonen av energi, samt å utnytte energi på en smartere og mer 

effektiv måte. Flere analyser indikerer at Norge vil få et kraftunderskudd i nær fremtid, og fokuset på å både øke 
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kraftproduksjon og å utnytte allerede eksisterende kraft har derfor økt. Viken har allerede et kraftunderskudd i 

dag, og bedrifter har uttalt at de må flytte produksjonen sin som følge av manglende kraft. I smart 

spesialiseringsprosessen har informantene våre nevnt flere regionale fortrinn Viken har for å tilrettelegge for 

smarte energisystemer. Disse inkluderer et stort marked som etterspør teknologiske løsninger og kraft, bred 

kompetanse innen både kraftproduksjon, fjernvarme og energiteknologi, solid infrastruktur for el-biler og et stort 

geografisk areal for utvikling av vind- og solkraft. Mulighetsområdene som har blitt nevnt er brede og inkluderer 

alt fra spesifikke energieffektiviserende tiltak, som etableringen av mikromarkeder med mikronett, til smartere 

kraftinfrastruktur og strømregulering i bygg. Når det kommer til å øke kraftproduksjon nevner våre informanter 

at det er sol- og vindkraft som er mest aktuelt i Viken. Barrierene som trekkes frem for å utvikle Vikens 

energisystem inkluderer økonomiske insentiver, manglende kompetanse og kunnskap, kapasitetsbegrensninger 

i strømnettet, regelverk som begrenser lokal utbygging av kraftproduksjon, samt manglende vilje blant 

befolkningen og politikere. 

Næringsutvikling og samarbeid i Akershus 

Som et kunnskapsgrunnlag for det videre arbeidet med regionale planer for verdiskaping og kompetanse er det 

interessant å sette områdene for smart spesialisering og næringsutvikling i en kontekst av det kommende 

Akershus fylke. Vurderingene er i all hovedsak basert på refleksjoner fra en regionalt fokusert workshop, samt 

supplerende intervjuer, med aktører som bidrar inn til og har en interesse av den regionale næringsutviklingen. 

Bedrifter og næringsaktører var i liten grad involvert i denne workshopen, ettersom de i større grad ble involvert 

i utforsking av områder for smart spesialisering i Viken som helhet, beskrevet i rapportens del 2. Alle de fem 

områdene utforsket for Viken som helhet er relevante for Akershus, men basert på innspill ble tre områder 

vurdert som særlig relevante. Disse er: 

• Helseindustrien 

• Bioøkonomi 

• Smarte energisystemer 

og er omtalt i ytterligere detalj i rapportens del 3. 

I den regionalt fokuserte workshopen diskuterte vi i tillegg til de fem områdene for smart spesialisering hvilke 

andre næringsøkonomiske muligheter som eksisterer i Akershus. Hensikten med dette var å, på overordnet nivå, 

identifisere relevante næringsøkonomiske muligheter som kan supplere kunnskapsgrunnlaget om områdene for 

smart spesialisering. De viktigste næringsøkonomiske mulighetsområdene som fremkom fra denne prosessen er:   

• IKT og dataøkonomien 

• Transport og logistikk 

• Rådgivningstjenester i den grønne omstillingen 

De næringsøkonomiske mulighetsområdene er beskrevet i ytterligere detalj i rapportens del 3. Noen metodiske 

hensyn og vurderinger omtales også. Når vi lener oss såpass mye på en workshop som informasjonsgrunnlag 

foreligger risiko for at viktige fylkesspesifikke hensyn ikke blir fanget opp hvis vi ikke fanger opp de riktige 

deltakere eller informantene. En tilleggsutfordring er at de aktuelle fylkene ikke eksisterer enda, som gjør det 

krevende å sikre helt riktig informantsammensetning. Siden dette bidrar til å gjøre prosessen krevende, og gir 

begrensede muligheter for supplerende datainnhenting, har vi måttet gjøre vurderinger på hva som gjengis og 

hva som sees bort fra, som følge av innspill som enten er faktuelt feil eller ikke-verifiserbare. Denne balansen er 

forsøkt hensyntatt for å på effektivt vis samle inn innspill som bidrar til å svare ut de vurderingene som bør inngå 

i et kunnskapsgrunnlag for videre arbeid med den regionale næringsutviklingen. 
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Områdene for smart spesialisering og andre næringsøkonomiske muligheter diskutert for Akershus er 

oppsummert i figuren under: 

Områder for smart spesialisering og andre næringsøkonomiske muligheter i Akershus 

 

Avslutningsvis presenterer vi vi en rekke strategiske vurderinger knyttet til samarbeidet som eksisterer i regionen 

i dag. Dette inkluderer vurdering av hva som funker i næringssamarbeidet, hva som funker mindre godt og ikke 

minst hvilke samarbeidskonstellasjoner man burde styrke for å posisjonere seg best mulig for å kunne 

kapitalisere på de mulighetsrom har blitt trukket frem i smart spesialiseringsprosessen. Disse er: 

• Samarbeid mellom de tre Viken-fylkene 

• Tett samarbeid med Oslo kommune om næringsutvikling 

• Samarbeid om Bioøkonomi med Folloregionen 

• Samarbeid om helsesatsing med Buskerud 

• Generelt samarbeid om byggenæringen 

• Samarbeid om innkjøp innen helse 

• Samarbeid om rammer for videreutvikling av helseindustrien 

• Kobling av investorer til øvrige regioner 

• Utvikling av en inkubator i Asker og Bærum 

Ut fra den situasjonen Akershus befinner seg i, har det ikke ligget til rette for en endelig prioriteringsprosess med 

politiske beslutninger om strategier og innsatsområder. I det videre arbeidet med næringsutvikling i Akershus 

utgjør denne rapporten et kunnskapsgrunnlag som identifiserer potensielle spesialiseringsområder for videre 

iverksetting og læring av tiltak. I den forbindelse er det verdt å understreke hvor viktig det er med engasjement 

og forpliktelse i prosessen. En smart spesialiseringsprosess er nettopp det – en prosess. Hvis prosessen blir utført 

korrekt bidrar den til å økt innovasjon og samhandling i sentrale næringer. Resultatene av dette er imidlertid ikke 

noe som man måles fra et år til det neste, og det er derfor nødvendig at man arbeider etter en langsiktig plan, 

der relevante aktører er informert, involvert og engasjert under hele prosessen, og er villig til å arbeide iterativt 

med næringsutviklingsarbeidet.  

Områder for 
smart 

spesialisering

Helseindustrien Automatisering 
og robotisering i 

industri

Bioøkonomi Grønnere og mer 
produktiv bygg-

og anleggsnæring

Smarte 
energisystemer

Andre nærings-
økonomiske 
muligheter

IKT og dataøkonomien Transport og logistikk Rådgivningstjenester i den 
grønne omstillingen
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1 Innledning 

1.1 Bakgrunn for prosjektet 

Viken fylkeskommune utarbeider grunnlag for nye regionale planer for de tre fylkene som vil erstatte Viken i 

2024 – Akershus, Buskerud og Østfold. Plangrunnlaget for de regionale planene ferdigstilles i regi av Viken 

fylkeskommune og oversendes til de tre nye fylkene. De tre nye fylkene avgjør hvordan plangrunnlaget skal 

nyttes i sitt fylke. 

Intensjonen med plangrunnlagene for kompetanse og verdiskaping er å sikre gode og relevante koplinger mellom 

kompetanse/utdanning, nærings- og arbeidsliv, næringsutvikling og verdiskaping for å oppnå en framtidsrettet 

og bærekraftig samfunnsutvikling. Formålet med regionale planer for kompetanse og verdiskaping kan kort 

sammenfattes i følgende punkter (formål/tema) fra planprogrammet: 

• Skape flere arbeidsplasser og øke sysselsettingsgraden 

• Bærekraftig verdiskaping 

• Sikre at alle har nødvendig kompetanse og mulighet for relevant kompetanseutvikling 

• Øke kunnskapsproduksjonen og skape fremragende forsknings- og utviklingsmiljøer 

• Legge til rette for inkludering i arbeidslivet for alle innbyggere i Viken 

Som innspill i utarbeidelsen av plangrunnlaget har Menon Economics gjennomført en næringsanalyse av Viken 

sentrert rundt smart spesialiseringsrammeverket. Arbeidet har resultert i tre rapporter som omtaler muligheter 

for regional innovasjonsdrevet vekst i de tre kommende fylkene. Prosjektets tilnærming og rapportens 

oppbygging er omtalt i det følgende. 

1.2 Smart spesialisering som rammeverk for regional innovasjonsdrevet vekst 

Smart spesialisering1,2 er et regionalpolitisk rammeverk for innovasjonsdrevet vekst som ble introdusert av EU-

kommisjonen i 2009. Bakgrunnen for utarbeidelsen av rammeverket var en bekymring for at investeringer i 

kunnskap og innovasjon ble fordelt for bredt utover mange områder som førte til lite effekt. Innen et smart 

spesialiseringsrammeverk skal regioner i stedet forsøke å konsentrere ressursene på utvalgte næringer og 

aktiviteter. Målet er at denne tilnærmingen vil maksimisere effekten av ressursene som igjen skal føre til økt 

produktivitet, konkurranseevne og økonomisk vekst. 

Historisk har store deler av vestlig innovasjonspolitikk vært horisontal og nøytral. Det betyr at man har forsøkt 

ikke å favorisere enkeltnæringer eller prosjekter. I stedet har fokus vært på brede tiltak som kommer et bredere 

sett av entreprenører og aktører til gode. Slike politiske virkemidler inkluderer utdanningssystemet, 

(intellektuell) eiendomsrett, støtte til forskning, IKT-infrastruktur og mye annet. Mens slik politikk har sine 

fordeler, har virkemidlene ikke bidratt til å løse alle de problemer man ønsker å adressere. Dette kan især ses fra 

de store og økende regionale forskjeller i en rekke vesteuropeiske land, deriblant Norge.3  

Det er her spesialisering kommer inn. Ordet «spesialisering» i smart spesialisering viser til at mange aktører i 

samme næring, verdikjede og/eller klynge som bruker samme teknologi skaper synergier og gir konkurranse-

 

1 OECD (2013). Innovation-driven Growth in Regions: The Role of Smart Specialisation.  
2 Store Norske Leksikon (2021). Smart spesialisering 
3 Se blant annet OECD (2022). OECD Regions and Cities at a Glance, 2022. Tilgjengelig her. 

https://www.oecd-ilibrary.org/docserver/14108660-en.pdf?expires=1677661300&id=id&accname=guest&checksum=0F64B6EDC38F64222D00BC498BE1CEDD
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fordeler. Blant annet kan spesialiseringen gi lettere tilgang på relevant kompetanse, gode leverandører, relevant 

utdanning og innovasjonspress fra konkurrenter i nærmiljøet. Det kan også bidra til å tiltrekke seg bedrifter, 

kompetanse og investeringer fra utenfor regionen. I tillegg har tidligere undersøkelser vist at bedrifter som legges 

ned i en region er de som ikke kan støtte seg på ulike ressurser i regionen. At det er potensielt store positive 

effekter ved spesialisering og en kritisk masse innen FOU- og innovasjonsinvesteringer er godt dokumentert, 

blant annet i Agrawal et al. (2002), Agrawal et al. (2010). 

Etter å ha tatt beslutningen om å supplere den horisontale tilgangen til innovasjonspolitikk med en vertikal (eller 

«spesialiserings-») tilgang står man igjen med spørsmålet om hvordan man peker ut de områder en region skal 

satse på. Enhver beslutning er beheftet med betydelig usikkerhet omkring utvikling av markeder, priser og 

teknologier. En metode er at staten eller myndigheter velger seg ut satsingsområder. Historisk har dette 

imidlertid vist seg å være en lite farbar vei. Dette underbygges blant annet av Anne Krueger som sier: 

«Although it is certainly true that not everything can be done at once, focus on selected areas for large 

investments at the neglect of the rest of the economy is a highly questionable strategy. Why it would be preferable 

to allocate scarce capital so that some activities have excellent infrastructure while others must manage with 

seriously deficient infrastructure is not clear: without further evidence, it would appear to be a distortion.» 

(Krueger, 2011). 

Løsningen i smart spesialiseringsrammeverket ligger i å benytte entreprenørielle oppdagelsesprosesser (EDP, 

«entrepreneurial discovery process»).4 Premisset for denne prosessen er at det er entreprenører5 selv som sitter 

inne med mest relevant informasjon om mulige satsingsområder. Denne tanken kan spores tilbake til Dani Rodrik 

og idéer om en «self-discovery process» brukt i utviklingsøkonomi. Målet er at myndighetene i stedet for å 

utpeke satsingsområder skal fasilitere diskusjoner, workshoper, innspillsmøter og annet for å innhente og 

strukturere informasjonen som bedrifter, akademia og andre besitter. Det er denne delen av 3S-rammeverket 

som refereres til som «smart». Ved å kombinere EDP-en med økonomiske analyser, markedsundersøkelser og 

SWOT-analyser kan man identifisere domenekandidater til spesialisering. EDP og den analytiske tilnærmingen 

skal gjensidig styrke hverandre gjennom en iterativ prosess.  

 

4 Dette er et helt sentralt begrep som vi opplever at regioner ofte glemmer når de gjennomfører smart spesialiseringsprosesser. Dette 
kan skyldes at EU krever at regioner har en smart spesialiseringsstrategi for å kunne motta visse former for regional støtte.  
5 «Entreprenører» skal her forstås bredt og inkluderer både bedrifter, gründere, akademia, investorer, forskere og andre. 
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Figur 1-1: Illustrasjon - Input til identifisering av områder for smart spesialisering. Kilde: Menon Economics 

 

Det finnes tre hovedtyper av utviklingsprosesser. Den første handler om å videreutvikle de eksisterende 

spesialiseringene. Dette arbeidet finner sted i det etablerte næringslivet. Den andre typen utviklingsprosess 

består i å bygge nytt næringsliv basert på aktiviteten og kompetanse i det etablerte næringslivet. Dette vil ofte 

være et resultat av eksponeringen til ideer, kunnskap og teknologi fra andre næringer. Til slutt kan helt nytt 

næringsliv oppstå gjennom lokale aktørers nye idéer eller ved at bedrifter som kommer fra utenfor regionen 

etablerer seg i regionen. Alle disse tre typer av spesialisering blir undersøkt under EDP-en.  

1.3 Prosjektets tilnærming og rapportens oppbygging 

Prosjektet har blitt gjennomført i tre hovedfaser, som svarer til rapportens oppbygging i tre deler. Disse er 

beskrevet i det følgende. 

Del 1: Viken og Akershus som region for smart spesialisering 

I prosjektets første fase utarbeider vi en kartlegging av Viken og Viken-fylkene som regioner for smart 

spesialisering. Gjennom analyse av tilgjengelige data og intervjuer med relevante aktører gjengir vi oversikt over:  

Næringssammensetningen i Akershus: Vi beskriver status for næringslivet i fylket med hensyn til sysselsetting, 

verdiskaping og produktivitet fordelt på fylkets næringer, samt utviklingstrekk og variasjoner innad fylkets 

kommuner. Formålet med kapitlet er å gi et overblikk av de næringsøkonomiske størrelsene og sammen-

setningene i fylket. For en mer dyptgående næringsanalyse av Vikens kommuneregioner, se Menon Economics 

(2022). Mulighetsrommet for Vikens næringsliv i etterkant av korona. Tilgjengelig her.  

Næringsklyngene i Oslo og Viken: Basert på Menons kartlegging av næringsklynger i Oslo og Viken våren 2022, 

gjengir vi noen hovedtrekk knyttet til de 16 kartlagte klyngene. Vi ser på klyngene og deres sammensetning på 

tvers av fylkesgrenser i Viken, samt Oslo. Vi anser dette som hensiktsmessig ettersom klyngene spiller en viktig 

rolle for sine medlemmer på tvers av fylkesgrenser, og Oslo og Viken er relativt tett geografisk sammenknyttet. 

https://www.menon.no/wp-content/uploads/2022-5-Naeringsutvikling-i-Viken-etter-covid.pdf
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For å lese mer detaljert om klyngekartleggingen, se Menon Economics (2022). Næringsklynger i Oslo og Viken – 

Verktøy for grønn omstilling, kommersialisering og eksport? Tilgjengelig her. 

Utdanning og kompetanse i Viken og Akershus: Vi gjengir en oversikt over utdanningssammensetningen i Viken 

og Akershus og sammenligner disse, samt Akershus sin utdanningssammensetning relativt til den nasjonale 

utdanningssammensetningen for å kommentere på potensielle kompetansefortrinn i fylket. Vi gjengir så 

refleksjoner fra næringsaktører knyttet til behov for kompetanse i Viken, knyttet til næringsutvikling og grønn 

omstilling. 

Forskning og næringsliv: Vi gjengir her en oversikt over relevante regionale og nasjonale virkemidler i Viken som 

har som formål å stimulere til forskning og innovasjon i næringslivet og akademia. Med utgangspunkt i intervjuer 

med aktører som jobber med dette, peker vi på barrierer for (økt) samarbeid mellom forskning, akademia og 

næringsliv. 

Del 2: Områder for smart spesialisering 

Med utgangspunkt i smart spesialiseringsrammeverket, har vi i dialog med næringsaktører og akademia utforsket 

fem områder som kan utgjøre potensielle muligheter og nisjer for smart spesialisering i Viken. Områder for smart 

spesialisering skal som utgangspunkt utgjøre potensial for innovasjon, økonomisk verdiskaping og eksport. I 

tillegg ble bærekraft lagt til grunn som en dimensjon for vurdering. I dialog med Viken fylkeskommune, og basert 

på innsikten fra prosjektets første fase, valgte vi følgende områder for smart spesialisering helseindustri, 

automatisering og robotisering av industri, grønnere og mer produktiv utvikling av bygg- og anleggsnæringen, 

bioøkonomi og smarte energisystemer valgt. Vurderingskriterier for utvelgelse av områder til utforsking var blant 

annet at områdene skulle være relevante på tvers av de kommende Viken-fylkene, samt at det var forventet å 

kunne identifisere konkrete muligheter og nisjer i dialog med næringsaktører.  

For hvert område for smart spesialisering som skulle utforskes, ble det arrangert en digital workshop med 10-20 

deltakere for å diskutere regionale fortrinn i Viken, nisjer og mulighetsområder, samt barrierer for realisering av 

regional innovasjonsdrevet vekst innad området. Før den enkelte workshop ble det gjennomført intervjuer for å 

samle inn innledende hypoteser og rammer for diskusjon i workshopen, samt oppfølgende intervjuer for å 

ettergå og spisse funn fra workshopen. 

I henhold til smart spesialiseringsrammeverket, er beskrivelsene i rapportens del 2 i all hovedsak basert på 

innspill og refleksjoner fra informanter. Dette medfører at vi legger inn noe mindre tolkning enn i klassiske 

næringsanalyser, men heller dokumenterer og strukturerer innspill som har kommet gjennom EDP. Det er viktig 

her å påpeke at prosjektets tilnærming er sterkt avhengig av hvilke aktørers innspill man får tilgang til, og at funn 

og refleksjoner i stor grad er knyttet til utsagn fra enkeltbedrifter. Dette medfører en risiko for at viktig kontekst 

eller andre hensyn kan bli utelatt fra beskrivelsene som følger. Til gjengjeld muliggjør tilnærmingen å samle inn 

vesentlig mer detaljerte og tekniske innspill fra næringsaktørene, slik at gjengivelsen av mulige områder for smart 

spesialisering blir mer detaljert og konkret enn ved bruk av andre tilnærminger.  

Del 3: Næringsutvikling og samarbeid i Akershus 

I rapportens del 3 diskuterer vi særskilte muligheter for næringsutvikling og næringssamarbeid i Akershus. Vi 

beskriver først, med utgangspunkt i områdene beskrevet i del 2, hvilke særskilte fortrinn, muligheter og 

vurderinger som er relevante for Akershus. Vi beskriver så andre næringsøkonomiske muligheter som kan 

foreligge i Akershus. Vurderingene rundt særskilte næringsøkonomiske muligheter som kan foreligge i Akershus 

er i hovedsak basert på en regional workshop med aktører fra kommunal og fylkeskommunal forvaltning, 

https://www.menon.no/wp-content/uploads/2022-78-Naeringsklynger-i-Oslo-og-Viken-verktoy-for-gronn-omstilling-kommerisialisering-og-eksport.pdf
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næringsråd og -foreninger, det næringsrettede virkemiddelapparatet, akademia samt arbeidstaker- og 

arbeidsgiverorganisasjoner med flere. Formålet med dette utvalget er å kontekstualisere og vurdere innspill fra 

næringsaktører fra prosjektets del 2, som i stor grad er fylkesoverskridende. Innspillene er supplert med 

erfaringer fra tidligere tilgrensende arbeid. I workshopen ble det også diskutert hvilke næringssamarbeid på tvers 

av aktørgrupper som kan videreutvikles for å spille på regionale fortrinn og realisere regionale muligheter. Vi 

gjengir innspill og vurderinger rundt dette avslutningsvis som et kunnskapsgrunnlag for næringsarbeidet særskilt 

i Akershus fylke. 

Rapportens del 3 bør sees på som et viktig supplement til områdene for smart spesialisering i Viken beskrevet i 

del 2. Der vi i del 2 har måttet være spisse i tematikk og bredere geografisk, gir diskusjonene fra den regionale 

workshopen oss anledning til å diskutere andre næringsøkonomiske muligheter samt kontekstualisere områdene 

for smart spesialisering til Akershus.  

 

 

Metodiske vurderinger og hensyn 

Prosjektet har benyttet en bredde av datakilder og metoder for å utarbeide kunnskapsgrunnlaget som ligger i 

denne rapporten. Data fra tidligere arbeid, offentlig tilgjengelig data m.m. som inngår i mer klassiske 

næringsanalyser er i stor grad gjenspeilet i rapportens del 1. Rapportens del 2 og 3 er i stor grad bygd opp med 

utgangspunkt i informanters innspill gjennom workshops og intervjuer.  

Det er viktig her å påpeke at prosjektets tilnærming i del 2 er sterkt avhengig av hvilke aktørers innspill man får 

tilgang til, og at funn og refleksjoner i stor grad er knyttet til utsagn fra enkeltaktører. Dette medfører en risiko 

for at viktig kontekst eller andre hensyn kan bli utelatt fra beskrivelsene som følger. Fordelen med tilnærmingen 

er imidlertid at fortrinn, muligheter og barrierer kan beskrives mer fritt og på et plan som er i samsvar med 

Supplerende kunnskapsgrunnlag for smart spesialisering – Mulighetsrommet for Vikens næringsliv i 

etterkant av korona 

I 2022 gjennomførte Menon Economics en omfattende næringsanalyse av mulighetsrommet for Vikens 

næringsliv. Rapporten tar for seg næringsøkonomiske mulighetsrom i Viken og i fylkets tolv kommune-

regioner. Med utgangspunkt i næringsanalyser og femfaktormodellen pekes det på seks mulighetsrom.  

«Covid-rapporten» har flere fellestrekk med arbeidet som har blitt gjennomført i dette prosjektet, særlig 

knyttet til de næringsøkonomiske analysene i dette arbeidets del 1. Videre har det tidligere arbeidet bidratt 

til utvelgelse av områder for smart spesialisering. Imidlertid finnes det noen prinsipielle metodiske forskjeller 

i tilnærmingen. Der «Covid-rapporten» tar utgangspunkt i en klassisk næringsanalyse med utgangspunkt i 

data og globale trender for å identifisere mulighetsrom for næringsutvikling (top-down tilnærming), er det 

analytiske rammeverket i smart spesialisering EDP («Entrepreneurial Discovery Process»). Dette er en helt 

sentral del av 3S-rammeverket. Målet er en bottom-up analyse som tar utgangspunkt i å skape dialog mellom 

næringsaktører for å identifisere konkrete/relevante fortrinn, nisjer/muligheter og barrierer innen områder 

for smart spesialisering. 

Rapportene bør imidlertid sees i sammenheng som to analyser med ulike tilnærminger som supplerer 

hverandre i arbeidet med den regionale næringsutviklingen. 
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næringsaktørenes virkelighet. Dette henger igjen sammen med premisset om at det er entreprenører og 

næringsaktører selv som sitter inne med mest relevant informasjon om mulige satsingsområder.  

For å kontekstualisere funn og innsikt fra dialog med næringsaktører til det enkelte fylke i del 3, har vi benyttet 

tilsvarende metode (workshop og intervjuer) for å samle inn innspill og refleksjoner. Ulempen med dette er 

imidlertid en risiko igjen for at viktige fylkesspesifikke hensyn ikke blir fanget opp hvis vi ikke fanger opp de riktige 

deltakere eller informanter. En tilleggsutfordring er at de aktuelle fylkene ikke eksisterer enda, som gjør det 

krevende å sikre helt riktig informantsammensetning. Imidlertid tilrettelegger tilnærmingen for rask og bred 

informasjonsinnhenting som bidrar til å sette funnene fra dialog med næringsaktører i en fylkesspesifikk 

kontekst. Dette ble vurdert som en hensiktsmessig tilnærming for å sikre en blanding av tematisk spisse 

vurderinger (del 2) med overordnede vurderinger som bredder ut funnene (del 3).  
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DEL 1: VIKEN OG AKERSHUS SOM REGION 
FOR SMART SPESIALISERING 
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2 Næringslivet i Akershus 

I dette kapitlet presenterer vi en analyse av næringslivet i kommunene i det som vil utgjøre Akershus fylke fra 1. 

januar 2024, og omtaler dette som Akershus region.6 Vi gir først et overblikk over status og den historiske 

utviklingen for næringslivet for Akershus. Vi gjengir så et overblikk over de ulike kommunene som vil utgjøre 

Akershus, for å si noe om variasjonen av næringslivet i den nye regionen.  

2.1 Status for næringslivet i Akershus 

Samlet var det rett i underkant av 360 000 sysselsatte i Akershus, hvorav 213 000 var sysselsatte i regnskaps-

pliktige bedrifter i 2021.7 Figuren under viser hvordan regionens private regnskapspliktige sysselsetting fordeler 

seg på næringer. En utdypende forklaring av næringsinndelingen er gjengitt under vedlegg. Handel og bygg og 

anlegg er de største sektorene målt i sysselsetting. Disse næringene har henholdsvis 53 400 og 30 700 sysselsatte 

i regionen, noe som utgjør 25 og 14 prosent av regionens arbeidsstyrke.8  

Figur 2-1: Antall ansatte fordelt på næringer i Akershus-regionen, 2021. Kilde: Menon Economics 

 

 

 

 

6 Disse er Asker, Aurskog-Høland, Bærum, Eidsvoll, Enebakk, Frogn, Gjerdrum, Hurdal, Jevnaker, Lillestrøm, Lunner, Lørenskog, 
Nannestad, Nes, Nesodden, Nittedal, Nordre Follo, Rælingen, Ullensaker, Vestby og Ås. 
7 Vi gjør leseren oppmerksomme på at vi her presenterer tall fra regnskapspliktige bedrifter. Dette innebærer at blant annet offentlig 
helsesektor, offentlige universiteter og offentlige forskningsinstitutter ikke er inkludert. 
8 Betydelige deler av landbruksnæringen faller utenfor vårt datagrunnlag ettersom de ikke er regnskapspliktige bedrifter.  
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Som vi ser av figuren, er handel den største næringen målt 

i ansatte. Dette inkluderer både detalj- og engroshandel. I 

tillegg er det flere store bedrifter som er tett knyttet til 

handelsnæringen. Dette gjelder blant annet transport-

bedrifter og lageraktivitet. ASKO har eksempelvis flere 

store logistikksentraler i Vestby, hvor store deler av 

produktene som sendes til dagligvarebutikker på 

Østlandet blir sendt fra. Også Rema 1000s 

distribusjonsaktivitet for Østlandet finnes i regionen på 

Vinterbro i Ås. Kombinasjonen av en relativt stor 

befolkning, nærhet til Oslofjorden og nærhet til Oslo har 

bidratt til at reiselivsnæringen er den næringen som 

sysselsetter tredje flest mennesker i Akershus. I 2021 var 

det 18 000 ansatte i reiselivsbedrifter i regionen. 

Næringen inkluderer aktører som The Well og Tusenfryd, 

bedrifter tilknyttet Gardermoen som SAS og Avinor, samt 

en lang rekke overnattings- og serveringssteder. 

Like viktig som sysselsetting er verdiskaping. Den samlede verdiskapingen i Akershus var 260 milliarder kroner i 

2021. Figuren under viser hvordan verdiskapingen i regionen fordeler seg på ulike næringer.  

Figur 2-2: Verdiskaping fordelt på næringer samlet i Akershus, 2021. Kilde: Menon Economics 

Som vist i figuren er petroleumsindustrien næringen med høyest verdiskaping i regionen, etterfulgt av handel og 

bygg og anlegg. Petroleumsindustrien er Norges mest verdiskapende næring, og flere av de største olje- og 

gasselskapene har hovedkontor eller avdelinger i Akershus, hovedsakelig i Bærum, deriblant Lundin Energy, 

Equinor og Aker BP. Felles for handel og bygg & anlegg er at de består av mange bedrifter i Akershus (henholdsvis 

9 200 og 7 000 registrerte bedrifter), og at de sysselsetter mange som følgelig bidrar til verdiskaping.  
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summen av lønnskostnader og bedriftens 
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nedskrivninger. Med andre ord kan verdi-
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er en av de mest sentrale samfunnsøkonomiske 

størrelser, fordi det er den som legger grunnlag for 

velferd gjennom forbruk og skatter. 
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Samtidig er det merkbart at reiseliv, som sysselsetter tredje flest personer i regionen, kun er den tiende største 

næringen målt i verdiskaping. Dette skyldes blant annet forskjell i arbeidskraftsproduktivitet. Med arbeidskrafts-

produktivitet menes forholdet mellom verdiskaping og arbeidskraft. Forskjeller i denne variabelen gjør at 

fordelingen av verdiskaping på næringer kan være ganske ulik fra fordelingen av sysselsettingen. 

Arbeidskraftsproduktiviteten er særlig viktig i regioner med lav arbeidsledighet, slik det er i kommunene i 

Akershus. Økt produktivitet innad i næringer, samt flytting av arbeidskraft fra mindre til mer produktive 

næringer, er nemlig de eneste måtene å øke verdiskapingen på uten å øke arbeidstilbudet. 

Arbeidskraftsproduktiviteten for næringer i Akershus er vist i figuren under.  

Figur 2-3: Produktivitet per næring i Akershus, samt gjennomsnitt i Viken-fylkene, 2021. Kilde: Menon Economics 

Av figuren ser vi at særlig petroleumsnæringen, men også finansnæringen skiller seg tydelig ut med produktivitet 

på henholdsvis 7,8 og 3,9 millioner kroner per sysselsatt. Handels- og bygg- og anleggsnæringene har en 

arbeidskraftsproduktivitet på 900 000 og 870 000 kroner per sysselsatt. Reiseliv på sin side har en 

arbeidskraftsproduktivitet på 460 000 kroner per sysselsatt.9  

Fra de ovenstående figurene og beskrivelsene ser vi at verdiskaping per sysselsatt innen de mest produktive 

næringene er flere ganger så høy som i de næringene som sysselsetter flest. Det er imidlertid viktig i en diskusjon 

av verdiskaping per ansatt å ha i mente at næringer som er kapitalintensive (eksempelvis finans og forsynings-

industri) eller med ressursrente (petroleum) ofte har høyere produktivitet enn arbeidsintensive næringer. Selv 

hvis man korrigerer for disse faktorene er det imidlertid stor forskjell på verdiskapingen per ansatt mellom 

næringene. Samlet beregner vi en gjennomsnittlig arbeidskraftsproduktivitet i Akershus på 1,2 millioner kroner 

per sysselsatt. Dette er beregnet ved å ta total verdiskaping i regionen og fordele på total sysselsetting. Til 

sammenligning har Buskerud og Østfold arbeidskraftsproduktivitet på henholdsvis 900 000 og 840 000 kroner 

per ansatt. Næringssammensetningene i de andre Viken-fylkene omtales mer utdypende i egne rapporter. 

 

9 Det er viktig å fremheve at den gjennomsnittlige sysselsatte i reiselivsbransjen jobber færre timer enn gjennomsnittet for andre 
næringer i løpet av et år. Det betyr at forskjellene vi illustrerer hadde vært mindre dersom man hadde målt verdiskaping per årsverk. 
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For å si noe om komparative fortrinn til næringslivet i Akershus har vi brukt Balassa-indeksen. Balassa-indeksen 

måler den relative størrelsen på en næring i et spesifikt område, sammenlignet med den relative størrelsen til 

samme næring i et annet område. I analysen tar vi utgangspunkt i næringslivet i Akershus sett opp mot Norge 

som helhet. Vi måler i denne forbindelse Balassa-indeksen ved hjelp av næringenes verdiskaping. Balassa-

indeksen gir dermed en indikasjon på hvilke næringer regionen har særlig høy verdiskaping innen, sammenlignet 

med Norge som helhet.10  

Figur 2-4: Balassa-indeks for næringenes verdiskaping i Akershus, sammenlignet med Norge. Kilde: Menon Economics 

Fra figuren ser vi at transportnæringen i Akershus har mer enn 2,5 ganger så stor andel av verdiskaping som den 

har i Norge som helhet. Dette følger naturlig av at Akershus er en befolkningsrik og stor region med pendler-

koblinger mellom flere storbyer innad, samt nærhet til Oslo. Videre er regionen del av viktige logistikk-kjeder 

med Gardermoen som Norges største lufthavn, samt mot Oslo Havn.  

IKT er også en næring hvor Akershus har et større komparativt fortrinn, sett opp mot det norske gjennomsnittet. 

Store IKT-selskap som Viken Fiber og Telenor er lokalisert i Akershus, i tillegg til en rekke mindre software- og 

rådgivningsselskap innen IKT som har høy verdiskaping per ansatt. 

2.1.1 Eksport i Akershus 

Eksport er en viktig størrelse når det kommer til smart spesialisering. Eksportinntekter bidrar til å finansiere 

importen. I tillegg har eksportnæringer ofte et større vekstpotensial enn skjermede (innenlandskrettede) 

næringer, siden de markeder de opererer på er betydelig større. Sist, men ikke minst er eksportnæringer ofte 

mer produktive enn skjermede næringer.11 Alle disse faktorer bidrar til at eksportnæringer i utgangspunktet er 

de mest opplagte kandidater til smart spesialiseringsområder. Før vi går dykker lengre ned i smart 

 

10 Indeksen blir beregnet ved å ta andelen av total verdiskaping en næring utgjør i regionen, og dividere denne andelen på andelen 
den samme næringen utgjør av total verdiskaping i Viken som helhet. Det vil si at hvis en næring utgjør 10 prosent av verdiskapingen 
i Akershus, og den samme næringen utgjør 5 prosent av den totale verdiskapingen i Norge, vil næringen ha en Balassa-indeks på 2. 
11 Menon Economics (2022). Eksportmeldingen 2022 Tilgjengelig her. 
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spesialiseringsmetodikken i denne rapports del 2, er det derfor illustrativt med en kort gjennomgang av 

eksporten i Akershus 

I 2021 var norsk eksport på over 1 700 milliarder kroner, hvorav fastlandseksporten utgjorde om lag 870 

milliarder kroner. I Eksportmeldingen12 estimerte Menon eksporten fordelt på norske kommuner. Våre 

beregninger peker på at Akershus’ eksport i 2021 var på i overkant av 70 milliarder kroner, høyere enn Østfold 

og Buskerud som begge hadde eksport på mellom 20 og 30 milliarder kroner. Ser vi på næringene som 

eksporterte mest i Akershus i 2021, skiller maritim og offshore seg ut med nesten 30 milliarder kroner. Også 

industrien, IKT, helse og forretningstjenester eksporterte for mer enn 5 milliarder kroner fra Akershus i 2021. 

 I figuren under ser vi på eksporten i kommunene i Akershus, samt eksporten per sysselsatt.  

Figur 2-5. Eksport og eksport per sysselsatt i Akershus’ kommuner i 2021. Kilde: Menon Economics 

 

Fra figuren ser vi at det er Bærum som driver store deler av eksporten fra Akershus. I 2021 estimerer vi at 

bedrifter i kommunen eksporterte for hele 45 milliarder kroner. Dette er drevet av eksport av maritim og 

offshore, IKT og forretningstjenester. I eksportrangeringen følges Bærum av Asker (maritim og offshore, og annen 

industri), Lillestrøm (industri) og Eidsvoll (industri). Ser vi på eksporten per sysselsatt er det også Bærum som har 

høyest eksport, etterfulgt av Eidsvoll, Asker, Lillestrøm og Ullensaker. Samlet hadde Akershus eksport på om lag 

200 000 kroner per sysselsatt. Dette er i det nederste sjiktet nasjonalt, hvor flere fylker har eksport på over  

350 000 kroner per sysselsatt.  

2.2  Historisk utvikling i næringslivet i regionen 

I figuren under viser vi inflasjonsjustert verdiskaping i regionen fra 2011 til 2021. 

 

12 Menon Economics (2022). Eksportmeldingen 2022 Tilgjengelig her. 
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Figur 2-6: Verdiskaping i Viken-fylkene, inflasjonsjustert og indeksert til 100 i 2011, 2011-kroner. Kilde: Menon Economics, 
SSB 

Verdiskapingen i Akershus har siden 2011 økt fra 146 milliarder kroner til 260 milliarder kroner i 2021. Justert for 

inflasjon tilsvarer dette en vekst på om lag 43 prosent. Dette gir en gjennomsnittlig årlig vekstrate på 3,7 prosent. 

Til sammenligning har bruttonasjonalprodukt i Norge vokst med 24,7 prosent i samme tidsperiode. Til 

sammenligning har Buskerud og Østfold hatt en inflasjonsjustert vekst på henholdsvis 36 og 44 prosent mellom 

2011 og 2021. 

Veksten i verdiskaping kan videre brytes ned i endringer per næring. Figuren under viser vekst i verdiskaping i 

ulike næringer fra 2011 til 2021.  

Figur 2-7: Prosentvis vekst i verdiskaping (inflasjonsjustert) fra 2011 til 2021. Kilde: Menon Economics, SSB 

 

Av figuren over ser vi at den prosentvise veksten i verdiskaping har vært spesielt sterk i sjømatnæringen, 

petroleumsnæringen og prosessindustrien. Sjømatnæringen er relativt liten i Akershus, slik at den relative 

økningen er forholdsvis beskjeden i absolutte tall. I motsetning til dette var petroleumsnæringen den nest største 
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næringen i Akershus i 2011, og har gjennom klart størst absolutt vekst blitt den dominerende næringen i 

Akershus.  

Som diskutert tidligere, er økt produktivitet og flytting fra mindre til mer produktive næringer de eneste måtene 

å øke verdiskapingen på i en region uten å øke arbeidstilbudet. I en økonomi med lav arbeidsledighet er det 

derfor interessant å undersøke om økning i sysselsetting skjer i næringer med høy produktivitet eller med lav 

produktivitet. Figuren under viser endring i antall sysselsatte i perioden 2011 til 2021 mot verdiskaping per 

sysselsatt i 2021, fordelt på næringer. Optimalt ønsker man at samlingen av næringer strekker seg fra øvre høyre 

hjørne til nedre venstre, altså at det overføres arbeidskraft fra lite produktive næringer til mer produktive 

næringer. Figuren under viser at det har vært vekst i sysselsetting i samtlige næringer, med unntak av maritim 

næring. Samtidig er det tydelig at det har kommet flest arbeidsplasser i næringer som ligger langt nede i figuren 

og dermed har relativt lav produktivitet. Det gjelder særlig bygg og anlegg og handelsbransjen, men også reiseliv. 

Figur 2-8: Produktivitet 2021 og endring i antall ansatte (tusen ansatte) i perioden 2011-2021 i Akershus. Kilde: Menon 
Economics 

 

2.3 Næringslivet i kommunene i Akershus 

Det er stor forskjell på verdiskaping, sysselsetting og produktivitet på tvers av kommunene i Akershus. Av figuren 

under fremkommer det at Bærum er den klart største kommunen både målt etter verdiskaping og sysselsetting, 

etterfulgt av Lillestrøm, Asker og Ullensaker. Totalt kommer 53 prosent av regionens verdiskaping fra Bærum, og 

27 prosent av alle private sysselsatte i Akershus jobber i Bærum. Bærum er den mest produktive kommunen, 

med en verdiskaping per sysselsatt på hele 2,4 millioner kroner. Den høye produktiviteten er først og fremst 
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drevet av petroleumsbransjen. Dersom man ser bort ifra petroleumsnæringen, er produktiviteten i Bærum på 

1,5 millioner kroner. De øvrige kommunene varierer i størrelse på både verdiskaping og sysselsetting, men i 

mindre grad når det gjelder arbeidskraftsproduktivitet, med mellom 500 000 og 1 000 000 kroner i verdiskaping 

per ansatt. 

Figur 2-9: Sysselsetting, verdiskaping og produktivitet per kommune i 2021. Kilde: Menon Economics 

 

Det er også forskjeller mellom kommunene når det gjelder næringssammensetningen. Figuren under viser de 

fem største næringene i verdiskaping per kommune. Bærum karakteriseres av et næringsliv som er særskilt 

kunnskapsintensivt. Dette gjenspeiles blant annet i at Asker og Bærum er kommuneregionen i Viken med høyest 

andel av arbeidsstyrken med universitets- og høyskoleutdanning. Næringer som petroleum, IKT, og finans står 

sterkt i kommuneregionen, hvor mange nasjonale og internasjonale selskaper har hovedkontorer og avdelinger. 

Dette spesielt på Fornebu og Lysaker i Bærum kommune, hvor to av Norges største selskaper har hovedkontor 

(Telenor og Aker). 
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Figur 2-10: De fem største næringene i verdiskaping i 2021 per kommune. Kilde: Menon Economics 

 
1. plass 2. plass 3. plass 4. plass 5.plass  

Asker Handel Bygg og anlegg Helse Petroleum IKT 

Aurskog-

Høland 

Bygg og anlegg Handel Finans Transport, distribusjon 

og logistikk 

Forretningsmessige 

tjenester 

Bærum Petroleum IKT Finans Maritim Handel 

Eidsvoll Bygg og anlegg Handel Personlige tjenester Helse Kunnskapstjenester 

Enebakk Bygg og anlegg Transport, 

distribusjon og 

logistikk 

Handel Forretningsmessige 

tjenester 

Personlige tjenester 

Frogn Handel Bygg og anlegg Kunnskapstjenester Helse Transport, distribusjon 

og logistikk 

Gjerdrum Bygg og anlegg Handel Transport, distribusjon 

og logistikk 

Personlige tjenester Kunnskapstjenester 

Hurdal Helse Bygg og anlegg Andre 

primærnæringer 

Reiseliv Personlige tjenester 

Jevnaker Annen industri Bygg og anlegg Helse Finans Handel 

Lillestrøm Handel Bygg og anlegg Kunnskapstjenester Forsyningsindustri Transport, distribusjon 

og logistikk 

Lunner Bygg og anlegg Handel Helse Forretningsmessige 

tjenester 

Personlige tjenester 

Lørenskog Handel Transport, 

distribusjon og 

logistikk 

Bygg og anlegg Helse Næringsmidler 

Nannestad Bygg og anlegg Handel Reiseliv Transport, distribusjon 

og logistikk 

Forretningsmessige 

tjenester 

Nes Bygg og anlegg Handel Personlige tjenester Helse Forretningsmessige 

tjenester 

Nesodden Handel Bygg og anlegg Kunnskapstjenester Personlige tjenester Forretningsmessige 

tjenester 

Nittedal Handel Næringsmidler Bygg og anlegg IKT Personlige tjenester 

Nordre Follo Handel Bygg og anlegg Helse Transport, distribusjon 

og logistikk 

Kunnskapstjenester 

Rælingen Handel Bygg og anlegg Personlige tjenester Kunnskapstjenester Prosess 

Ullensaker Handel Reiseliv Transport, distribusjon 

og logistikk 

Bygg og anlegg Forretningsmessige 

tjenester 

Vestby Handel Transport, 

distribusjon og 

logistikk 

Bygg og anlegg Maritim Helse 

Ås Handel Bygg og anlegg Helse Transport, distribusjon 

og logistikk 

Kunnskapstjenester 

 

En oversikt over de fem største bedriftene i de fem største næringene per fylke er presentert i Vedlegg C. 

Videre er det forskjell på verdiskapingen har utviklet seg de siste årene i de forskjellige kommunene. Figuren 

under viser prosentvis inflasjonsjustert vekst i verdiskapingen for de ulike kommunene fra 2011 til 2021.  
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Figur 2-11: Prosentvis vekst i verdiskaping (inflasjonsjustert) fra 2011 til 2021 per kommune. Kilde: Menon Economics 

 

Av figuren fremkommer det at det er Nannestad og Lunner som har hatt høyest vekst, med over 80 prosent, 

mens Lørenskog og Ullensaker har hatt en vekst på under 20 prosent. De resterende kommunene har hatt 

mellom 20 og 80 prosent vekst i verdiskaping, som igjen kan sees i lys av gjennomsnittlig vekst på 44 prosent i 

Akershus. 
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3 Klynger og geografiske koblinger 

Dette kapittelet ser nærmere på klynger og geografiske koblinger i Viken. Over halvparten av medlemmene i 

de 15 klyngene som er undersøkt er bedrifter, 29 prosent er gründer/startups og 7 prosent er FoU/akademia. 

Blant klyngene er det størst overlapp i medlemsmassen mellom de tre helserelaterte klyngene Norway Health 

Tech, TLSC og Oslo Cancer Cluster. I tillegg har Smart Energy Markets og Cluster for Applied AI en del 

overlappende medlemmer, som kan sees i lys av at de hører under samme innovasjonsselskap, Smart 

Innovation Norway. Videre er medlemsbedriftenes geografiske plassering kartlagt. Overordnet er 31 prosent 

av bedriftene lokalisert i Viken og 47 prosent i Oslo. Det er samtidig stor variasjon blant klyngene, der 

Kongsbergklyngen på den ene siden kun har medlemmer i Viken, mens det på den andre siden er overvekt av 

medlemmer fra Oslo i helseklyngene. Til sist i kapittelet undersøker vi fylkeskoblingene i klyngene. Her finner 

vi at det er betydelige koblinger på tvers av klynger i hele landet. Det er lite indikasjon på at de tre Viken-

fylkene er særlig tett knyttet sammen gjennom klyngene.  

Menon gjennomførte en kartlegging av næringsklynger13 i Oslo og Viken våren 2022, på oppdrag for Viken 

fylkeskommune og Oslo kommune.14 I dette delkapittel ser vi nærmere på klynger og geografiske koblinger i 

Viken basert på data fra klynge-analysen. Målet med delkapittelet er å gi et overblikk over hvordan klyngenes 

medlemmer fordeler seg på fylker. I tillegg vil vi analysere hvordan klyngemedlemmene overlapper når det 

kommer til sektorer og når det kommer til geografi. Dette er viktig for etablering og utvikling av 

næringsutviklingssamarbeid i de tre nye fylkene.  

Vi har innhentet data på 16 klynger i Viken og Oslo. Disse er presentert med antallet av medlemmer i figuren 

under. Den viser at det er stort spenn i antall medlemmer i klyngene i utvalget, fra 10 medlemmer i 

Kongsbergklyngen15 til 270 medlemmer i Norway Health Tech. 

 

13 En næringsklynge kan defineres på ulike måter. Michael Porter har vært sentral i utviklingen av teori og empiriske undersøkelser 
av klynger. Han definerer klynger som “a geographically proximate group of interconnected companies and associated institutions in 
a particular field, linked by commonalities and complementarities” (Porter 1998). 
14 Næringsklynger i Oslo og Viken. Menon Economics, 2022. https://www.menon.no/wp-content/uploads/2022-78-Naeringsklynger-
i-Oslo-og-Viken-verktoy-for-gronn-omstilling-kommerisialisering-og-eksport.pdf 
15 Informasjon om antall medlemmer i Kongsbergklyngen varierer; i medlemslistene vi har fått tilsendt er det oppgitt 10 
kjernemedlemmer, men klyngelederen selv rapporterer om 30 medlemmer i klyngelederundersøkelsen – som trolig også inkluderer 
leverandørmedlemmer.  

https://www.menon.no/wp-content/uploads/2022-78-Naeringsklynger-i-Oslo-og-Viken-verktoy-for-gronn-omstilling-kommerisialisering-og-eksport.pdf
https://www.menon.no/wp-content/uploads/2022-78-Naeringsklynger-i-Oslo-og-Viken-verktoy-for-gronn-omstilling-kommerisialisering-og-eksport.pdf
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Figur 3-1: Antall medlemmer i klyngene. Kilde: Menon Economics 

 

Medlemmene i klyngene er gruppert etter femfaktormodellen, som beskriver et fem-partssamarbeid mellom 

oppstartsbedrifter, etablerte bedrifter, myndigheter, akademia og investorer. Disse fem aktørtypene anses å 

være avgjørende for å fremme samfunnsmessig og økonomisk utvikling. I 15 av 16 klynger finner vi alle disse fem 

aktørene. Medlemmene fordeler seg som illustrert i figuren nedenfor. 

Figur 3-2: Spørsmål: «Du har oppgitt at klyngen din består av følgende medlemmer. Vennligst oppgi antall medlemmer 
innenfor hver kategori». N=13. Kilde: Menon Economics 

 

Om lag 10 prosent av virksomhetene er medlem i to eller flere klynger. Basert på medlemslistene tilsendt fra 

klyngelederne fant vi at det til sammen er 1 276 medlemmer i klyngene, hvorav 94 er medlem i to klynger, 24 er 

medlem i 3 og 9 er medlem i 4 eller flere klynger. Ikke overraskende er det universiteter, forskningsinstitutter, 

samt underleverandører som advokatbyråer og konsulentfirmaer som er medlem i flest klynger. 
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Figur Figur  viser koblingene mellom klyngene som har overlappende medlemmer. Størrelsen på sirkelen 

indikerer hvor mange medlemmer klyngen har, og tykkelsen på strekene mellom klyngene illustrerer hvor mange 

medlemmer som overlapper. 

Figur 3-3: Illustrasjon over overlappende medlemmer mellom 16 klynger i Oslo og Viken: Kilde: Menon Economics 

 

Av figuren ser vi at det er størst overlapp mellom de tre helserelaterte klyngene Norway Health Tech, TLSC og 

Oslo Cancer Cluster. Videre ser vi at Smart Energy Markets og Cluster for Applied AI har en del overlappende 

medlemmer. Dette er heller ikke så overraskende, da begge klyngene ligger under samme innovasjonsselskap, 

Smart Innovation Norway. Solenergiklyngen og Construction City ser også ut til å ha enkelte overlappende 

medlemmer. Dette er først og fremst store konsulenthus og flere av de samme universitetene. NF&TA, som har 

sirkulærøkonomi innen tekstiler som kjerneområde, har langt færre koblinger til andre klynger. Deres 

87 medlemmer har kun overlapp med de to andre sirkulærøkonomi-klyngene.  

Videre har vi kartlagt medlemsbedriftenes geografiske plassering. Ser man alle medlemmene under ett er 

31 prosent av bedriftene lokalisert i Viken og 47 prosent i Oslo. Det er stor variasjon mellom klyngene på hvor 

medlemmene deres er lokalisert. På den ene yttersiden ligger Kongsbergklyngen der samtlige medlemmer er 

lokalisert i Viken. Kongsbergklyngen etterfølges av Viken Teknologiklynge der 79 prosent ligger i Viken. I den 

andre enden finner vi de tre helseklyngene The Life Science Cluster, Oslo Cancer Cluster og Norway Health Tech 
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der henholdsvis 72, 75 og 52 prosent er lokalisert i Oslo. Solenergiklyngen skiller seg ut ved å ha den største 

andelen som er lokalisert andre steder enn Oslo og Viken på 39 prosent. 

Figur 3-4: Geografisk fordeling blant medlemmene i klyngene. Kilde: Menon Economics 

 

Selv om mange klynger har medlemmer som er spredt over hele Viken, er det noen spesielt sterke klyngemiljøer 

som har tyngdepunktet i et begrenset geografisk område. I Østfold kan miljøet rundt innovasjonsselskapet Smart 

Innovation Norway i Halden særlig nevnes. De drifter to av næringsklyngene som er med i kartleggingen, NCE 

Smart Energy Market og Cluster for Applied AI, samt klyngen for Dekommisjonering og gjenbruk (DECOM). 

Sammen jobber de for grønn omstilling gjennom anvendt forskning, innovasjon og kommersialisering innen 

bærekraftig energi, anvendt kunstig intelligens, digitalt entreprenørskap, smarte byer og sosial og adferdsmessig 

innovasjon. 

I Buskerud er det særlig kompetansemiljøet knyttet til Kongsbergklyngen som peker seg ut. Kongsberggruppen 

jobber med nye teknologier, komplekse systemer, kompetansebygging og erfaringsdeling med et overordnet mål 

om å bidra til å styrke industriens globale konkurransekraft. SAMS Norway holder også til i Kongsberg og har en 

del faglige fellestrekk med Kongsbergklyngen. 

Når det gjelder Akershus er forskningsmiljøet på Kjeller et kunnskapsmessig tyngdepunkt for eksisterende 

klynger og har tidligere vært sterke pådrivere i etableringen av noen av disse. Innovasjonsselskapet Kjeller 

Innovasjon driver i dag H2Cluster og Kjeller-miljøet er sterkt representert i Solenergiklyngen, blant annet 

gjennom IFE. Fellesnevneren for klyngene er at de arbeider med fornybare energikilder. 

Menon har tidligere pekt på at bedrifter i utgangspunktet forholder seg svært lite til fylkesgrenser.16 Dataen som 

har blitt innhentet i fylkeskartleggingen kan brukes til å undersøke dette i nærmere detalj. Mer spesifikt har vi 

beregnet det gjennomsnittlige antall fylkeskoblinger mellom en gjennomsnittlig bedrift som er medlem i en 

klynge. Hvis koblingstallet for Østfold beregnes til 100 mot Oslo betyr det at den gjennomsnittlig Østfold-bedrift 

 

16 Menon Economics (2022). Mulighetsrommet for Vikens næringsliv i etterkant av korona. Tilgjengelig her. 
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som er medlem av en klynge har koblinger til 100 bedrifter i Oslo gjennom klyngefellesskap. Resultatet er vist i 

figuren under.  

Figur 3-5. Gjennomsnittlig antall fylkeskoblinger per bedrift som er medlem i en klynge. Kilde: Menon Economics 

 

Det er interessant å notere seg at det er relativt liten effekt av nærheten mellom fylker når det kommer til 

klyngekoblinger. Eksempelvis er det lite koblinger mellom Akershus og Innland, eller Buskerud og Vestfold og 

Telemark. Dette gjelder også for koblinger innad i fylker. Eksempelvis ser vi at bedrifter i Møre og Romsdal og 

Østfold som er medlem av en klynge har om lag like mange koblinger til andre bedrifter som er medlem av en 

klynge i Østfold.  

I stedet følger antall av koblingene størrelsen på næringslivet i de respektive fylkene. Det er derfor ikke 

overraskende at de tetteste koblingene for alle tre kommende Viken-fylkene er mot Oslo, etterfulgt av Trøndelag. 

Også Vestland og Rogaland scorer høyt for alle tre fylker, noe som viser den store geografiske spredningen i 

samarbeidet. Selv om klyngene er dominert av større bedrifter innenfor enkelte sektorer, er dette en klar 

indikasjon på at bedrifter samarbeider på tvers av fylkesgrenser, noe som bør reflekteres i næringspolitikken. 

Videre kan klyngene, med sine eksisterende geografiske koblinger, også potensielt utgjøre plattformer for 

ytterligere strategisk næringssamarbeid som går på tvers av fylkesgrensene.  
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4 Utdanning og kompetanse 

Tilgang på god og relevant kompetanse er et av de viktigste kriteriene for innovativ næringsutvikling. De 

ansattes kompetanse trekkes frem som Vikens næringslivs største fortrinn. Samtidig er mangelen på 

kompetanse den største barrieren for videre vekst. Viken som region har en bred kompetansesammensetning 

i befolkningen, med noen regionale skiller mellom fylkene. Akershus har noe høyere tilgang til arbeidskraft 

med lang utdanning innen samfunnsfag og juridiske, økonomiske og administrative fag samt 

naturvitenskapelige fag, håndverksfag og tekniske fag. Buskerud og Østfold har relativt høyere tilgang på 

arbeidskraft med videregående utdanning innen naturvitenskapelige fag, håndverksfag og tekniske fag. I 

dialog med næringsaktører fremkommer det at begrepet grønn kompetanse er lite tydelig og at kompetansen 

som trengs for å drive grønne næringer i stor grad eksisterer, men at det ikke finnes nok arbeidskraft med den. 

Videre er det, gitt lav arbeidsledighet, en nødvendighet å prioritere hardt i kompetansepolitikken, ettersom 

næringslivets samlede behov på tvers av næringer ikke kan tilfredsstilles.  

Relevant kompetanse er en av de viktigste innsatsfaktorene for å drive regional innovasjonsdrevet omstilling og 

vekst. Dette gjelder på tvers av aktørtyper i et innovasjonssystem, fra ansatte i en bedrift til investorer som skal 

bidra med kapital til nye løsninger. Det har tidligere blitt trukket frem av Vikens næringsliv at ansattes 

kompetanse er et av deres viktigste konkurransefortrinn.17 Samtidig pekes manglende kompetanse på som en 

særskilt kritisk barriere for å realisere bedriftene i Vikens vekstpotensial. Hele 70 prosent av bedrifter peker på 

mangel på kompetanse som en vekstbarriere i en spørreundersøkelse som ble gjennomført av Menon, og det 

var med stor margin den barrieren som oftest ble trukket frem i supplerende intervjuer.18 Dette gjelder nærmest 

uavhengig av hvilket område for smart spesialisering vi har utforsket. 

Utdanningssystemet og det bredere kompetanseutviklingssystemet er en sentral bidragsyter i å sikre at relevant 

kompetanse kobles til de riktige arbeidsplassene. Vi gjengir i dette kapitlet en status for utdanningsnivå og -typer 

i Viken og de tre nye fylkene, og ser det i lys av det nasjonale gjennomsnittet. Vi beskriver så, med utgangspunkt 

i næringsaktørers innspill og kommentarer, hvilke behov for kompetanse, på generelt nivå og knyttet til grønn 

omstilling, som foreligger i Viken. Vi gjengir videre refleksjoner rundt utfordringer og muligheter knyttet til 

kompetanse i regionen.  

4.1 Utdanning og kompetanse i Viken 

Vi presenterer i det følgende sammensetningen av den bosatte befolkningens utdanning i Viken og Akershus. 

Det er hensiktsmessig å ha en forståelse av befolkningens utdanningstype og -nivå både i Akershus, men også i 

den Viken-regionen som helhet, ettersom arbeidskraft ofte kan pendle på tvers av fylkesgrenser.  

Vi har samlet inn data på utdanningstype og -nivå fra microdata.no, en plattform utviklet i samarbeid mellom 

Sikt – Kunnskapsektorens tjenesteleverandør (tidligere NSD) – og SSB. Dataen er gruppert etter Norsk standard 

for utdanningsgruppering (NUS2000)19 og presenteres som følgende: 

Utdanningstype er gruppert som Allmenne fag, Humanistiske og estetiske fag, Lærerutdanninger og utdanninger 

i pedagogikk, Samfunnsfag og juridiske fag, Økonomiske og administrative fag, Naturvitenskapelige fag, 

Håndverksfag og tekniske fag, Helse-, sosial- og idrettsfag, Primærnæringsfag, og Samferdsels- og sikkerhetsfag 

og andre servicefag. 

 

17 Menon Economics (2022). Mulighetsrommet for Vikens næringsliv i etterkant av korona. Tilgjengelig her. 
18 Menon Economics (2022). Mulighetsrommet for Vikens næringsliv i etterkant av korona. Tilgjengelig her. 
19 Se https://www.ssb.no/klass/klassifikasjoner/36/  

https://www.menon.no/wp-content/uploads/2022-5-Naeringsutvikling-i-Viken-etter-covid.pdf
https://www.menon.no/wp-content/uploads/2022-5-Naeringsutvikling-i-Viken-etter-covid.pdf
https://www.ssb.no/klass/klassifikasjoner/36/
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Utdanningsnivå grupperes som grunnskole, videregående utdanning og høyere utdanning (fagskole, bachelor, 

master og PhD). 

Dataen vår fanger opp 505 000 sysselsatte som er bosatt i Viken med ulik utdanningstype og -nivå. 

Utdanningssammensetningen for Viken som region for Akershus, Buskerud og Østfold er gjengitt i figuren 

nedenfor: 

Figur 4-1: Utdanningssammensetning i Viken etter befolkningens høyeste utdanningsnivå. Kilde: microdata.no og Menon 
Economics 

 

For Viken har 18 prosent av den sysselsatte befolkningen grunnskoleutdanning som sitt høyeste utdanningsnivå 

og 36 prosent videregående utdanning fordelt på ulike fagområder.  Grunnskolen er i all hovedsak allmenn, mens 

den videregående utdanningen fordeler seg på ulike utdanningsløp i studieforberedende/allmenne fag, 

økonomiske og administrative linjer, naturvitenskapelige fag, håndverksfag og tekniske fag. Sistnevnte gruppe 

utgjør 13 prosent av den sysselsatte befolkningen og kan være særskilt interessant i lys av et 

næringsutviklingsperspektiv. For det første kan den inkludere realfagskompetanse som kan brukes til å utdanne 

ingeniører, en gruppe som vi senere diskuterer behovet for basert på næringsaktørers innspill. For det andre 

inkluderer den håndverksfag, som ifølge NHOs kompetansebarometer er fagområdet det er størst behov for 

kompetanse etter.20 Som vi diskuterer senere, utgjør dette en viktig kompetansegruppering for næringsutvikling 

i Viken og Akershus. 

46 prosent av den sysselsatte befolkningen har høyere utdanning. I et næringsutviklingsperspektiv er det noen 

grupperinger av høyere utdanningstyper som kan være av særskilt interesse. Disse er blant andre Samfunnsfag 

og juridiske fag samt økonomiske og administrative fag med lang utdanning (bachelorgrad eller lengre). Disse 

 

20 NIFU (2022). NHOs kompetansebarometer 2021. Tilgjengelig her. 
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omfatter blant annet økonomer, jurister og andre utdanninger som typisk inngår i administrative funksjoner i 

næringslivet. Til sammen utgjør disse gruppene 13 prosent av Vikens bosatte befolkning. En annen gruppe som 

er særskilt relevant i lys av regional næringsutvikling i Viken og Akershus er lang utdanning innen 

naturvitenskapelige fag, håndverksfag og tekniske fag. Denne gruppen inkluderer også ingeniører, som gitt 

Vikens og Akershus sin næringssammensetning, kan være av særskilt interesse. Denne gruppen utgjør ti prosent 

av populasjonen. 

4.2 Utdanning og kompetanse i Akershus 

For Akershus har vi data på 297 000 sysselsatte som er bosatt i regionen. Utdanningssammensetningen for 

Akershus er gjengitt i figuren nedenfor: 

Figur 4-2: Utdanningssammensetning i Akershus etter befolkningens høyeste utdanningsnivå. Kilde: microdata.no 

 

 

Vi ser at bildet for Akershus er forholdsvis likt som Viken-fylkene i snitt, som ikke er overraskende ettersom 

Akershus utgjør en vesentlig andel av de sysselsatte i dataen vår. Noen kategorier vi kan peke på som skiller seg 

fra Viken som helhet er en marginalt større andel bosatte med lengre utdanning innen samfunnsfag og juridiske 

fag (fem prosent) og økonomiske og administrative fag (elleve prosent). Knyttet til naturvitenskapelige fag, 

håndverksfag og tekniske fag, har Akershus noe færre med kort utdanning (elleve prosent) og noen flere med 

lengre utdanning (elleve prosent). 

For å vurdere regionale fortrinn knyttet til kompetanse og utdanning, kan det også være hensiktsmessig å 

vurdere Akershus sin utdanningssammensetning opp mot det nasjonale gjennomsnittet. En visualisering av dette 

er gjengitt nedenfor. Grønne felter indikerer at Akershus har relativt høyere andel av utdanningstypen og -nivået, 
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mens røde felter indikerer en relativt lavere andel. Mørkere farge indikerer større forskjeller. Feltene i rød og 

grønn kan dermed forstås som kompetansemessige fortrinn og -ulemper for Akershus. Mørkegrå felter indikerer 

utdanningstyper med lave andeler (mindre enn to prosent), både nasjonalt og lokalt, som blir sett bort fra. 

Figur 4-3: Akershus sin utdanningssammensetning relativt til nasjonal utdanningssammensetning. Kilde: microdata.no 

 

Vi ser at Akershus har relativt stor andel sysselsatte med lengre utdanning innen juridiske, administrative og 

økonomiske fag, samt ingeniør- og realfagsretninger. Dette henger blant annet tett sammen med at en stor del 

av regionens næringsliv er kunnskapsintensivt, som omtalt tidligere i beskrivelse av regionens næringsliv. Vi ser 

også at det er relativt få bosatte i Akershus med utdanning innen pedagogiske fag samt helse- og sosialfag. For 

den øvrige regionale planleggingen kan dette ha implikasjoner på sikt, ettersom skolene og virksomhetene i 

regionen benytter arbeidskraft som pendler inn i dag.21 Behovet for arbeidskraft knyttet til utdanning samt helse- 

og sosialtjenester kan antas å være proporsjonale med en regions befolkning. Isolert sett vil en region med 

relativt lavere andel arbeidskraft knyttet til disse arbeidsplassene være avhengig av innpendling.  

I et næringsutviklingsperspektiv er det også relevant å vurdere utdanningsinstitusjonene, spesielt knyttet til 

universitets- og høgskolesektoren og fagskoler, i Akershus som region. Akershus sine viktigste utdannings-

institusjoner omfatter blant annet NMBU, Oslo Met (Kjeller Campus), ITS Institutt for teknologisystemer (UiO), 

Fagskolen i Viken og Folkeuniversitetets Fagskole Lillestrøm. Det er viktig å påpeke at kompetansen til de som er 

bosatt i Akershus inneholder en vesentlig andel som er utdannet utenfor regionen. Det er sjeldent hensiktsmessig 

at en region er «selvforsynt» av utdanningstilbud, men heller bør kompetanseinstitusjoner forsøke å spesialisere 

og differensiere sine tilbud, til dels basert på det regionale næringslivets særskilte behov og fortrinn. 

4.3 Behov og muligheter knyttet til (grønn) kompetanse i Viken 

Vi beskriver i det følgende refleksjoner og innspill fra næringsaktører og innovasjonsøkosystemet i Viken knyttet 

til kompetanse i Viken. Diskusjonene har dekket Viken som helhet, som følge av informantenes inngang til 

diskusjonene. Utgangspunktet for diskusjonene rundt kompetanse har vært todelt. For det første, som beskrevet 

tidligere, er manglende tilgang på relevant arbeidskraft en av de største barrierene for realisering av bedriftenes 

vekstpotensial, og dermed videreutvikling av det regionale næringslivet. For det andre tar vi utgangspunkt i at 

den regionale næringsutviklingen vil bidra til og/eller måtte hensynta grønn omstilling. Dette kan fordre ny eller 

tilpasset kompetanse, ofte omtalt som grønn kompetanse. I omtalen av grønn kompetanse skiller vi mellom 

pådrivere for grønn omstilling, som produserer fornybar energi og teknologi som understøtter grønn omstilling, 

og påvirkede, som må endre deler av eller hele sin drift og virksomhet som følge av det grønne omstillingen. 

Store deler av næringslivet forventes å falle inn i en eller begge av disse rollene i lys av det grønne omstillingen. 

Dette gjelder også næringslivet i Viken. 

 

21 SSBs pendlerstatistikk 
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Behov knyttet til eksisterende, tilpasset og ny grønn kompetanse i Viken 

Fra dialog med næringsaktører i Viken fremkommer det at skillet mellom generell kompetanse og grønn 

kompetanse ikke er tydelig definert, og at det er krevende å konkretisere hva slags ny kompetanse det vil være 

behov for i lys av den grønne omstillingen. For de fleste bedrifter forventes det ikke at kompetansebehovene i 

form av utdanningstyper vil endre seg stort, med unntak av noe spisskompetanse som det vil være behov for i 

utvalgte næringer. Det påpekes at mye av kompetansen som vil kreves for den grønne omstillingen allerede 

eksisterer, men at det er manglende tilgang på arbeidskraft med den.  

Til tross for at det i størst grad etterspørres arbeidskraft med utdanningstyper og kompetanse som eksisterer i 

dag, trekker informantene frem behov for ny og tilpasset spisskompetanse i lys av det grønne skiftet. Denne 

typen kompetanse inngår typisk i produksjon av fornybar energi, samt utvikling av grønne energibærere og 

muliggjørende teknologi. Her trekkes spesielt ingeniørkompetanse frem som en type kompetanse det vil være 

økende etterspørsel etter. Regionens tilgang på denne typen kompetanse er omtalt tidligere i kapitlet. Her ser vi 

også at den største andelen av arbeidskraftsbehovet er knyttet til eksisterende typer ingeniørkompetanse. 

I dialog med næringsaktører, herunder spesielt informanter som jobber innen HR og rekruttering, trekkes 

ingeniører med kompetanse innen prosessteknikk, automasjon, kybernetikk og data frem som typene det er 

størst mangel på innen grønne næringer. Informantene konkretiserer i mindre grad hvilke behov for ny 

kompetanse som foreligger, men disse vil eksempelvis være knyttet til batteriteknologi, materialteknologi, 

energilagring og elektro.22,23  

Andre utdanningsgrupper som ofte nevnes i en næringsutviklingssammenheng, som eksempelvis økonomer og 

jurister, omtales som å være relativt mindre mangel på. Disse gruppene har også i mindre grad behov for ny 

kompetanse, men i større grad tilpasning av eksisterende kunnskap og kompetanse. Dette kan blant annet være 

i å sette grønne teknologier og løsninger inn i nye styrings- og rapporteringsrammeverk, som eksempelvis EU-

taksonomien for bærekraftige aktiviteter. 

Næringsaktørene vi har snakket med trekker også frem behov for videreutvikling og tilpasning av yrkesfaglige og 

fagskole-utdannede, herunder spesielt rundt håndverksfag. Denne gruppen estimeres det størst behov for 

nytilsatte av i NHOs kompetansebarometer, med et samlet estimert behov på 16 150 nytilsatte for NHOs 

medlemsbedrifter.24 Yrkesfaglige og fagskoleutdannede utgjør en stor og viktig del av arbeidskraften i Vikens 

regioner, og løft av deres kompetanse knyttet til blant annet resirkulering, material- og massehåndtering, 

drivstoffer, tilgjengelige verktøy og teknologier m.m., forventes å være et viktig bidrag i å få til grønn omstilling 

på et praktisk nivå. Dette kobles videre på behov for kompetanse innen prosjekt- og endringsledelse i det 

operative arbeidet, slik at nye og grønnere løsninger faktisk tas i bruk. Fagskolen i Viken, Folkeuniversitetets 

fagskole og AOF trekkes frem som viktige aktører i å bidra til kompetanseutvikling her.  

Barrierer og muligheter for å fylle Vikens kompetansebehov 

Videre har vi diskutert med næringsaktører hva som kan og bør gjøres for å fylle nåværende og kommende behov 

for relevant kompetanse i Viken. Generelt får bedrifter tilgang til ny kompetanse gjennom intern opplæring av 

egne ansatte, etter- og videreutdanning av ansatte eller gjennom rekruttering av nye medarbeidere. To viktige 

 

22 Menon (2022). Behov for ingeniørkompetanse i lys av den grønne omstillingen. Tilgjengelig her. 
23 Informantene trekker frem flere miljøer i Viken som bidrar til utvikling av relevant kompetanse i lys av det grønne skiftet. Blant dem 
er forsknings- og utdanningsinstitusjoner som NMBU, som har et sterkt fotavtrykk innen bærekraft, miljø og bioøkonomi, og 
Høgskolen i Østfold, som tilbyr blant annet studier innen grønn energiteknologi. Andre forsknings- og kompetansemiljøer knyttet til 
grønn omstilling som blir trukket frem er NCE Smart Energy Markets i Halden, Kongsbergmiljøet knyttet til grønn teknologi, samt 
NORSUS Norsk institutt for bærekraftsforskning i Fredrikstad. 
24 NIFU (2022). NHOs kompetansebarometer 2021. Tilgjengelig her. 

https://www.menon.no/wp-content/uploads/2022-117-Behov-for-ingeniorkompetanse_.pdf
https://www.nho.no/siteassets/publikasjoner/kompetansebarometeret/nhos-kompetansebarometer-2021---nifurapport2022-3.pdf
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kilder til relevant arbeidskraft er de som utdannes i Norge og innvandrende arbeidskraft. Disse kildene til å tilføre 

ny og økt kompetanse til næringslivet er illustrert i figuren nedenfor: 

Figur 4-4: Illustrasjon av viktige kilder til ny og økt kompetanse i næringslivet. Kilde: Menon Economics. 

 

Et helt grunnleggende utgangspunkt for diskusjonen om kompetanse er at det i Norge oppleves generell mangel 

på arbeidskraft. Selv om dette er særlig akutt på tidspunktet for denne analysen, er mangelen på arbeidskraft 

noe Norge har opplevd i en lengre årrekke. Dette faktum bør i høyere grad enn det gjør i dag danne rammen for 

diskusjoner knyttet til næringers kompetansebehov. Dersom man ikke åpner opp for betydelig mer innvandring 

(trenden har vært nedadgående de siste årene), eller klarer å få folk i jobb som i dag er utenfor arbeidsmarkedet 

(dette har historisk vist seg vanskelig) eller i pensjon, kan man ikke «øke størrelsen» på regionens verdiskaping. 

Dette nødvendiggjør at aktører som arbeider strategisk med regional nærings- og kompetanseutvikling (e.g. 

kommuner, fylkeskommuner og nasjonale aktører) må ha et aktivt forhold til at enhver form for støtte som er 

rettet mot at en næring skal vokse i størrelse impliserer en prioritering vekk fra andre næringer, alt annet likt. 

Enkelt sagt, til tross for at det foreligger behov for kompetent arbeidskraft i de fleste næringer, kan 

arbeidstilbudet ikke økes på tvers av alle. 

Med dette som utgangspunkt har vi diskutert utfordringer, barrierer og muligheter knyttet til å fylle Vikens 

(grønne) kompetansebehov med næringsaktører. Noen av de viktigste vurderingene trekkes frem i det følgende. 

Bedriftene har begrenset handlingsrom og kapasitet til å utvikle kompetanse 

Det påpekes av informanter fra næringslivet, herunder i HR-funksjoner, at det ofte finnes et ønske for å 

videreutvikle kompetansen i den enkelte bedrift. Samtidig påpekes det at det er kostbart å investere i 

videreutdanning og kursing. Dette kompliseres ytterligere av sammenhengen mellom gode/dårlige tider og 

kapasitet og økonomi til å investere i videreutvikling. Som en HR-representant sa det: «I gode tider er vi og den 

ansatte for travle til å kurses, og i dårlige tider med mye ledig kapasitet har vi ikke det økonomiske spillerommet».  

Utdanning av flere ingeniører med industrikompetanse gjennom videreutvikling av y-veien 

I lys av behovet for ingeniørkompetanse trekker næringsaktører og andre informanter frem at en kan 

videreutdanne fagarbeidere til ingeniører. Denne muligheten foreligger allerede gjennom den såkalte y-veien 

(‘yrkesfaglig vei’), som er studier i høyere utdanning tilrettelagt for personer med yrkesfaglig bakgrunn, vanligst 

innen realfags- og ingeniørutdanninger. Personer med relevant fagbrev, svennebrev eller yrkeskompetanse kan 

søke opptak til utvalgte y-veistudier. I Viken tilbys y-veistudier av Høgskolen i Østfold og Universitetet i Sørøst-

Norge.25 Imidlertid er det et relativt begrenset omfang av studenter som går via y-veien. I 2019 hadde høyere 

utdanning et inntak av om lag 360 personer som hadde gått via y-veien, noe som tilsvarer mindre enn én prosent 

av nye studenter. Informanter innen rekruttering og arbeidsgiverorganisasjoner viser imidlertid til Sverige, som 

beskrives å ha langt større tradisjon for å utdanne ingeniører som jobber i en industribedrift samtidig. En 

 

25 Se oversikt over y-veistudier her. 

Kilder til arbeidskraft i samfunnetBedrifters tilførsel av ny kompetanse

Bedriftsintern 
opplæring

Videreutdanning Rekruttering Utdanning Innvandring

https://utdanning.no/studiebeskrivelse/y-veien
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informant innen rekruttering viser til god erfaring med å rekruttere svenske ingeniører med industribakgrunn 

som har gått denne retningen.  

En annen måte å minke avstanden mellom 

yrkesfag og høyere utdanning er tilrettelegging 

for at elever ved yrkesfaglige 

utdanningsprogram kan søke seg inn på høyere 

utdanning. Flere fylker har gitt disse elevene 

mulighet til å tilegne seg studiekompetanse.  

Tilbud med en kombinasjon av yrkesfag og 

studiespesialiserende fag finnes ved flere 

videregående skoler (se casebeskrivelse).  

Per nå opplever flere informanter at 

universitets- og høgskolesektoren i for stor 

grad er lagt opp fra et akademisk ståsted 

fremfor næringslivets behov og ønsker. Videreutvikling av y-veien for å skape tettere sammenheng mellom 

utdanningssystemet og næringslivets behov vises til som en mulighet, hvor erfaringer fra Sverige kan være til 

inspirasjon. 

 

Styrking av fagskolene 

Informanter trekker frem fagskolene som viktige i å videreutdanne yrkesfaglig kompetanse, og svare ut behovet 

for kunnskapsløft knyttet til grønn kompetanse i praktiske problemstillinger. Informantene trekker frem at 

relativt få med yrkesfaglig utdanning går videre til fagskole, spesielt sammenlignet med andelen med studie-

spesialiserende som går videre til universitet eller høyskole. Samfunnsøkonomisk analyse AS påpeker i sin analyse 

av dimensjonering av utdanningstilbudet at en styrking av fagskolene er det viktigste tiltaket for 

utdanningssystemets næringslivsrelevans.26 Kompetansebehovsutvalget trekker frem at behovet for praksisnær 

høyere yrkesfaglig utdanning i arbeidslivet er stort, og trolig økende. Utvalget vurderer det videre dithen at 

høyere yrkesfaglig utdanning spiller en lite synlig, men viktig rolle for å imøtekomme dagens og morgendagens 

kompetansebehov. Sektoren har potensiale for å spille en enda viktigere rolle i å møte fremtidens nasjonale og 

regionale kompetansebehov.27 Dette støtter igjen opp under innspillene fra dialogen med næringsaktører om 

styrking av fagskolene.  

Ytterligere dialog og samarbeid mellom utdanning, akademia og næringsliv 

Som det til dels fremkommer av de øvrige punktene, etterlyses det av næringsaktører generelt en nærmere 

sammenheng mellom kompetansen som utdannes, og kompetansen som etterspørres i næringslivet. Det 

påpekes videre at kompetansepolitikk, næringspolitikk og distriktspolitikk må sees i sammenheng for å kunne 

realisere dette. Tettere dialog kan eksempelvis fasiliteres av næringsklyngene, som kan spille en viktig rolle her. 

Eventuelt kan det utarbeides kompetanseforum som skal ivareta disse hensynene, som eksempelvis gjort i 

Østfold.28 

 

26 Samfunnsøkonomisk analyse (2021). Dimensjonering av utdanningstilbudet. Tilgjengelig her. 
27 Kompetansebehovsutvalget (2022). Fremtidige kompetansebehov: Høyere yrkesfaglig utdanning for et arbeidsliv i endring. 
Tilgjengelig her. 
28 Les mer om Kompetanseforum Østfold her. 

Case: Kombinasjon av elektro og datateknologi og generell 

studiekompetanse på Ås videregående skole 

   

En annen måte å bidra til å koble yrkesfaglige utdanningsløp 

opp mot høyere utdanning, særskilt til ingeniørutdanning, er 

å tilrettelegge bedre for overganger på de videregående 

skolene. I skoleåret 2022-23 tilbyr Ås videregående skole 

realfagsfordypning for elever som søker og kommer inn på 

Vg1 Elektro og datateknologi. Løpet legger opp til at elevene 

kan fortsette med fordypning i realfag og vil kunne søke 

videre studier med studiekompetanse til de fleste studier. 

 

 

 

https://www.nho.no/contentassets/40c7a3c154fd402fb021487a81ea628d/r25-2021-dimensjonering-av-utdanningene.pdf
https://kompetansebehovsutvalget.no/wp-content/uploads/2022/06/KBU-temarapport-2022.pdf
https://kompetanseforum.no/siste-nytt/dream-big-get-shit-done-have-fun.152612.aspx
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I forlengelse av dette trekker informanter frem et behov for dimensjonering av utdanningstilbudet mer tilpasset 

næringslivets behov. I dimensjoneringsprosessen har fylkeskommunen ansvar for vurderinger av eventuell 

omprioritering av ressurser, inkludert opprettelse og nedleggelse av utdanningstilbud, basert på samfunnets 

behov. Yrkesopplæringsnemda, som består av blant annet arbeidsgiver- og arbeidstakerorganisasjoner, 

politikere og representanter fra kommunal sektor, er et rådgivende organ som skal fremme arbeidslivets og 

lærlingers behov og synspunkter overfor fylkeskommunen. Deres arbeid omfatter blant annet dimensjonering 

av videregående opplæring, og er en viktig interessent inn mot å bidra til samspill mellom behovene til 

næringslivet og samfunnet for øvrig. 



   
M E N O N  E C O N O M I C S  4 2  R A P P O R T  

 

5 Forskning og næringsliv 

Koblingen mellom akademia og næringslivet er et viktig aspekt i det regionale innovasjonssystemet. 

Forskningsrådet er involvert i flere virkemidler for å stimulere til samarbeid mellom partene, der Viken utgjør 

medianen når det gjelder bevilgninger per innbygger. TTO-ene er sentrale aktører som jobber med å 

kommersialisere forskningsresultater. I Viken finnes det to aktører med TTO-funksjon: Ard Innovation som er 

tilknyttet NMBU og NIBIO, og Kjeller Innovasjon som jobber mot forskningsinstitutter, primært lokalisert i 

forskningsparken på Kjeller. I tillegg er Inven2, som er eid av Universitetet i Oslo og sykehusene i Helse Sør-

Øst, aktiv i Viken. Når det gjelder omfanget av direkte samarbeid mellom næringslivet og forskere, er det stor 

variasjon mellom forskningsmiljøene. Mye av samarbeidet skjer i forskningsprosjekter, særlig Sentre for 

forskningsdrevet innovasjon (SFI). Vi har i tillegg kartlagt barrierer i samarbeid mellom akademia og 

næringslivet. Her pekes det av informanter på kulturforskjeller som særlige viktige. Det er imidlertid indikasjon 

på at denne barrieren i ferd med å brytes ned. For å bidra til økt samarbeid understrekes møteplasser som 

sentralt. To andre utfordringer som løftes frem er finansieringen av TTO-er og klynger, samt kompetanse og 

rekruttering til TTO-er og inkubatorer. 

En viktig aspekt i den regionale innovasjonen er koblingene mellom akademia på den ene siden og næringslivet 

på den andre. I dette delkapittelet går vi derfor kort gjennom hvilke virkemidler, aktører og barrierer som 

eksisterer i dette samarbeidet i Viken i dag. 

Det er vanskelig å måle kommersialisering av forskning. OECD29 har imidlertid gjort et forsøk. Deres metodikk 

inkluderer blant annet å måle næringslivets egen FoU som andel av verdiskapingen, samt antallet av patent-

søknader på universiteter (som andel av økonomiens størrelser). Disse data eksisterer ikke på regionalt nivå, men 

for landet samlet scorer Norge særlig svakt på antallet av kommersielle patenter som kommer ut av universiteter. 

Disse er vist i figuren under. 

 

29 Se https://stats.oecd.org/Index.aspx?QueryId=41991 

https://stats.oecd.org/Index.aspx?QueryId=41991
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Figur 5-1. Antall patentsøknader fra universiteter (relativt til økonomiens størrelse). Grafen viser en indeks der medianen 
for OECD-land er lik 100. Kilde: OECD 

 

En annen viktig indikator på kommersialisering av forskning og innovasjon er antallet av aktive patenter. I figuren 

under viser vi antallet av disse i Viken.  

Figur 5-2 Antall aktive patenter og antall aktive patenter per 10 000 ansatte, fordelt på næring i 2020. Kilde: Orbis 

 

Petroleums- og kunnskapstjenester hadde det høyeste antallet patenter i 2020 med henholdsvis 3 100 og 2 200 

patenter. Når vi kontrollerer for antall sysselsatte i næringen, får vi et bedre innblikk i innovasjons-intensiteten i 

ulike næringer. Det er iboende forskjeller mellom næringene som gjør seg gjeldende for antall patenter i 

næringen. Eksempelvis er handel en lokal næring, ofte uten global konkurranse, og med mindre behov for å 

beskytte intellektuell eiendom (IP). I andre næringer, som maritim næring, er det ofte global konkurranse på 

produktene, og det blir dermed viktigere å patentere nyvinninger. De næringene som skiller seg ut som særlig 

innovasjonsintensive er petroleumsnæringen, næringsmiddelindustri og annen industri, samt 

kunnskapstjenester. Også innen maritim næring er det relativt mange patenter per sysselsatt. 
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Virkemiddelapparatet inkluderer flere verktøy som skal stimulere til forskning og innovasjon i næringslivet. 

Forskningsrådet er en sentral aktør i denne sammenhengen og er blant annet involvert i tre virkemidler: 

SkatteFUNN-prosjekter, FoU-prosjekter fra Forskningsrådet og EU-prosjekter med norske deltakere. Den 

fylkesvise tildelingen av disse midlene per innbygger er presentert i figuren under. Selv om Viken er fylket med 

tredje største bevilgninger totalt, utgjør Viken medianen når det gjelder bevilgninger per innbygger. Trøndelag 

og Oslo har overlegent størst bevilgninger per innbygger, som nesten er fire ganger større enn Viken. 62 prosent 

av Vikens bevilgninger går til FoU-prosjekter fra Forskningsrådet (inkludert til UoH-sektoren og forsknings-

institutter), 26 prosent kommer fra SkatteFUNN og de resterende 12 prosentene fra EU-prosjekter. Viken har 

den syvende største bevilgningen til SkatteFUNN blant fylkene, kun større enn Agder, Nordland, Innlandet og 

Troms og Finnmark. Vikens bevilgninger til SkatteFUNN er med det relativt lavere enn det er for FoU-prosjekter 

fra Forskningsrådet. 

Figur 5-3: Bevilgninger per innbygger i 2022 til SkatteFUNN, FoU-prosjekter fra Forskningsrådet og EU-prosjekter, fordelt 
på fylker. Kilde: Forskningsrådet  

 

Videre viser figuren under hvordan tildelingene for SkatteFUNN fordeler seg på sektorer i Viken. Den viser at 17 

prosent av SkatteFUNN-tildelingene tildeles IKT-næringen og 13 prosent helsenæringen. Andre relativt store 

sektorer er olje og gass, energi og transport og samferdsel.  
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Figur 5-4: Bevilgninger til SkatteFUNN-prosjekter per sektor i perioden 2019-2022. Kilde: Forskningsrådet 

 

Fordelingen av SkatteFUNN-bevilgninger over sektorer er av interesse fordi det gir en indikasjon på 

forskningsomfang og -intensitet i privat næringsliv. Forskning og utvikling er i den sammenheng knyttet til 

bedriftenes mål om innovasjon i utvikling av varer og tjenester. Gitt en forventning om at forskning bidrar til 

innovasjon, som igjen bidrar til høyere produktivitet i en næring, gir forskningsintensitet en indikasjon på at en 

næring kan være interessant i en smart spesialiseringssammenheng. Siden man ser en høy innovasjonsaktivitet 

innen eksempelvis helsenæringen, er det alt annet likt mer sannsynlig at man her kan utvikle kompetansemessige 

konkurransefortrinn relativt til andre regioner og andre land. En oversikt over bedrifter med SkatteFUNN-

prosjekter fordelt over per fylke er gjengitt nedenfor: 
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Figur 5-5 Bedrifter i Viken med SkatteFUNN-prosjekt i perioden 2019-2022 per sektor. Kilde: SkatteFUNN 

 

Av figuren ser vi at IKT-næringen, helsenæringen samt og energi er næringene med størst forskningsaktivitet 

målt ved antall SkatteFUNN-prosjekter på tvers av fylkene. Videre ser vi at Akershus er fylket med størst aktivitet, 

som kan sees i lys av kompetanse- og næringssammensetning, men ikke minst størrelse. 

5.1.1 Samarbeid mellom næring og akademia/forskning 

Det er i flere ordninger som er skreddersydd for samarbeidsprosjekter mellom akademia og næringslivet. Det 

gjelder særlig Innovasjonsprosjekter i næringslivet (IPN) og kompetanse- og samarbeidsprosjekter (KSP), begge 

finansiert av Forskningsrådet. IPN er rettet mot bedrifter, og midlene skal gå til innovasjonsprosjekter med 

omfattende innhold av forskning og utvikling. Formålet med KSP er å utvikle ny kunnskap og bygge 

forskningskompetanse som samfunnet eller næringslivet trenger for å møte viktige samfunnsutfordringer. 

Prosjektene forutsetter prosjektsamarbeid mellom forskningsmiljøer og relevante aktører utenfor 

forskningssektoren. Fylkeskommunene har også flere ordninger som er rettet mot samarbeid mellom 

forskningsmiljøet og næringslivet, særlig Regionalt forskningsfond Viken og FORREGION. 

TTO-ene er sentrale aktører når det kommer til å koble akademia og næringslivet sammen. TTO står for 

«Technology Transfer Office»30 og jobber med å kommersialisere idéer og resultater fra forskningsmiljøer. Målet 

er å utvikle kommersielle produkter enten gjennom etableringen av nye start-ups eller utvikling av lisenser som 

selges til eksisterende industri. Selv om det er noe variasjon rundt mandatet til TTO-ene jobbes det hovedsakelig 

på prosjektbasis. TTO-ene får typisk inn en rekke forskningsresultater og vurderer hvilke av disse som har et 

kommersielt potensial. Deretter jobber TTO-ene videre med å utvikle idéen gjennom å inngå samarbeid med 

partnere fra næringslivet eller å etablere en start-up. Som regel er TTO-ene tett koblet sammen med 

virkemiddelapparatet, særlig inkubatorer. Idéene som utvikles er ofte i en veldig tidlig fase og intervjuobjekter 

pekte på «at TTO-ene må jobbe aktivt med å utvikle markedet for innovasjonene». En viktig aktivitet i forbindelse 

med dette er å være i dialog med næringslivet for å finne ut om forskningen er relevant. Prosessene er ofte lange 

og er avhengig av en kontinuerlig kontakt med relevante miljøer i næringslivet. TTO-ene arrangerer og deltar 

også på større arrangement der formålet er kompetanseutvikling og nettverksbygging. Eksempler på 

 

30 På norsk oversettes TTO til teknologioverføringskontor. 
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arrangementer kan være frokostmøter med spesielt utvalgte temaer, innovasjonsdager og andre relevante 

messer og konferanser. 

 

 

I Viken finnes det to etablerte TTO-er: Ard Innovation og Kjeller Innovasjon. Ard Innovation er eid av NMBU og 

NIBIO og holder til på Campus Ås. Ard Innovation jobber i utgangspunktet med alle områder som det forskes på 

av NMBU og NIBIO, men det er tre hovedområder de jobber mest med. Det ene området er jordbruk, fiskeri, mat 

og prosessindustri. Det andre handler om effektivisering av landbruket, hovedsakelig gjennom sensorikk og 

roboter, såkalt agritech. Det siste feltet er utviklingen av nye tjenester basert på store datamengder. Ard 

Innovation jobber tett sammen med inkubatoren Aggrator. Aggrator tar over hovedansvaret for utviklingen etter 

at en start-up eventuelt har blitt etablert. Målet er å hjelpe start-upen med å bli levedyktig ved hjelp av 

rådgivning, ressurser og aktiviteter. Aggrator kobler også start-upene med mentorer fra store nettverk i tillegg 

til investormiljøet. I tillegg til Aggrator finnes det også flere studentinkubatorer på NMBU som jobber tett med 

næringslivet, blant annet Urban Lab, Food Lab og Eik Lab. 

Kjeller Innovasjon er et innovasjonsselskap som jobber mot forskningsinstitutter, primært lokalisert i 

forskningsparken på Kjeller. Kjeller Innovation er i hovedsak eid av Siva, Equinor Ventures, IFE, FFI, Viken 

fylkeskommune og Lillestrøm kommune. Kjeller Innovasjon jobber først og fremst med start-ups og små og 

mellomstore bedrifter, men har også kontaktflater mot etablert næringsliv. Kjeller Innovation jobber spesielt 

mot fire områder: energiteknologi, romteknologi, bioøkonomi og smarte samfunn/mobilitet. Kjeller Innovasjon 

samarbeider med miljøet på Ås Campus i prosjekter knyttet til bioøkonomi. Noe av det som skiller Kjeller 

Innovasjon fra Ard Innovation er at Kjeller jobber med miljøer som driver anvendbar forskning der hoveddelen 

allerede kjøpes av næringslivet. Rollen til Kjeller Innovation blir dermed å jobbe med konkrete teknologier som 

er disruptive. Kjeller Innovation driver en inkubator for teknologiorienterte oppstartsselskaper og klyngen 

H2Cluster. I tillegg prøver de å etablere en nasjonal romklynge. 

I tillegg til de to TTO-ene som er lokalisert i Viken, er Inven2 en annen TTO som holder til i Oslo, men som er 

svært aktive i Viken. Inven2 er eid av Universitetet i Oslo og sykehusene i Helse Sør-Øst og er spesialisert i 

livsvitenskap. Helseindustrien hviler i utgangspunktet i stor grad på forskning, og en trend de siste årene blant 

de største selskapene har vært å gå bort fra store interne forskningsavdelinger. I stedet samarbeider de nå i 

Organisering av teknologioverføring ved norske forskningsinstitusjoner 

NIFU har gjennomført en utredning av modeller for organisering og innretning av TTO-kontorene med 

utgangspunkt i det norske systemet for teknologioverføring.* Rapporten ble publisert i 2022 på oppdrag fra 

Kunnskapsdepartementet. Rapporten inneholder følgende hovedfunn: 

• Utredningen har vurdert fire modeller med utgangspunkt i fem sentrale dimensjoner: eierskap, 

arbeidsdeling/oppgaver, finansiering, kompetanse og samarbeid. Valget av modellen vil avhenge av 

hva man ønsker å oppnå med systemet. 

• Forutsetningene for å utføre TTO-funksjonen er det som er vesentlig, ikke hvor den er lokalisert 

• Finansieringen av TTO-funksjonen er viktig og vil påvirke utformingen av systemet. Forfatterne 

anbefaler at TTO-funksjonen grunnfinansieres. 

• Utformingen av finansieringen vil ha konsekvenser for organiseringen av TTO-funksjonen og 

systemet for kommersialisering av forskningsresultater 

* https://nifu.brage.unit.no/nifu-xmlui/bitstream/handle/11250/2975758/NIFUrapport2022-4.pdf?sequence=6&isAllowed=y 

 

 

 

 

https://nifu.brage.unit.no/nifu-xmlui/bitstream/handle/11250/2975758/NIFUrapport2022-4.pdf?sequence=6&isAllowed=y
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større grad med fagmiljøene på universitetene. Det sterke samarbeidet mellom næringsliv og akademia gjør at 

TTO-en ikke har en stor rolle som koblingsagent. Til gjengjeld bistår Inven2 med støttefunksjoner som å forvalte 

samarbeidsavtaler mellom industri og sykehusavdelinger og eventuelt bistå i å finne passende bedrifter til et 

samarbeid. Universitetene ønsker i større grad å drive prosessen selv. I tillegg er Inven2 koblet mot helse-

inkubatoren Aleap og med helseklyngene. 

Universitetene har som regel også egne forsknings- og innovasjonsavdelinger som jobber med koblingen mot 

næringslivet. Det gjelder for eksempel USN som har en rekke campuser rundt om i Viken og Vestfold og Telemark. 

En del av visjonen til USN er å være tett på næringslivet. De deltar i konstellasjoner, klynger og andre nettverk. 

Blant annet har de aktive samarbeid med Kongsberg-gruppen og Ringerike. Historisk har USN, og flere andre 

norske universiteter med unntak av de største, outsourcet TTO-funksjonen. De har kjøpt tjenester fra inkubatorer 

og andre TTO-er som har vært frikoblet fra universitetet selv. Nå er den praksisen i ferd med å endres og mye av 

dette arbeidet skal fremover håndteres internt. Universitetet skal altså i større grad ha eierskap til idéer og være 

pådriver av kommersialiseringsprosessen lenger ut i løpet. Verdien av den større rollen ligger først og fremst i at 

mer kunnskap aggregeres i deres fagmiljøer. USN har nylig etablert et innovasjonssenter i Vestfold som vil stå for 

mye av TTO-funksjonen. USN er et relativt ungt universitet. Mye tyder på at de ulike fakultetene i økende grad 

knytter seg tettere sammen, og at universitetet som helhet i større grad samarbeider tettere med næringslivet. 

Det finnes også samarbeid mellom næringslivet og forskere på universitetene og instituttene. I intervju med 

aktører innen akademia fremkommer det at det er stor variasjon mellom forskningsmiljøene med henblikk på 

hvor mye kontakt de har med næringslivet. På NMBU har miljøene knyttet til mat, jordbruk, fiskeri og 

prosessindustri særlig tette koblinger til næringslivet. Innen helse er næringen såpass tungt basert på forskning 

at et samarbeid er helt naturlig. Videre er det noen nøkkelaktører som akademia har tette og langvarige 

samarbeid med. I NMBUs tilfelle har disse aktørene en høy grad av innovasjon og mye teknologi integrert i 

prosessen. Et eksempel på et slikt selskap er Borregaard som samarbeidet med fagmiljøer på NMBU knyttet til 

kjemi, bioteknologi og matvitenskap. Borregaard har så høy kompetanse internt at de er godt rustet for å ta imot 

forskningsresultater på en god måte. Det gir et godt utgangspunkt for samarbeid med akademia. Ifølge 

informanter er det spesielt enkeltforskere som samarbeider med utvalgte bedrifter. 

Videre vises det i intervjuer med både bedrifter og andre aktører i innovasjonsøkosystemet til at mye av 

samarbeidet mellom akademia og bedrifter skjer i forskningsprosjektene. Sentre for forskningsdrevet innovasjon 

(SFI) pekes på som særlig viktig ettersom dette er prosjekter som går over mange år. NMBU er koordinator for 

to slike prosjekter31: Foods of Norway og Centre for Rescue of Earth Materials and Waste in the Circular Economy. 

NMBU er i tillegg samarbeidspartner for ytterligere fire sentre: «Centre for Industrial Biotechnology», «Digital 

Food Quality», «Harvest – Technologies for sustainable biomarine value creation» og «Smartforest: Bringing 

Industry 4.0 to the Norwegian forest sector». 

5.1.2 Barrierer i samarbeidet mellom akademia og næringsliv 

En av de største utfordringene for samarbeid mellom akademia og næringslivet er kulturforskjeller. Informanter 

fra innovasjonsøkosystemet har pekt på at akademikere og bedrifter typisk kommer fra forskjellige 

arbeidskulturer og snakker «hvert sitt språk». Dette kan gjøre det vanskelig å kommunisere sammen og definere 

gode prosjekter som er i begge parters interesse. I tillegg trekker flere frem at det har vært tendens til 

stigmatisering i akademia av forskere som jobber med næringsliv. Samtidig er ikke insentivsystemet for forskere 

 

31 https://www.nmbu.no/tjenester/toppforskning/sfi 

https://www.nmbu.no/tjenester/toppforskning/sfi
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lagt opp til å stimulere til samarbeid med næringslivet ettersom anvendelse av forskning i næringslivet ikke legges 

særlig vekt på i evalueringen. 

 Basert på intervjuer virker det derimot som at noen av disse barrierene er i ferd med å brytes ned. Informanter 

fra akademia forteller om et økende fokus på næringslivet generelt og en økende tendens til at folk fra 

næringslivet underviser. Ifølge dem har det blant annet vært en økende tendens til at flere personer med 

forskningsbakgrunn jobber i næringslivet. Den positive utviklingen støttes også av statistikk fra SSB som viser at 

antallet FoU-personale i alle næringer har økt fra over 26 000 i 2008 til i overkant av 43 000 i 2019.32 I tillegg er 

det ifølge informantene en positiv utvikling av «internships» eller praksisplasser. Begge disse trendene bidrar til 

å redusere gapet mellom akademia og næringslivet og gir et bedre utgangspunkt for samarbeid. Selv om dette 

har blitt bedre er det imidlertid fortsatt noe vei til å gå.  

Et viktig tiltak for å stimulere til økt samarbeid er møteplasser mellom akademia og næringsliv. Ifølge informanter 

kan universitetene oppfattes som en lukket arena der det er vanskelig å komme i kontakt med relevante 

personer. En uavhengig møteplass kan bidra til å redusere den opplevde avstanden. Det er også viktig for at 

aktører innen akademia kan forstå hva næringen har behov for, som kan bidra til mer relevant forskning. 

Møteplasser vil først og fremst være viktige for å stimulere til nye samarbeid med mindre bedrifter som per i dag 

ikke har særlig kontakt med forskningsmiljøene eller TTO-ene, men som ønsker å bli mer innovative. I og med at 

samarbeid som viser seg vellykkede i stor grad blir videreført, er dermed et viktig tiltak å bidra til etablering av 

disse første samarbeidene. Klynger er viktige aktører som kan ta en rolle som tilrettelegger for denne typen 

møteplasser. Et fysisk sted som kan fungere som en viktig møteplass er Campus Ås. Det er mulighet for å invitere 

oppstartsbedrifter til å sitte på campus, men det er i dag ingen gode rutiner for å gjøre det. 

Et annet viktig tiltak er kompetansemegling som er en del av Forregion i Viken. Formålet med programmet er å 

mobilisere til økt bruk av forskning som et innovasjonsgrep i bedrifter, offentlige virksomheter og i 

bedriftsnettverk. Virkemiddelet går ut at på en rådgiver hjelper potensielle kandidater med å finne relevant 

forskningskompetanse og støtteordninger. 

Finansieringen pekes på som en stor utfordring i dag for både TTO-er og klynger33. Både manglende 

grunnfinansiering og uforutsigbar finansiering er utfordringer som hemmer arbeidet med å koble akademia og 

næringslivet gjennom langsiktig og strategisk arbeid. En annen måte å stimulere til økt samarbeid er gjennom 

tildeling av flere konkrete prosjekter. SFI-er bidrar som nevnt godt til det, men man kunne i tillegg etablert flere 

mindre prosjekter på noen år som inkluderer færre partnere. 

En annen utfordring er kompetanse og rekruttering til TTO-er og inkubatorer. Fordi disse organisasjonene er tett 

knyttet til universitetene og offentlig sektor, må de følge noen regler og retningslinjer som uavhengige 

kommersielle virksomheter ikke må. De må også ofte forholde seg til prosesser på universitetene, eksempelvis i 

universitetets styre, som er langsomme relativt til de tidshorisonter som næringslivet opererer med. Det er særlig 

fremtredende når de arbeider med oppstartsmiljøene der prosessene går veldig raskt og virksomhetene er 

smidige. Det er oppstartsmiljøet som sitter på mye av den relevante kompetansen til TTO-ene og inkubatoren. 

Tregheten kan dermed være en barriere for å tiltrekke riktig og nok kompetanse. Innkjøpsreglementet i staten 

setter ytterligere begrensninger på kompetansen. Det gjør det vanskeligere å leie inn kompetanse på kort sikt 

fordi man må gjennomføre flere anbudsrunder før man kan leie inn konsulenter. Dette bidrar til økt tids- og 

ressursbruk. I tillegg er det en relativt liten kompetansepool av eksterne gründere. Som regel trengs det en 

 

32 SSB. Tabell 07968: Forskning og utvikling i næringslivet 
33 Se Menon-rapporten «Næringsklynger i Oslo og Viken» for mer informasjon om utfordringen knyttet til finansieringen av klynger: 
https://www.menon.no/wp-content/uploads/2022-78-Naeringsklynger-i-Oslo-og-Viken-verktoy-for-gronn-omstilling-
kommerisialisering-og-eksport.pdf 

https://www.menon.no/wp-content/uploads/2022-78-Naeringsklynger-i-Oslo-og-Viken-verktoy-for-gronn-omstilling-kommerisialisering-og-eksport.pdf
https://www.menon.no/wp-content/uploads/2022-78-Naeringsklynger-i-Oslo-og-Viken-verktoy-for-gronn-omstilling-kommerisialisering-og-eksport.pdf
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kombinasjon av teknisk kompetanse og forretningsforståelse for å gå videre med en startup. I dag er den 

tilgjengelige kompetanse nokså begrenset. 
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Områder for smart spesialisering i Viken 

Med utgangspunkt i smart spesialiseringsrammeverket har vi i dialog med næringsaktører utforsket fem områder 

som kan utgjøre potensielle muligheter og nisjer for smart spesialisering i Viken. I dialog med Viken fylkes-

kommune, og basert på innsikten fra prosjektets første fase, ble følgende fem områder valgt:  

• Helseindustri  

• Automatisering og robotisering av industri 

• Grønnere og mer produktiv utvikling av bygg- og anleggsnæringen 

• Bioøkonomi 

• Smarte energisystemer 

For hvert område for smart spesialisering som skulle utforskes, ble det arrangert en digital workshop med 10-20 

deltakere for å diskutere regionale fortrinn i Viken, nisjer og mulighetsområder, samt barrierer for realisering av 

regional innovasjonsdrevet vekst innad området. Før den enkelte workshop ble det gjennomført intervjuer for å 

samle inn innledende hypoteser og rammer for diskusjon i workshopen, samt oppfølgende intervjuer for å 

ettergå og spisse funn fra workshopen. I tabellen nedenfor er regionale fortrinn, muligheter og nisjer samt 

barrierer for de fem områdene oppsummert: 

Tabell A: Områder for smart spesialisering i Viken utforsket i prosjektet 
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Utvelgelsen av områder ble gjort i dialog med Viken fylkeskommune hvor en lengre liste (en long-list) av mulige 

områder for utforsking ble presentert. Basert på intern dialog, samt innspill fra prosjektgruppen, ble de fem 

områdene over besluttet. Utvelgelsen av områder skulle hensynta blant annet at områdene skulle være 

tilstrekkelig relevante for de kommende Viken-fylkene. Videre skulle områdene være på et nivå som var 

hensiktsmessig for å avdekke reelle nisjer og muligheter for smart spesialisering, både med tanke på verdiskaping 

og produktivitet, men også bærekraft. I det klassiske smart spesialiseringsrammeverket (3S) legges innovasjon, 

økonomisk verdiskaping og eksport til grunn som målsetning. Ved å inkludere en fjerde S for sustainable (4S) 

åpner vi opp for at reduksjon av CO2 eller andre tiltak for bærekraftig utvikling kan være et mål i seg selv. I 

utvelgelsen av områder for smart spesialisering har vi lagt til grunn at ingen områder eller nisjer skal ha betydelig 

negativ effekt på FNs bærekraftsmål.34  

Når vi utarbeidet long-listen av mulighetsrom til videre analyse, så vi blant annet på ulike sektorers attraktivitet. 

Her benyttet vi analyser Menon tidligere har utført: I næringsanalysen Menon utførte for Viken fylkeskommune 

tidlig i 202235 forsøkte vi å kvantifisere ulike sektorers attraktivitet basert på en rekke faktorer. Disse faktorene 

er henholdsvis forventet vekst, produktivitet, samt en SDG-score. Vekstparameteren er viktig fordi det er enklere 

for norske bedrifter å komme inn på og vokse i store markeder som er i vekst. Produktivitetsparameteren sikrer 

at næringsutviklingen går imot å øke den samlede verdiskaping. SDG-scoren forsøker å fange opp i hvor høy grad 

sektorens arbeid er i tråd med FNs bærekraftsmål. Her har vi især fokus på de bærekraftsmål som relaterer seg 

til klima og bærekraft. Basert på disse fremkommer tabellen under.  

Tabell B: Sektorattraktivitet basert på tre parametere. Grønn (mørk) farge viser høy score. Kilde: Menon Economics  

 

 

34 Se eksempelvis Interreg Europes omtale om veien fra S3 til S4+ om bærekraftige (sustainable) smart spesialiseringsstrategier her. 
35 Menon Economics (2022). Mulighetsrommet for Vikens næringsliv i etterkant av korona. Tilgjengelig her 

https://www.interregeurope.eu/find-policy-solutions/stories/from-s3-to-s4-smart-specialisation-strategies-for-sustainable-and-inclusive-growth
https://www.menon.no/wp-content/uploads/2022-5-Naeringsutvikling-i-Viken-etter-covid.pdf
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Det er viktig å understreke at modellen ikke alene legger grunnlaget for beslutningen av hvilke områder som ble 

valgt som utforskningsområder i smart spesialiseringsprosessen. Et godt eksempel er bygg- og anleggsnæringen. 

Denne næringen scorer ikke høyt i tabellen fordi den har store utslipp, ikke er produktiv og har relativt lav 

forventet vekst. Den er likevel medtatt i analysen av to grunner. For det første er næringen i dag stor i Viken, noe 

som betyr at selv små relative (prosentvise) endringer i eksempelvis produktivitet kan få store konsekvenser for 

næringslivet samlet. For det andre har næringen store klimagassutslipp, som bidrar til at den scorer lavt på SDG-

scoren. Baksiden av dette er imidlertid at det er særlig viktig å jobbe med næringen for å nedbringe disse 

utslippene, selv om det ikke nødvendig resulterer i nye arbeidsplasser og høyere verdiskaping.  

Før vi presenterer resultatet av prosessen rundt de fem områdene utforsket, er det viktig å påpeke at store deler 

av vurderingene er basert på innsikt utarbeidet i henhold til rammeverket for smart spesialisering. Tilnærmingen 

legger til grunn at næringsmuligheter skal identifiseres og vurderes av næringsaktører og andre relevante aktører 

i innovasjonsøkosystemet. Dette medfører at vi legger inn noe mindre tolkning enn i klassiske næringsanalyser, 

men heller dokumenterer og strukturerer innspill som kommer frem. Man kan si at man i smart 

spesialiseringsprosessen bruker en bottom-up tilnærming som står i kontrast til den mer vanlige top-down 

tilnærmingen i klassiske næringsanalyser.  

Det er viktig her å påpeke at prosjektets tilnærming er sterkt avhengig av hvilke aktørers innspill man får tilgang 

til, og at funn og refleksjoner i stor grad er knyttet til utsagn fra enkeltaktører. Dette medfører en risiko for at 

viktig kontekst eller andre hensyn kan bli utelatt fra beskrivelsene som følger. Fordelen med tilnærmingen er 

imidlertid at fortrinn, muligheter og barrierer kan beskrives mer fritt og på et plan som er i samsvar med 

næringsaktørenes virkelighet. Dette henger igjen sammen med premisset om at det er entreprenører selv som 

sitter inne med mest relevant informasjon om mulige satsingsområder. For mer om prosjektets tilnærming og 

smart spesialisering som rammeverk, henviser vi til rapportens innledning som anbefalt lesing. 
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6 Viken og den norske helseindustrien 

Viken er hjemsted for en rekke av landets viktigste helseindustribedrifter, og helseindustrien i Viken utgjør 

sammen med Oslo om lag 85 prosent av den norske helseindustriens verdiskaping. Med utgangspunkt i 

regionale fortrinn knyttet til høy kompetanse, geografisk konsentrasjon av næringen samt forsknings- og 

behandlingsmiljøer, og sterke helseklynger, har næringsaktører og øvrige informanter identifisert potensielle 

områder for smart spesialisering i helseindustrien. Disse er knyttet til kreft/onkologi, med en særskilt nisje i 

radiofarmasi, ultralydrelatert teknologi, persontilpasset medisin og digital hjemmeoppfølging. For å realisere 

disse mulighetsområdene må man løse viktige barrierer rundt manglende politisk satsing, anskaffelsesregler 

og innkjøpsrutiner, samt kompetanse hos blant annet investorer og innkjøpere. Noen av de viktigste tiltakene 

som trekkes frem av næringsaktører er knyttet til innpass av helseindustrien i regjeringens eksportreform, 

styrking av helseklyngene og utvikling av en norsk helsekatapult som testsenter for nye innovative løsninger.  

Helseindustrien inngår som en del av helsesektorens verdikjede, og består av bedrifter som utvikler og 

produserer varer og tjenester som inngår i forebygging og behandling av sykdom. Helsenæringen kan deles opp 

i tre bransjer, basert på hva slags produkter og tjenester de leverer. De har også ulik historikk og modningsgrad 

og står derfor overfor ulike typer utfordringer. De ulike bransjene i helseindustrien er illustrert i figuren under.36 

Figur 6-1: Helseindustrien som et ledd i helsesektorens verdikjede. Kilde: Menon Economics 

 

Helseindustrien er blant Norges mest FoU-intensive næringer, og utgjør en betydelig andel av forskning og 

utvikling knyttet til legemidler, digital helse og medisinsk utstyr. Helsenæringen er sektoren med størst aktivitet 

målt ved SkatteFUNN-støtte, og hadde 538 millioner kroner i støtte fordelt på 517 prosjekter i 2022, 13 prosent 

av en total tildeling på 4,2 milliarder kroner.37 Videre er næringen kjennetegnet av en særskilt høy andel gründer-

bedrifter sammenlignet med øvrig norsk næringsliv. I figuren nedenfor gjengir vi andel gründerbedrifter (målt 

som J-kurvebedrifter38) i helseindustriens bransjer, samlet og sammenlignet med norsk næringsliv for øvrig.  

 

36 Distribusjonstjenester innen helseteknologi og distribusjon av helseprodukter og -teknologi til andre aktører i helsesektoren og 
direkte til brukere/pasienter kan også omtales som en del av helseindustrien. Vi ser imidlertid bort fra denne kategorien som del av 
den relevante næringen for denne rapporten. 
37 Forskningsrådets prosjektbank, tilgjengelig her. 
38 En J-kurvebedrift er her definert som en aktiv bedrift med lønnskostnader over 500 000 kroner (tommelfingerregel for et nøkternt 
betalt årsverk) kombinert med ett av to ytterligere kriterier: a) Pre-kommersielle bedrifter uten salgsinntekt eller b) Tidligfasebedrifter 
hvor kostnadene er minst dobbelt så store som inntektene. Se mer i Menon Economics (2022). Helsenæringens verdi 2022. Tilgjengelig 
her. 

Forskning Helseindustri Distribusjon Behandling

Helseindustrien

Legemidler – alle biologiske og kjemiske produkter som anvendes til forebygging og behandling eller in-vitro diagnostikk. 
Inkluderer aktive ingredienser/råstoffer (API). 

Digital helse – IKT-produkter og -tjenester som anvendes til overvåking, forebygging og behandling av sykdommer, og til systemer 
og prosesser i helsesektoren. 

Medisinsk utstyr – alle produkter som ikke primært virker farmakologisk, immunologisk eller metabolsk, og med hensikt om å 
diagnostisere, forebygge, behandle eller lindre sykdom eller skade på mennesker. Inkluderer også produksjon av sentrale 
komponenter samt programvare som anvendes som medisinsk utstyr.

https://prosjektbanken.forskningsradet.no/
https://www.menon.no/wp-content/uploads/2022-57-Helsenaeringens-verdi-2022.pdf
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Figur 6-2: Andel gründerbedrifter i helseindustrien og norsk næringsliv generelt. Data fra 2020. Kilde: Menon Economics 

 

Vi ser at syv prosent av de aktive bedriftene i norsk helseindustri kan karakteriseres som gründerbedrift i 2020, 

mens det norske næringslivet for øvrig til sammenligning har knappe to prosent. Spesielt har legemiddel-

industrien en høy andel gründerbedrifter, som kan forklares ved at Gründerfasen som regel er lenger, mer 

kostnadskrevende og mer risikofylt enn for de fleste andre bransjer. Det skyldes at produktutviklingen av 

legemidler krever forskning, preklinisk og klinisk testing, samt godkjenning fra helsemyndigheter i alle land 

produktene skal introduseres i. I tillegg kan godkjenningsprosessen for å lansere et helseprodukt være langt 

strengere enn innenfor andre næringer.  

Helseindustrien kjennetegnes også ved at en høy andel av bedriftene henter ny kapital i egenkapitalmarkedet. 

I 2021 fikk om lag 40 prosent av helseindustribedrifter tilført egenkapital, hvor legemiddelbedrifter hadde flest 

emisjoner og hentet de høyeste beløpene.39 Videre er det klare indikasjoner på at den norske helseindustrien 

har store muligheter for fortsatt vekst, og er i tillegg en svært produktiv og kontrasyklisk næring. Produktiviteten 

til helseindustrien er i særlig grad drevet av legemiddelindustrien, som har en verdiskaping på rett over 

2 millioner kroner per sysselsatte. Medisinsk utstyr har produktivitet som tilsvarer gjennomsnittet i norsk 

næringsliv, mens digital helse har en noe lavere produktivitet. 

 

39 Menon Economics (2022). Helsenæringens verdi 2022. Tilgjengelig her. 
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Figur 6-3: Produktivitet (verdiskaping per sysselsatte) for helseindustrien etter bransje i 2020. Kilde: Menon Economics 

 

Viken utmerker seg ved å være hjemsted for en rekke av landets viktigste helseindustribedrifter og helse-

industrien i Viken utgjør en verdiskaping på over fem milliarder kroner. Til sammenligning er verdiskaping i Oslos 

helseindustri på om lag 11 milliarder kroner. Sammen utgjør regionene om lag 85 prosent av den norske 

helseindustriens verdiskaping.40 Fra et næringsutviklingsperspektiv er det naturlig å se Oslo og Viken opp mot 

hverandre og i sammenheng.  

Vikens helseindustri gjennomfører også betydelige forskningsaktiviteter. I 2022 hadde helseindustrien i Viken 

111 aktive SkatteFUNN-prosjekter med 91 millioner kroner i forskningsstøtte. Sammen med Oslo utgjør regionen 

over 60 prosent av Norges SkatteFUNN-portefølje knyttet til helseindustrien. 

Figur 6-4: Fordeling av SkatteFUNN-støtte og -prosjekter knyttet til helsenæringen i 2022. Kilde: Forskningsrådet 

 

I dialog med aktører har vi diskutert Vikens posisjon knyttet til helseindustrien. Noen særtrekk og fortrinn Viken 

har opp mot Oslo er blant annet knyttet til arealtilgang og logistikk. Næringseiendom, herunder kontorbygg, 

 

40 Menon Economics (2022). Helsenæringens verdi 2022. Tilgjengelig her. 
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produksjonsfasiliteter og lagre, er rimeligere i Viken enn i Oslo,41 som er et fortrinn for bedrifter som har vokst 

til en viss størrelse. Videre er Gardermoen et strategisk viktig fortrinn som nasjonal hovedflyplass. Gardermoens 

plassering i Viken legger til rette for rask distribusjon av produserte komponenter, noe som er spesielt viktig for 

legemidler med krav til tilpasset og rask distribusjon samt lagring under tilpassede forhold.  

 

6.1 Regionale og nasjonale fortrinn knyttet til helseindustrien 

I dialog med næringsaktører viser vi til fortrinn for helseindustrien i Viken, Oslo og Viken, og i Norge. På tross av 

enkelte forskjeller påpekes det at Oslo og Vikens helseindustri for de aller fleste formål bør sees på som en samlet 

helseindustri som i stor grad utgjør kjernen av norsk helseindustri. Sammen utgjør Oslo og Vikens helseindustri 

om lag 85 prosent av den totale norske verdiskapingen i industrien. Til sammenlikning er 54 prosent av 

verdiskaping i hele norsk privat fastlands-næringsliv i 2020 tilordnet de samme to regionene. Sånn er det naturlig 

å diskutere Vikens, Oslos og Norges konkurranseforutsetninger under ett.  

Først og fremst påpekes det at den geografiske konsentrasjonen av helseindustrien rundt Oslo og Viken er en 

styrke, i at kompetansemiljøer er tett knyttet sammen. Tre av Norges helseklynger, Norway Health Tech, Oslo 

Cancer Cluster og The Life Science Cluster, er lokalisert i Oslo. Klyngene har til sammen om lag 470 medlemmer, 

hvorav majoriteten er lokalisert i Oslo og Viken. Videre er aktører som Aleap og Inven2, som støtter oppunder 

start-ups og scale-ups samt kommersialisering av forskning, lokalisert i Oslo. En informant fra inkubatoren Aleap 

påpeker at bedrifter som oftere er fysisk innom inkubatoren jevnt over opplever raskere utvikling enn de som 

sjeldent er innom. Dette knyttes til blant annet at bedriftene får nærhet til samt innspill og impulser fra andre 

miljøer langs mer eller mindre formelle kanaler og møteplasser. 

 

41 Ifølge Union er prisen per kvadratmeter næringseiendom av høy kvalitet på mellom 1 600 og 2 000 kroner i Asker og Bærum. Til 
sammenligning har eksempelvis Skøyen og Bjørvika priser på hhv. 3 000-4 000 og 3 700-4 400 kroner. Kilde: 
https://m2.union.no/leiemarked  

Innspill fra informanter i smart spesialiseringsprosessen 

Vurderingene i de følgende delkapitlene er i all hovedsak basert på innsikt utarbeidet i henhold til 

rammeverket for smart spesialisering. Tilnærmingen legger til grunn at næringsmuligheter skal identifiseres 

og vurderes av næringsaktører og andre relevante aktører i innovasjonsøkosystemet. Dette medfører at vi 

legger inn noe mindre tolkning enn i klassiske næringsanalyser, men heller dokumenterer og strukturerer 

innspill som kommer frem. Man kan si at man i smart spesialiseringsprosessen bruker en bottom-up 

tilnærming som står i kontrast til den mer vanlige top-down tilnærmingen i klassiske næringsanalyser.  

Det er viktig her å påpeke at prosjektets tilnærming er sterkt avhengig av hvilke aktørers innspill man får 

tilgang til, og at funn og refleksjoner i stor grad er knyttet til utsagn fra enkeltaktører. Dette medfører en 

risiko for at viktig kontekst eller andre hensyn kan bli utelatt fra beskrivelsene som følger. Fordelen med 

tilnærmingen er imidlertid at fortrinn, muligheter og barrierer kan beskrives mer fritt og på et plan som er i 

samsvar med næringsaktørenes virkelighet. Dette henger igjen sammen med premisset om at det er 

entreprenører selv som sitter inne med mest relevant informasjon om mulige satsingsområder. For mer om 

prosjektets tilnærming og smart spesialisering som rammeverk, henviser vi til rapportens innledning som 

anbefalt lesing. 

https://m2.union.no/leiemarked
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Videre trekkes tilgangen på høyt utdannet og kompetent arbeidskraft frem. Særskilt trekkes det frem at norske 

arbeidstakere sjeldnere flytter på seg enn tilsvarende arbeidskraft fra andre land. Dette medfører en stabilitet i 

tilgangen på arbeidskraft som kan være et fortrinn i utviklingen av helseindustrien. Viken er i tillegg Norges mest 

befolkningsrike region, med om lag 1,3 millioner innbyggere i 2022. Dette bidrar til høy lokal etterspørsel etter 

helseløsninger, spesielt sett i lys av økende andel eldre, høyere hyppighet av kroniske sykdommer og mangel på 

helsepersonell. 

Avslutningsvis trekkes tilgang til forsknings- og behandlingsmiljøer frem for Oslo og Viken som region. Forskning 

og behandling utgjør første og siste del av verdikjeden for helseindustrien, og representerer henholdsvis deler 

av utviklingsløpet for helseindustrien, samt kundeleddet. Akademiske miljøer rundt blant andre Universitetet i 

Oslo, Oslo universitetssykehus og Ahus bidrar til nærhet mellom relevant forskning og næringsutvikling. Videre 

finnes en rekke spesialiserte forskningsmiljøer som utgjør fortrinn for potensielle områder for smart 

spesialisering. Disse beskrives der de er mest relevante i det følgende delkapitlet. Videre gir nærhet til 

behandlingsmiljøene en fordel i å utføre kliniske studier, brukertesting og øvrig innsiktsarbeid i produkt- og 

tjenesteutvikling for bedrifter i helseindustrien. Dette, spesielt i lys av regionens befolkningsstørrelse, gir gode 

muligheter for innovasjon. 

6.2 Nisjer og områder for mulige satsinger innen helseindustrien i Viken 

I dialog med og mellom aktører trekker vi frem fire områder innen helseindustrien som utgjør mulige områder 

for smart spesialisering. 

Kreft/onkologi 

Det er velkjent at norsk helseindustri har utviklet banebrytende og ledende teknologi innen forebygging, 

diagnostisering og behandling innenfor kreftområdet, og da særlig innenfor immunterapi. Norges kreft-

behandlingsmiljø, bygget rundt Radiumhospitalet og Oslo Cancer Cluster Innovation Park, trekkes frem som et 

område som kan satses ytterligere på i en smart spesialiseringskontekst. Blant legemiddelbedrifter med 

produksjon i Norge er kreft sykdomsområdet som flest bedrifter retter seg mot, og vi ser indikasjoner på at 

kreftområdet er der den høyeste eksportandelen ligger.42 

Onkologimiljøet har sin kjerne i Oslo Cancer Cluster Innovation Park. I dette miljøet har Radiumhospitalets eget 

såkornfond, Radforsk, bidratt til kommersialisering av kreftforskning gjennom eierskap i en rekke selskaper som 

har utviklet teknologier og produkter for bedre diagnose og behandling av ulike kreftformer. De børsnoterte 

selskapene Ultimovacs, Photocure, Targovax, PCI Biotech og Nordic Nanovector er alle i Radforsks eierportefølje, 

sammen med åtte unoterte selskaper. Algeta, som ble kjøpt av Bayer for 18 milliarder kroner, har også vært en 

del av Radforsk-porteføljen. Flere omtalte kommersielle suksesshistorier innen kreftområdet knytter seg til 

radiofarmasi, som omtales i tekstboksen nedenfor. 

Næringsaktører viser til muligheter og krysskoblinger som kan videreutvikles med utgangspunkt i Norges posisjon 

innen kreftforskning og -industri. Det vises eksempelvis til at Nykode Therapeutics (tidligere Vaccibody), som 

utvikler en vaksineteknologiplattform med utgangspunkt i kreftvaksiner, så i lys av covid-pandemien at 

teknologien kunne være anvendelig mot andre sykdomsområder, herunder ulike virus. Vaksineteknologi og 

 

42 Menon Economics (2021). Strategi for økt produksjon og eksport av norsk helseindustri. Tilgjengelig her. 

https://www.menon.no/wp-content/uploads/2021-45-Strategier-for-%C3%B8kt-produksjon-og-eksport-av-norsk-helseindustri.pdf
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kobling til øvrig kreftforebygging og -behandling kan være et fokusområde for videreutvikling av 

helseindustrien.43 

 

 

  

 

43 Vaksineteknologi ble ikke pekt på som et område for smart spesialisering i denne prosessen. En informant påpekte imidlertid et 
regionalt fortrinn for vaksineutvikling i Viken med utgangspunkt i forskningsmiljøene ved NMBU og Veterinærinstituttet. Det ble nevnt 
at vaksineteknologi for fisk, hvor Norge er ledende, og for mennesker, kan ha interessante koblinger og fellestrekk. Pharmaq, som 
produserer vaksiner og legemidler til akvakultursektoren på Kløfta, er et eksempel på en ledende bedrift som kan ha relevant 
teknologi og kompetanse i møte med miljøer som utvikler vaksiner for mennesker. Koblingen mellom dyrevaksiner og 
menneskevaksiner kan være interessant å etterfølge, og miljøer i Viken som NMBU og Veterinærinstituttet kan ha relevante innspill 
på mulighetsområder her. 

Radiofarmasi som nisje innen kreftbehandling 

              

Radioaktive legemidler (radiofarmaka) benyttes til å skape bilder av organer og lesjoner, og for å behandle 

forskjellige sykdommer, slik som kreft. I dialog med næringsaktører trekkes radiofarmasi for behandling av 

kreft frem som en nisje som Norge, særlig med utgangspunkt i forsknings- og produksjonsmiljøet på Institutt 

for energiteknikk (IFE) på Kjeller. Selskap som Oncoinvent, ArtBio, NMS (Norsk Medisinsk Syklotronsenter), 

GE Healthcare og Bayer (tidligere Algeta) operer innen radiofarmasi-markedet. Samarbeidet mellom Bayer 

og IFE trekkes frem av flere informanter som et eksempel til etterfølgelse. 

Algetas (og senere Bayers) samarbeid med IFE beskrives som en avgjørende faktor for å få tilgang til 

nødvendige fasiliteter for å produsere legemiddelet i utgangspunktet, og ikke minst kommersiell produksjon 

i senere tid: generelt er det få aktører, innenlands og utenlands, som har kapasitet, kompetanse og 

sertifisering til å produsere kommersielt, i stor skala. Utviklings- og produksjonssamarbeidet mellom Algeta, 

Bayer og IFE har ikke bare bidratt til betydelig verdiskaping og eksportinntekter for Norge, men har også vært 

viktig for å utvikle kompetanse og kapasitet gjennom en hel verdikjede kjennetegnet av 

høyproduktivitetsarbeidsplasser og et stort internasjonalt markedspotensial.  

IFE, med sitt nære samarbeid med Bayer, Universitetet i Oslo, Oslo Universitetssykehus og miljøet rundt Oslo 

Cancer Cluster og forskningsstiftelsen Radforsk, omtales som et særskilt konkurransefortrinn for Viken og 

Norge. På Kjeller har man laboratorier klassifisert både med hensyn på renhetsklasser i henhold til 

internasjonale GMP-regler (Good Manufacturing Practice), og med hensyn på strålevernslovgivning. Et annet 

fortrinn som kobles til IFE er logistikkjedene de har bygget opp, og kan utvikle videre, med sin nærhet til 

Gardermoen og med sitt internasjonale distribusjonsnettverk – noe som er et særskilt viktig fortrinn for 

legemidler som har høye krav til effektiv og sikker transport og oppbevaring. På IFE planlegges det for 

ytterligere utvidelse av arealene, basert på behov hos nåværende og fremtidige samarbeidspartnere. Det er 

sterkt økende interesse for radiofarmasi globalt, og Oslo/Kjeller-området har en ledende, internasjonal 

posisjon innen dette feltet. 
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Ultralydrelatert teknologi 

Norge, drevet av Viken og Oslo, står i verdensklasse når det kommer til bruk av ultralyd som helserelatert 

teknologi. Diagnostisk ultralyd handler om å sende lyder med høy frekvens (ultralyd) inn i kroppen fra et lydhode 

som reflekteres tilbake fra vevstrukturer for å danne bildeframstillinger og registreringer av vevet. Ultralyd 

anvendes til blant annet til undersøkelse av organer for å påvise sykelige forandringer i organet, 

brystundersøkelser, undersøkelse av graviditet og foster, hjerteundersøkelser, blodåreundersøkelser og 

øyeundersøkelser. Ultralyd har brede anvendelsesområder, både innen helseindustrien og andre næringer, men 

er bygd på en felles teknologi. Et bredt anvendelsesområde bidrar til at flere bedrifter som deltar i forskjellige 

markeder kan etablere seg og samhandle om den felles teknologien og kompetansen. Således er ultralyd et 

potensielt område for videre smart spesialisering.  

Norge har flere selskap som utvikler løsninger innen medisinsk ultralyd. Blant disse er store selskap som GE 

Vingmed Ultrasound, som er ledende innen kardiovaskulær og håndholdt ultralyd. Et annet selskap er Medistim, 

som leverer produkter innen intraoperativ transitt-tid blodstrømsmåling (TTFM) og ultralyd-avbildning til et 

globalt marked. Videre finnes det flere mindre selskap, inkludert start-ups som EXACT Therapeutics, som utvikler 

teknologi for målrettet levering av legemidler ved hjelp av ultralyd. Respinor, Siemens Healthcare og Cimon 

Medical er eksempler på andre helseteknologiselskap som benytter ultralyd som teknologi, hvor sistnevnte er 

lokalisert i Trondheim. Helseteknologiselskapene som benytter ultralyd som teknologi er i stor grad tilknyttet 

klyngen Norway Health Tech. 

Ultralyd i en eller annen form som teknologi benyttes også i andre næringer og tjenesteområder enn det 

medisinske. Eksempler på dette er innen inspeksjonsteknologi, med selskap som Dolphitech og Elop som 

benytter ultralyd for å inspisere ulike materialer uten å forringe materialets integritet. Videre benytter bedrifter 

innen sensorteknologi, som Elliptic Labs og Sonitor, ultralyd som del av sin teknologi. Avlsselskapet Aquagen 

benytter ultralyd for å kjønnssortere rognkjeks og overvåke kjønnsmodningen hos stamfisken på sine anlegg. 

I tillegg finnes det tilgrensende teknologier som har samme utgangspunkt som ultralyd, men som benytter andre 

frekvenser. Dette gjelder blant annet sonar, som benyttes i Kongsberg-miljøet, samt seismikk, som brukes til 

kartlegging av undergrunn, ofte i forbindelse med petroleumsvirksomhet.  

Anvendelse av ultralyd og lignende teknologier på tvers av næringer er et ytterligere argument for å satse på et 

mulighetsområde for å realisere synergier, kompetanseutvikling og -overføring og potensielle innovasjoner på 

tvers av næringer. I dialog med næringsaktører bekrefter en informant at teknologier og ulike selskap bør kunne 

oppnå gevinster av samhandling. En måte dette skjer på allerede er gjennom Centre for Innovative Ultrasound 

Solutions (CIUS), et senter for forskningsdrevet innovasjon (SFI) som NTNU er vertskap for.44 I CIUS er selskaper 

innen ultralyd, sonar og seismikk partnere, samt forskningsmiljøer fra NTNU, USN45, UiO og SINTEF. En informant 

fra en bedrift i CIUS påpeker at de ulike partnerne i CIUS drar nytte av at teknologien det forskes på er relativt 

felles på tvers.  

Som nevnt, benytter de fleste bedrifter noen felles komponenter i sine systemer og teknologier, som leveres av 

store globale aktører som Texas Instruments, STMicroelectronics, Analog Devices mfl. Samkjøring og 

koordinering av norske miljøer kan potensielt bidra til å øke kjøpermakt i denne dynamikken.  

 

44 Se https://www.ntnu.edu/cius/  
45 USN kan særskilt trekkes frem som et ekspertmiljø på ultralyd, herunder medisinsk ultralyd, i Viken-regionen. De fleste forskerne 
på feltet på USN er tilknyttet Campus Vestfold, men fra samtale med USN pekes det på at veien til andre campus for å fasilitere 
næringssamarbeid er kort. 

https://www.ntnu.edu/cius/
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Persontilpasset medisin/presisjonsmedisin og behandling av sjeldne sykdommer med utgangspunkt i 

multidisiplins-produksjonsfasiliteter 

Et område som trekkes frem som mulig satsingsområde for smart spesialisering innen helseindustrien er 

produksjon av persontilpassede medisiner og ‘orphan drugs’. Persontilpasset medisin, eller presisjonsmedisin, 

er behandling skreddersydd og tilpasset ens genetiske profil. Orphan drugs er legemidler spesielt utviklet for 

behandling av alvorlige, sjeldne sykdommer. Felles for disse to er at de krever høy grad av tilpasning. Det er typisk 

kommersielt ulønnsomt å produsere disse på bakgrunn av at de i sin natur ikke er etterspurt i store volum. Det 

er utviklet felles retningslinjer i Europa og flere andre land med den hensikt å stimulere til utvikling av legemidler 

til tross for den økonomiske ulempe det er å utvikle midler til svært små pasientgrupper.46 Persontilpasset 

medisin og orphan drugs som behandling må vanligvis vurderes gjennom ordningen Nye Metoder. Vi har 

imidlertid ikke identifisert reguleringer på plass som sikrer rask innføring av orphan drugs i Norge.  

Gitt de riktige insentivene og reguleringene knyttet til disse behandlingstypene, utgjør såkalte 

multidisiplinsproduksjonsfasiliteter en mulighet for regional spesialisering. Denne typen produksjonsfasiliteter 

kan relativt fleksibelt omstille sine prosesser for å produsere ulike typer legemidler og komponenter. Fordelen 

med denne typen fasilitet er muligheten til å spille på felles utstyrspark, kvalitetssystemer og kompetanse som 

er tilgjengelig for å produsere etterspurte legemidler. Curida Diatec planlegger en større investering i slike 

fasiliteter på Fornebu de kommende årene. Denne typen investering kan bidra til synergier og samspill opp mot 

andre deler av helseindustrien ved at fleksible produksjonsfasiliteter kan leies, samt at erfaring på tvers av 

legemiddeltyper utveksles.  

En informant viser til fortrinn Norge og Viken kan ha knyttet til slike produksjonsfasiliteter. Først og fremst fordrer 

persontilpasset medisin nærhet til forsknings- og behandlingsmiljøer, for å kunne gi oppdrag og bestillinger. 

Videre er persontilpasset medisin og orphan drugs dyrere enn legemidler produsert for større 

pasientpopulasjoner. Det påpekes at norsk høyt utdannet arbeidskraft er relativt billig, sammenlignet med andre 

land, hvilket kan bidra til at persontilpasset medisin og orphan drugs blir et produkt norsk produksjon kan være 

kostnadsledende på. 

Helseteknologi som bidrar til digital hjemmeoppfølging 

Helseteknologi generelt trekkes frem som et område helseindustrien i Norge og Viken kan utvikle sterke 

posisjoner innen. I Oslo og Viken finnes det en rekke helseteknologiaktører på ulike stadier, som støttes opp 

under av Norway Health Tech. Helseteknologi er imidlertid en svært bred bransje tematisk, og det er krevende å 

peke ut særskilte nisjer. Som følge av at Norge er et langstrakt land og har en digitalisert offentlig sektor, trekkes 

digital hjemmeoppfølging frem som et felt Norge er langt fremme på, med aktører som har vekket internasjonal 

interesse. En aldrende befolkning, urbanisering og økte forventninger til helsetilbudet stiller helsetjenesten i en 

utfordrende posisjon når det kommer til å nå ut til pasienten med både forebygging og behandling. Teknologiske 

løsninger som støtter opp under å nå ut til og behandle pasienten så mye som mulig i hjemmet kan bidra til økt 

effektivitet og kvalitet både for primær- og spesialisthelsetjenestene, men også hos pasient og pårørende. 

Bedrifter som Dignio, som har hovedkontor i Fredrikstad, samt No Isolation, Sensio og Checkware, jobber med 

ulike teknologiløsninger knyttet til hjemmeoppfølging. Vi har i begrenset grad identifisert bedrifter i Viken som 

treffer innen dette feltet. Imidlertid, gitt de demografiske utviklingene i Viken som region og den øvrige 

tilstedeværelsen av helseteknologiselskaper, kan digital hjemmeoppfølging være et område for smart 

 

46 European Medicines Agency. (u.å.). Orphan designation: Overview. Tilgjengelig her. 

https://www.ema.europa.eu/en/human-regulatory/overview/orphan-designation-overview
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spesialisering. Hvis dette området i ytterligere grad skal satses på, anbefales det å koordinere og samarbeide 

med Norwegian Smart Care Cluster. 

6.3 Barrierer og tiltak for å realisere mulighetene knyttet til helseindustri 

Menon har tidligere omtalt helseindustriens utfordringer og barrierer knyttet til produksjonsvekst i Norge og 

eksport blant annet i Menon Economics (2021). Strategi for økt produksjon og eksport av norsk helseindustri. 

Helseindustrien er en stor eksportnæring, med oppimot 26 milliarder kroner i eksportinntekter i 2020. Imidlertid 

er helseindustrien i Norge liten sammenlignet med land som Sverige, Danmark og Sveits. I dialog med nærings-

aktører har vi diskutert utfordringer knyttet til norsk helseindustris eksport, samt hva som skal til for å utvikle 

næringen.  

Utfordringer og barrierer i Norges helseindustri 

Norges investeringer i kapital og kompetent arbeidskraft har i moderne tid hatt en sterk dreining mot 

petroleumsindustrien som følge av næringens høye produktivitet. Det har følgelig vært et begrenset fokus og 

innsats på å bygge opp helseindustrien som en eksportnæring i Norge. Til sammenligning har våre nordiske 

naboer hatt en sterkere tradisjon for å se helsesektoren som et grunnlag for næringsutvikling. Sverige har en lang 

tradisjon for medisinsk teknikk og legemidler, og den svenske regjeringen publiserte i 2019 «Life Science-

strategin».47 Danmark, som påpekes å ha langt flere personer og funksjoner fra deres virkemiddelapparat til 

stede i de store eksportmarkedene, har en tilsvarende Strategi for life science.48 Finland har ikke en stor industri 

knyttet til medisinsk utstyr og legemidler, men trekkes frem som dyktige knyttet til digital helse. Dette kan trolig 

kobles opp til Finlands sterke teknologimiljøer. Den norske helseindustrien trekkes frem å være relativt 

fragmentert og mindre synlig og tydelig, som igjen gir mindre gjennomslagskraft for strategiske grep for 

næringen.  

Den manglende tradisjonen for utvikling av helseindustrien som blir diskutert av næringsaktørene kobles også til 

behovet for arbeidskraft med relevant kompetanse i helseindustrien. Særskilt trekkes det frem at farmasistudiet 

har en noe manglende praktisk vinkling mot hvordan legemiddelindustrien fungerer og hvilke muligheter som 

foreligger i utvikling og produksjon av legemidler. Radiofarmasi trekkes frem som et eksempel som skal trekkes 

inn i farmasistudiet. 

 

47 Regeringskansliet. (2019). En nationell strategi för life science. Tilgjengelig her. 
48 Erhversministeriet. (2021). Strategi for life science. Tilgjengelig her. 

Norwegian Smart Care Cluster 

   

Norwegian Smart Care Cluster (NSCC) er en Arena Pro-klynge i det nasjonale klyngeprogrammet med NCE-

status, med hovedkontor i Stavanger. De har mer enn 290 medlemmer og samarbeidspartnere fra hele 

landet. NSCC er en nasjonal og internasjonal samarbeidsarena for store og små bedrifter, kommuner, 

sykehus, offentlige aktører, brukerorganisasjoner, akademia/FoU-institusjoner og investorer.  

 

https://swedenbio.se/wp-content/uploads/2020/11/en-nationell-strategi-for-life-science.pdf
https://em.dk/media/14179/strategi-for-life-science.pdf


   
M E N O N  E C O N O M I C S  6 4  R A P P O R T  

 

Videre trekker næringsaktørene frem at det er begrenset åpenhet for innovasjon i helse- og omsorgssektoren. 

Spesielt nevnes anskaffelsesreglement og innkjøpsrutiner i det offentlige, som er helseindustriens største kunde. 

Som det foreligger i dag, har det offentlige begrenset med handlingsrom og insentiver for å kjøpe inn nye og 

innovative løsninger gitt dagens innsatsstyrte finansiering koblet til DRG-systemet (diagnoserelaterte grupper).  

Tilgang på kapital trekkes ofte frem som en utfordring i helseindustrien. Fordi «time-to-market» er særskilt lang 

for mange bedrifter i helseindustrien, blir risikoaversjon og likviditetsutfordringer tidvis en vesentlig utfordring. 

De lange utviklings- og godkjenningsløpene øker usikkerheten om lønnsomhetspotensialet. Det krever derfor 

stor tålmodighet og risikovilje å investere i helseindustri, spesielt knyttet til utvikling av nye legemidler, 

sammenlignet med de fleste andre næringer. I dialog med næringsaktører trekkes det frem at investorers 

kompetanse om næringen, bedriftene og løsningene er begrenset, spesielt knyttet til legemidler, og at det er 

mangel på ‘bjellesauer’ som kan trekke de øvrige investormiljøene mot investeringer med lengre tidshorisont og 

annen risikoprofil. Hadean Ventures trekkes imidlertid frem som et eksempel på et miljø som bidrar inn her.  

Muligheter for å utvikle Norges helseindustri  

Det finnes flere konkrete grep som kan gjøres på ulike nivåer for å bidra til utvikling av Vikens og Norges 

helseindustri. På tvers av områder og på nasjonalt nivå uttaler næringsaktørene et behov for politisk vilje bak å 

utvikle helseindustrien som næring og eksportsatsing. I 2022 ble regjeringens eksportreform ‘Hele Norge 

eksporterer’ lansert, hvor 5-10 større eksportsatsinger skal identifiseres og jobbes målrettet med. Nærings-

aktørene rapporterer at det jobbes med å innarbeide helseindustrien som en av disse eksportsatsingene. En slik 

satsing vil i stor grad fordre tverrdepartemental forankring, herunder spesielt hos Nærings- og fiskeri-

departementet og Helse- og omsorgsdepartementet. 

For å bidra til tilgang på kapital og mer aktive investormiljøer, etterlyses det også blant næringsaktørene at staten 

kan ta en rolle i å stimulere til investeringer gjennom risikoavlastende tiltak. Utvikling av investormiljøer kan 

imidlertid gjøres på flere nivåer. Som nevnt kan det inngås dialog med de eksisterende aktive miljøene, som 

Hadean, for å forstå hvilke vurderinger som legges til grunn i investeringer i helseindustrien og hvordan øke 

tilfanget til den typen investeringer. Det påpekes også av NHO at stadig flere av de tradisjonelle investormiljøene 

viser interesse for helseindustrien, eksempelvis gjennom økende deltakelse på ulike fora knyttet til 

helseindustrien som helhet. 

Angående lovverk og reguleringer trekkes det frem et behov for at anskaffelsesregler og innkjøpsrutiner i det 

offentlige i større grad tilrettelegges for bruk av nye og innovative løsninger, spesielt knyttet til digital helse og 

medisinsk utstyr. Som nevnt vil også økt bruk av persontilpasset medisin og «orphan drugs» kreve endringer i 

reguleringer og lovverk. 

Innovasjon Norges klyngeprogram og spesielt helseklyngene (Norway Health Tech, Oslo Cancer Cluster, The Life 

Science Cluster og Norwegian Smart Care Cluster) trekkes frem som særskilt strategisk viktige aktører for å 

videreutvikle helseindustrien i Viken og i Norge. Spesielt viktig er det at klyngene får operere på vegne av 

industrien som helhet og uavhengig av enkeltbedrifter eller politiske føringer. Dette kobles opp mot 

finansieringsstrukturen av klyngene, hvor det påpekes at de under dagens struktur binder mye tid opp i å skaffe 

finansiering gjennom prosjekter fremfor å jobbe med langsiktige tiltak for å utvikle næringen. Det påpekes av 

næringsaktører og bedrifter at større grad av grunnfinansiering hos klyngene vil føre til bedre rammevilkår og 

slagkraft for næringen for øvrig. 

Et tiltak som også trekkes frem er etableringen av en Norsk Helsekatapult. Ordningen Norsk katapult forvaltes av 

SIVA og har som formål å etablere og utvikle nasjonale flerbrukssentre hvor bedrifter kan teste teknologier, 
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komponenter, produkter og prosesser. I dag er det opprettet fem slike katapult-sentre rundt om i Norge.49 Den 

langsiktige ambisjonen til katapultordningen er å totalt utvikle 7-9 slike nasjonale sentre innenfor relevante 

teknologiområder og bransjer/sektorer hvor Norge har et særlig komparativt fortrinn for å lykkes. Helseklyngene 

Norway Health Tech og Norwegian Smart Care Cluster samarbeider om søknad til Siva for å etablere Norsk 

Helsekatapult. 

Fra fylkeskommunalt og kommunalt nivå etterspørres det fra næringsaktørene bedre rammer og strukturer for 

mottak av internasjonale aktører. Helseindustrien består i stor grad av internasjonale selskap som etablerer seg 

i flere land. Kompetansen og mulighetene for samarbeid og synergier som de internasjonale aktørene kan ta med 

seg til Norge er uttalt viktig for utvikling av den norske næringen. Det påpekes av næringsaktørene at det er viktig 

med et godt mottaksapparat for disse aktørene, eksempelvis med hjelp til å identifisere lokale kontakter og 

kunder. Her vil det fylkeskommunale og kommunale, samt klyngene og det øvrige offentlige apparatet spille en 

viktig rolle. Videre trekkes arealplanlegging som bidrar til langsiktighet og stabilitet for de internasjonale 

aktørene frem som en viktig kommunal og fylkeskommunal rolle. Ved å tilrettelegge for attraktive arealer med 

stabile forhold for industrielle aktører, kan kommunene spille en avgjørende rolle i å sikre at viktige bedrifter 

etablerer seg og forblir i regionen. 

Videre har den kommunale forvaltningen muligheter til å påvirke realisering av mulighetsområder, spesielt 

knyttet til helseteknologi og digital hjemmeoppfølging, gjennom ansvar for primærhelsetjenesten. 

Helseindustribedrifter opplever at innkjøpskompetansen gjennomgående er svært lav i kommunesektoren, mens 

den oppfattes som svært høy i spesialisthelsetjenesten.50 Gjennom innkjøp av og etterspørsel etter innovative 

helseteknologiløsninger kan kommunene bidra til utviklingen av norsk helseindustri. Kompetanseutvikling og 

samkjøring av kommunenes standarder og praksis kan være et viktig tiltak for å realisere dette. 

 

49 Sustainable Energy på Stord (flytende havvind, grønn skipsfart og smarte energisystem), Future Materials i Grimstad 
(materialutvikling), Manufacturing Technology i Raufoss (produksjonsteknologi), Ocean Innovation i Bergen (havbruk, havovervåking, 
subsea-løsninger og marine mineraler) og DigiCat i Ålesund (virtuell prototyping og digitale tvillinger). 
50 Menon Economics (2022). Helsenæringens verdi 2022. Tilgjengelig her. 

https://www.menon.no/wp-content/uploads/2022-57-Helsenaeringens-verdi-2022.pdf
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7 Automatisering og robotisering av industri 

Industrien er en stor og bred næring i Viken, men har hatt utfordringer med svak vekst. En av de viktigste 

forklaringene på dette er lav produktivitetsvekst. Gitt det høye lønnsnivået i Norge, er det en klar 

nødvendighet at industrien jobber for å øke produktiviteten, dersom man skal forbli konkurransedyktig. En 

kandidat til å øke produktiviteten er økt bruk av robotiserte og automatiserte løsninger. Viken har tre viktige 

regionale fortrinn for å utvikle en mer moderne og produktiv industri. Det finnes store og sterke 

kompetansemiljøer i eller i nærheten av regionen, særlig på Raufoss og i Kongsberg. Det er også generelt 

relevant kompetanse i arbeidsstyrken, både høy kompetanse innen teknologifag og overførbar kompetanse i 

andre næringer. Til sist, er Vikens industri stor og bred, noe som gir et godt utgangspunkt for samarbeid. 

Informanter mener at det generelt er store muligheter for automatisering og robotisering i industri i Viken, 

men de sliter med å peke på spesifikke muligheter. Det forsterker tilbakemeldinger om at en viktig felles 

barriere er at industribedrifter mangler kunnskap om mulighetene og hvordan de skal starte med å øke graden 

av automatisering og robotisering. I tillegg er det utfordrende å få oversikt over leverandørmarkedet der det 

er relativt få norske aktører.  

7.1 Industri i Viken og omfanget av automatiserte og robotiserte løsninger 

I Viken stod industrien51 for til sammen 66 milliarder kroner i verdiskaping i 2021. Dette utgjør rundt 16 prosent 

av den totale verdiskapingen i regionen. Industrien i Viken er bred, i den forstand at mange ulike typer industri 

er representert. Den største er maritim næring som bidro med 16 milliarder kroner i verdiskaping 2021 og 

utgjorde med det en fjerdedel av all verdiskapingen i industrien.52 De største bedriftene som kategoriseres som 

maritim næring i Viken er DNV og Kongsberg Maritime. Etter maritim følger forsynings- og teknologiindustri, med 

henholdsvis 15 og 12 milliarder kroner i verdiskaping. I tillegg finnes det betydelig innslag av næringsmiddel, 

prosess- og ferdigvareindustri. 

 

51 Vi definerer i denne rapporten industri i tråd med SSBs definisjon som er «fysisk eller kjemisk omdanning av materialer, stoffer eller 
deler til nye produkter, også om produktene selges fra det stedet der de produseres. Industribegrepet kan også omfatte montering 
av deler til ferdige produkter, gjenvinning av avfall, spesialisert vedlikehold og reparasjon av industrielle maskiner samt installasjon 
av industrimaskiner og utstyr.» 
52 Maritim næring inkluderer her bedrifter som Kongsberg Maritime, Technip, Wilhelmsen og flere andre. 
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Figur 7-1: Verdiskaping i Viken fordelt på næringer i 2021. Kilde: Menon Economics 

 

Utviklingen i verdiskaping for industrien samlet har økt med 45 prosent mellom 2011 og 2021. Dette er vist på 

figuren under.  

Figur 7-2: Utvikling i verdiskaping i industrien i Viken fra 2011 til 2021. Kilde: Menon Economics 

 

Som figuren viser, kan veksten i 2021 forklare mye av den samlede veksten i tiårsperioden. Dersom vi ser på 

utviklingen mellom 2011 og 2020 vokste industriens verdiskaping i Viken bare med 15 prosent. Om man 

korrigerer for inflasjon har vekstraten vært negativ.  

For å forstå hvorfor veksten i Vikens industri har vært såpass lav ser vi på en rekke mulige forklaringsfaktorer. 

Disse inkluderer lav produktivitet i industrien, samt et høyt lønnsnivå.   

Vi starter med å sammenligne produktiviteten i den norske industrien mot produktiviteten i en rekke sammen-

lignbare land. I industrien (både i Viken og i Norge samlet) er industriens produktivitet rett over én million kroner. 

Som figuren under viser er dette lavere enn gjennomsnittet av sammenlignbare land som ligger på 1,08 millioner 
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kroner. De sammenlignbare landene inkluderer Skandinavia, Finland, Tyskland, Nederland og Belgia. 

Produktiviteten i industrien i Norge ligger særlig lavere enn i Danmark som har en produktivitet på 1,25 millioner 

kroner, mens den er omtrent på nivå med Sverige med 1,01 millioner kroner. 

Figur 7-3: Produktivitet, målt i verdiskaping per ansatt, i industrien i Norge og sammenlignbare land. Kilde: Eurostat 

 

Dersom Norge hadde hatt lavere lønnskostnader, hadde lav produktivitet i industrien ikke nødvendigvis vært et 

problem. Dette er imidlertid ikke tilfellet. Arbeidskraftkostnaden i Norge er en av de høyeste i Europa. Figuren 

under viser at kun Danmark har høyere arbeidskraftkostnad, og at Norge er godt over gjennomsnittet i EU27. 

Figur 7-4: Arbeidskraftkostnader53 i industrien for utvalgte54 europeiske land i 2020. Kilde: Eurostat 

 

Oppsummert har vi altså sett at Vikens industri har vokst lite de siste ti årene, at den er relativt lavproduktiv i 

forhold til sammenlignbare land, og at arbeidskraftkostnadene er relativt høye. Dersom man ønsker å utvikle 

næringen til å vokse og bli omstillingsdyktig, er det nødvendig å gjøre noe med disse faktorene. Siden det hverken 

 

53 Arbeidskraftkostnader er beregnet som lønnskompensasjon pluss skatter minus subsidier, og er oppgitt i euro. 
54 Inkluderer kun land som har høyere arbeidskraftkostnader i industrien enn snittet for EU27.  
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er hensiktsmessig eller ønskelig å senke (det relative) lønnsnivået i Norge, er det beste budet at man må arbeide 

for å øke produktiviteten i næringen.  

Det er mange mulige måter å øke produktiviteten på, men Menon har tidligere pekt på at særlig økt 

automatisering og robotisering er en relevant mulighet for Viken.55 Automatisering og robotisering forstås som 

kombinasjonen av fysisk teknologi (eksempelvis roboter, sensorer og kameraer) med software, kunstig 

intelligens, algoritmer og annen teknologi. I figuren viser vi antallet av roboter per 10 000 ansatte i industrien i 

en rekke land. Figuren viser at det i Norge er drøyt 50 industrielle roboter per 10 000 ansatte i Norge. Til 

sammenligning har Sverige over 220.  

Figur 7-5: Relativ bruk av industrielle roboter i industrien i antall per 10 000 ansatte. Kilde: IFR og World Robotics 

 

Robotisering er kun én måte å automatisere på, men dette indikerer likevel at graden av automatisering er 

relativt lav i Norge. Den lave penetreringen av roboter i industrien kan i noen grad skyldes den industrielle 

strukturen i Norge, der mange av Norges store råvarebaserte industrier i liten grad har tradisjon for bruk av 

roboter. Imidlertid endrer dette ikke på at det etterlater Norge i en komparativt sett dårligere posisjon i industrier 

hvor roboter er, eller blir, viktige. 

På bakgrunn av situasjonsbeskrivelsen vi har presentert mener vi at industrien i Norge og Viken har et 

forbedringspotensial når det gjelder økt bruk av automatisering og robotisering i industrien og at dette utgjør et 

uforløst økonomisk potensial. Økt bruk av automatiserte og robotiserte løsninger vil også være en forutsetning 

for å opprettholde eller styrke konkurransedyktigheten på lengre sikt. Ifølge beregninger fra McKinsey56 har 

60 prosent av arbeidsplassene i industrien i Norge potensial for å bli automatisert.  

I tillegg har utviklingen i Norge og globalt den siste tiden ytterligere aktualisert problemstillingen. Norske 

bedrifter har hatt store utfordringer med å få tak i nok arbeidskraft. Samtidig er teknologien i dag i stor grad 

moden som følge av en rask teknologisk utvikling de siste årene. Prisene på blant annet industrielle roboter har 

i tillegg falt relativt til lønnskostnader. Samlet har dette gjort det mer attraktivt å bruke denne typen teknologi. 

Mulighetene i Viken er videre noe forsterket sammenlignet med resten av landet, fordi kostnaden knyttet til 

digital utviklingskompetanse i Viken er lav. 

 

55 Se e.g. Menon (2022). Mulighetsrommet for Vikens næringsliv i etterkant av korona. Tilgjengelig her.  
56 McKinsey (2016). Where machines could replace humans – and where they can’t (yet). Tilgjengelig her. 
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7.2 Regionale fortrinn knyttet til å ta i bruk automatiserings- og 

robotiseringsteknologier 

Et viktig fortrinn som Viken har for å øke graden av automatisering og robotiseringen i industri, er 

tilstedeværelsen av store og sterke kompetansemiljøer. I de workshopene og intervjuene vi har gjennomført 

peker mange på at utdanningssektoren har en sterk tilstedeværelse i regionen med et stort tilbud fra både 

universiteter og fagskoler. I tillegg til formell utdanning finnes det også skreddersydde virkemidler for å møte 

denne utfordringen i nærheten av Viken. Katapult-senteret Manufacturing Technology og SFI57 Manufacturing 

ble særlig løftet frem som verdifulle ressurser med høy kompetanse på området. Disse er begge lokalisert på 

Raufoss som ligger i Innlandet, men nærheten til Viken er stor både i geografisk og opplevd forstand. Et annet 

sterkt kompetansemiljø som ble løftet frem er det i Kongsberg. Kongsbergmiljøet er spesielt gode på nettopp 

automasjon og kybernetikk, og har bygd opp arenaer for samhandling og erfaringsdeling, blant annet gjennom 

Kongsbergklyngen. Det tette samarbeidet ses på som en styrke i arbeidet med å ta i bruk automatiserings- og 

robotiseringsteknologier fordi de store ledende bedriftene er villige til å dele kunnskap og erfaringer med mindre 

selskaper som har kommet kortere. Et tredje kompetansemiljø er det på Kjeller, særlig FFI, som også sitter på 

mye relevant kompetanse. 

En annet regionalt fortrinn i Viken er at det er relativt høy kompetanse i arbeidsstyrken. Her er det særlig 

kompetanse knyttet til naturvitenskapelige fag, håndverksfag og tekniske fag som ble trukket frem. Dette 

samsvarer med våre vurderinger i kapittel 4, der vi viste at Buskerud og Østfold har komparative fortrinn knyttet 

til særlig fagarbeidere, mens Akershus har relativt mange ingeniører. I tillegg til arbeidsstyrkens formelle 

utdanning ble det trukket frem at kompetansen til flere tekniske næringer er overførbar til andre deler av 

industrien, og denne kan trolig brukes i arbeidet med automatisering og robotisering. I tillegg til næringsklyngene 

nevnt i avsnittet over, gjelder dette særlig offshore leverandørindustrien. Mer konkret nevnes kompetanse fra 

 

57 SFI står for senter for forskningsdrevet innovasjon. 

Innspill fra informanter i smart spesialiseringsprosessen 

Vurderingene i de følgende delkapitlene er i all hovedsak basert på innsikt utarbeidet i henhold til 

rammeverket for smart spesialisering. Tilnærmingen legger til grunn at næringsmuligheter skal identifiseres 

og vurderes av næringsaktører og andre relevante aktører i innovasjonsøkosystemet. Dette medfører at vi 

legger inn noe mindre tolkning enn i klassiske næringsanalyser, men heller dokumenterer og strukturerer 

innspill som kommer frem. Man kan si at man i smart spesialiseringsprosessen bruker en bottom-up 

tilnærming som står i kontrast til den mer vanlige top-down tilnærmingen i klassiske næringsanalyser.  

Det er viktig her å påpeke at prosjektets tilnærming er sterkt avhengig av hvilke aktørers innspill man får 

tilgang til, og at funn og refleksjoner i stor grad er knyttet til utsagn fra enkeltaktører. Dette medfører en 

risiko for at viktig kontekst eller andre hensyn kan bli utelatt fra beskrivelsene som følger. Fordelen med 

tilnærmingen er imidlertid at fortrinn, muligheter og barrierer kan beskrives mer fritt og på et plan som er i 

samsvar med næringsaktørenes virkelighet. Dette henger igjen sammen med premisset om at det er 

entreprenører selv som sitter inne med mest relevant informasjon om mulige satsingsområder. For mer om 

prosjektets tilnærming og smart spesialisering som rammeverk, henviser vi til rapportens innledning som 

anbefalt lesing. 
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fjernstyrte operasjoner samt subsea-operasjoner. I tillegg ble kompetanse innen romfart trukket frem som 

relevant for andre deler av industrien. Både kort og lang utdannelse innen dette feltet er anvendelig for andre 

deler av industrien. 

Det tredje regionale fortrinnet som informantene trekker frem, er at Vikens industri er stor og bred. Dette kan 

danne grunnlaget for samarbeid, fordi man ikke er i direkte konkurranse med hverandre. Dette har skapt et godt 

klima for å samarbeide om blant annet felles infrastruktur, miljøer og teknologier som de ulike industriaktørene 

kan bygge videre på. I tillegg til gode forutsetninger for horisontale samarbeid blant industribedriftene, ligger det 

også til rette for vertikale samarbeid. Det betyr at de ulike aktørene i verdikjeden kan samarbeide fordi Viken har 

mye av verdikjeden tilgjengelig, selv om den ikke er komplett.  

Disse tre konkurransefortrinnene var dem som ble diskutert mest i workshop og intervjuer. Det var likevel flere 

enkelte konkurransefortrinn som ble nevnt, men diskutert mindre. Disse inkluderer  

• Det er et godt utbygd økosystem for næringslivet i Viken. Det vil si at virkemiddelapparatet er relativt 

tett på og at de har god økonomi og gode støtteordninger til utviklingsprosjekter.  

• Nærheten til investormiljøet gir relativt god tilgang på kapital. 

• Viken har godt utbygd infrastruktur, spesielt digital infrastruktur.  

7.3 Barrierer og tiltak for økt automatisering og robotisering 

Felles for alle informantene vi har snakket med er at det generelt er store muligheter for automatisering og 

robotisering i industrien, på tvers av bransjer og bedrifter. Innføringen av automatiserte og robotiserte løsninger 

er et viktig verktøy for å øke produktiviteten, og dermed veksten, i næringen. Mange trekker også frem at 

problemstillingen er særlig aktuell i lys av utfordringene med å skaffe arbeidskraft. Det ble også pekt på at 

bransjer som er eksportrettede, og med det har utenlandske konkurrenter, vil ha spesielt stor nytte av å øke 

graden av automatisering og robotisering for å opprettholde konkurransekraften fremover. Noen informanter 

hadde et overordnet innspill om at det er viktig å løfte blikket fra enkeltbedriftene for å se verdikjeden under ett. 

En mer automatisert og integrert verdikjede var ifølge dem nødvendig for å løfte bransjens effektivitet. 

Når det gjelder automatisering og robotisering i enkeltbedrifter, var informantene tydelige på at det er stor 

variasjon når det gjelder hvilke løsninger som er mest hensiktsmessige. Det avhenger helt av den enkelte bedrifts 

særegne prosesser og systemer. På grunn av denne variasjonen var det vanskelig for aktørene å peke på noen 

bransjer eller nisjer i den eksisterende industrien som har størst potensial for å ta i bruk flere automatiserings- 

og robotiseringsløsninger. I stedet var fokus i workshop-diskusjonene på hvilke deler av industrien som kunne 

nyte godt av økt robotisering. Her var det mange forslag, og de fleste deler av Vikens industri ble trukket frem. 

Vi har inkludert alle disse i rapportens vedlegg, men går ikke gjennom i dette kapittel på samme måte som vi gjør 

for de andre områder for smart spesialisering. I resten av kapitlet fokuserer vi i stedet på de viktigste barrierer 

og tiltak for økt automatisering og robotisering. Disse gjelder i all hovedsak for alle delene av industrien.  

En av de viktigste årsakene til at norsk industri er mindre automatisert og robotisert enn sammenlignbare land 

er at mange norske industribedrifter mangler kunnskap om mulighetene som ligger i automatisering og 

robotisering. Flere informanter har pekt på at det derfor er en misforstått oppfatning om hva det innebærer å 

automatisere og robotisere. Mange bedrifter tror at man må gjøre store og omveltende inngrep som krever mye 

kapital og innebærer betydelig risiko. I tillegg er en annen utbredt holdning at bedriftseiere ikke innser hvor mye 

det haster å ta grep for å øke automatisering og robotisering eller hva konsekvensene vil være av å la være. Begge 

disse holdningene kan føre til at bedriftene lar være å starte en automatiserings- og robotiseringsprosess i 

utgangspunktet. Leverandører av robotiseringsløsninger vi har intervjuet peker på at det for mange bedrifter 

heller kan være fornuftig å starte med lavthengende frukter som kan gi relativt stor effekt. 
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Dersom en bedrift er åpen for å tak i bruk automatiserte og robotiserte løsninger, er en utfordring at bedriftene 

ikke vet hvor de skal starte. Som tidligere nevnt er det stor forskjell på hva slags tiltak hver enkelt bedrift bør 

gjøre, gitt deres egne prosesser og systemer. Det er derfor ingen enkel «oppskrift» man kan følge. Det krever 

mye kompetanse å få en forståelse av hvilke tiltak som bør gjennomføres når og hvordan alle disse tiltakene 

fungerer sammen på lengre sikt. Flere informanter peker på at en viktig årsak til manglende kompetanse i 

industrien er at oljeindustrien har vært så lønnsom at den har tiltrukket seg mye høykompetent arbeidskraft. 

Dette har gått på bekostning av de andre delene av industrien, som kjemper om den samme arbeidskraften. 

Videre finnes det ikke mange konsulentbedrifter som fokuserer på problemstillingen og kan bistå industriaktører 

med å se helheten. Informanter mener at det på grunn av bedriftenes manglende kompetanse kunne vært behov 

for bistand fra et slikt miljø som kan lage en tilstandsanalyse for hele verdikjeden, utarbeide en plan over 

prioriterte tiltak og bistå i implementeringen.  

Dersom en bedrift har oversikt over hvilke behov de har, kan det videre være utfordrende å få oversikt over 

leverandørmarkedet og hvilke løsninger som finnes. Det finnes et svært bredt spekter med teknologier i dag, og 

utviklingen går raskt. I tillegg kan en utfordring være at Norge mangler en leverandørindustri av automatiserte 

og robotiserte løsninger. Den geografiske avstanden til leverandørene kan være en barriere for samarbeid og en 

kostnadsdriver for å ta i bruk løsningene. En illustrasjon på dette er at dersom man trenger reparasjon på en 

automatisert eller robotisert løsning, vil reparatøren måtte bli fraktet fra et annet europeisk land, noe som er 

dyrt og tidkrevende. 

I tillegg til manglende kompetanse knyttet til automatisering og robotisering, er en sentral utfordring 

investeringsvilje og -kapasitet. Det er relativt mange små og mellomstore bedrifter i Viken og Norge og de kan 

følgelig ha et mindre økonomisk handlingsrom for å investere. Størrelsen kan også påvirke viljen til å investere i 

kompetansen som er nødvendig for å gjennomføre automatiserings- og robotiseringsprosesser. 

Basert på følgende diskusjoner har vi kommet frem til en rekke konkrete tiltak som kan øke graden av 

automatisering i industrien.  

På spørsmålet om hva som må gjøres for å økt graden av automatisering og robotisering og med det realisere 

mulighetene, har informantene pekt på følgende fem hovedtiltak: 

• Styrke støtteapparatets innsats på automatisering og robotisering i industri. Miljøet på Raufoss ble 

særlig trukket frem som er viktig ressurs på grunn av deres sterke kompetanse innen produksjon. 

Katapultsenteret er en helt sentral rådgivende aktør som kan hjelpe bedriftene med å kartlegge 

situasjonen og lage en utviklingsplan. I tillegg kan de bistå i å koble på spisskompetanse som bedriftene 

er avhengig av i omstillingsperioden. Eksempler på en verdifull nøkkelressurs utenfor Viken er 

Mechatronics Innovation Lab i Grimstad. Det pekes på at å bygge opp et uavhengig kompetansesenter 

er viktig i denne satsingen. Her er det naturlig at SFI Manufacturing med sitt eksisterende 

kompetansemiljø har en sentral rolle. Katapultsentrene er også viktige verktøy og kommende katapult-

node i Kongsberg vil bli et komplementert tilbud til katapulten på Raufoss. Fagskolen i Viken har i tillegg 

teknisk utstyr og testsentre som små- og mellomstore bedrifter kan benytte seg av. Testsentrene 

inneholder blant annet et laboratorium for industriell digitalisering som tar for seg alle teknologiene 

innenfor industri 4.0. Testsentrene er også en arena for å møte andre deler av innovasjonsøkosystemet. 

Utover å vedlikeholde eller styrke støtteapparatet knyttet til automatisering og robotisering i industri 

vil det være viktig å synliggjøre tilbudet industribedrifter kan benytte seg av, og spesielt små og 

mellomstore bedrifter som ikke har oversikt over de tilgjengelige virkemidlene. Her vil det være viktig å 

kommunisere hvilke aktører som er relevante og hvilke tjenester de kan levere. 
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• Tilgjengeliggjøring av risikoavlastende finansiering for små og mellomstore bedrifter vil gjøre det 

lettere for bedrifter å automatisere og robotisere. Innovasjon Norge og Forskningsrådet bør derfor 

styrke tilbudet rettet mot dette behovet. 

• Videreutvikle og etablere plattformer for erfaringsdeling blant industribedrifter for å øke kunnskapen 

om mulighetene for automatisering og robotisering. Flere informanter har gode erfaringer med klynger 

som viktige for å koble bedrifter til hverandre. Klyngen kan koble mindre bedrifter med mindre 

kompetanse til større og mer modne bedrifter som kan vise dem hva de har gjort. På den måten kan 

den mindre bedriften i større grad forstå mulighetene som finnes og bli tryggere på prosessen. 

Kongsbergklyngen har jobbet på denne måten tidligere og mener det har vært vellykket. Klyngen som 

møteplass for samhandling mellom bedrifter er spesielt relevant gitt at industrien i Viken er såpass 

heterogen. Andre koblingsagenter er næringshagene som kan være et første møtepunkt for bedriftene 

som trenger bistand. Næringshagene har god oversikt over aktørene i næringslivet og virkemiddel-

apparatet og kan henvise bedriften til en relevant aktør. Klyngene og næringshagene kan også ta en 

aktiv rolle i å samle industrien og kapitalmiljøet for å sørge for mer tilgjengelig finansiering av 

automatiserings- og robotiseringsprosjekter. 

• Tilgjengeliggjøring av relevante eksempler og case, samt å arrangere seminarer. Dette er en rolle flere 

aktører kan ta, inkludert klynger, næringshager og fylkeskommunen. Eksempler/caser kan for eksempel 

ligge tilgjengelig på websider og kan med det være et lavterskeltilbud til bedrifter som ikke ønsker å 

investere mye tid eller ressurser i utforskningen. For bedrifter som vil ha en dypere innføring kan 

seminarer være nyttige informasjonskanaler. Ettersom behovene er veldig ulike er det viktig at 

seminarene er spissede sånn at de videreformidler relevant informasjon. I og med at foregangsbedrifter 

som har gjennomført vellykkede automatiserings- og robotiseringsprosesser er en av de mest effektive 

måtene å bidra til å spre kunnskap til andre industribedrifter, blir det uttrykt en optimisme i at en positiv 

spiral kan utvikle seg når flere og flere bedrifter begynner å implementere automatiserte og robotiserte 

løsninger. 

• Styrke kompetansen i den operasjonelle delen av industrien. Det kan blant annet gjøres ved å øke 

kunnskapen i relevante utdanninger i fagskolen, både når det gjelder grunnutdanning og videre- og 

etterutdanning. Nye automatiserte og robotiserte løsninger fører til nye måter å arbeide på og 

arbeiderne trenger oppdatert kunnskap om hvordan de skal operere og samhandle med maskinene i et 

nytt industrielt miljø. Det er i tillegg viktig at arbeiderne har god kompetanse på området for å kunne 

bli brukt på et mer strategisk nivå i bedriftene. Som tidligere nevnt vil de som sitter tettest på 

produksjonen ha mye kunnskap om de største flaskehalsene og hvilke tiltak som er gjennomførbare. 

Dersom de har kunnskap om en automatisert og robotisert industri vil de kunne bidra til utviklingen av 

industribedriften. Dersom det fortsatt er et udekket behov for kompetanse, vil bedrifter måtte hente 

arbeidskraft fra utlandet. 
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8 Bioøkonomi 

Jordbruket og skogbruket i Viken er relativt store i en nasjonal kontekst og står overfor store utfordringer 

fremover som vil kreve omstilling. Næringene påvirker og blir påvirket av klimaendringer og økende krav til 

bedre ressursutnyttelse. Informanter har trukket frem flere regionale fortrinn i Viken knyttet til bioøkonomi. 

Det ene er sterke kompetansemiljøer, først og fremst på Campus Ås, med tilstedeværelsen av NMBU og 

gründermiljøet innen agritech. Et annet fortrinn er at det finnes komplette verdikjeder i Viken. Innenfor 

jordbruk inkluderer verdikjeden alt fra jordbruksleverandører til produksjon av mat og 

næringsmiddelindustrien. Tilsvarende ser man for skogbruk. Samlet bidrar dette til et høyt kunnskapsnivå og 

gode muligheter for samarbeid.  Informanter i bioøkonomi-workshopen pekte på fem 

mulighetsområder/nisjer med potensial i Viken: agritech, fôr, videreforedling av bioressurser, bioenergi og 

genetikk. Når det gjelder barrierene for realisering av mulighetene, ble finansiering trukket frem som viktig. I 

tillegg er kunnskapsnivået og modenheten i det norske investormiljøet knyttet til bioøkonomi lav. Det er også 

mangel på andre typer sentral kompetanse, blant annet innen forretningsutvikling. Organisering og 

reguleringen av markedet ble trukket frem som en barriere, og at insentivstrukturen i forskningssektoren ikke 

bidrar til kommersialisering. 

8.1 Bioøkonomi i Viken 

Bioøkonomi kan defineres som «produksjon og foredling av fornybare biologiske ressurser fra skog, jord, husdyr 

og planter til mat, energi, medisiner, materialer og mange andre nye spennende produkter».58 I en norsk kontekst 

består bioøkonomien av næringene jordbruk, skogbruk og sjømat. I denne analysen fokuserer vi på skog og 

jordbruk. Dette betyr ikke at det ikke er noen muligheter innen sjømat. Eksempelvis kan det nevnes produksjon 

av alger, tang og tare, samt oppdrett på land. Likevel mener vi Vikens komparative er knyttet til jord- og skogbruk, 

og det blir derfor analysens fokus. 

Viken er et viktig jordbruks- og skogbruksfylke i Norge. Det finnes omtrent 2 millioner dekar arealer til jordbruk 

og nesten 14 millioner dekar skog i regionen. Jord- og skogressursene har i tillegg høy kvalitet i Viken.59 96 prosent 

av den kartlagte jorda (fulldyrka og overflatedyrka)60 har god eller svært god kvalitet, mens 83 prosent av skogen 

er produktiv61. Jordbruksareal utgjør omtrent 9 prosent av Vikens totale areal, mens skog utgjør 56 prosent. 

I 2019 utgjorde jordbruket i Viken 15 prosent av næringens samlede verdiskaping i Norge. Skogbruket i Viken 

utgjorde 26 prosent av den samlede verdiskapingen i næringen.  

 

58 Se https://www.biookonomi.info/ombiookonomi/ 
59 Se https://arealbarometer.nibio.no/nb/fylker/viken/ 
60 Fulldyrka jord: Jordbruksareal som er dyrka til vanlig pløyedybde, og kan benyttes til åkervekster eller eng, og som kan fornyes ved 
pløying. Overflatedyrka jord: Jordbruksareal som for det meste er rydda og jevna i overflata, slik at maskinell høsting er mulig. 
61 Produktiv skog er skog der det kan drives skogsdrift med økonomisk utbytte. Det kan defineres som arealer som ved gunstige 
bestandsforhold i gjennomsnitt per år kan produsere minst 0,1 kubikkmeter trevirke med bark per dekar. 

https://www.biookonomi.info/ombiookonomi/
https://arealbarometer.nibio.no/nb/fylker/viken/
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Figur 8-1: Verdiskaping i Viken og resten av landet for henholdsvis jordbruk og skogbruk i 2019. Kilde: SSB 

 

Som vi ser fra figuren, hadde hver av de to næringene verdiskaping på rundt 2 milliarder kroner i 2019. Dette er 

betydelige verdier, men relativt til fylkets samlede verdiskaping i 2019 på 370 milliarder kroner, utgjør det likevel 

en liten del.  

Både jordbruket og skogbruket har hatt en god utvikling i verdiskaping mellom 2009 og 2019. I figuren under 

viser vi henholdsvis verdiskapings- og sysselsettingsvekst for de to næringene mellom 2009 og 2019.  

Figur 8-2: Vekst i verdiskaping og sysselsetting mellom 2009 og 2019 i jordbruk og skogbruk. Kilde: SSB 

 

 

Fra figuren går det frem at sysselsettingsveksten har vært lav for begge næringer. Mens det i 2019 var 6 prosent 

flere ansatte i Vikens skogbruk enn i 2009, har sysselsettingen i jordbruket falt med 10 prosent. Begge næringer 

har likevel opplevd verdiskapingsvekst på rundt 50 prosent i perioden. Dette skyldes en kombinasjon av økt 

effektivitet og høyere priser.  
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Jordbruk og skogbruket står overfor store og økende utfordringer fremover som vil kreve omstilling. For det 

første står næringene samlet for om lag 24 prosent av verdens totale klimagassutslipp.62 Det betyr at 

utslippsreduksjon i næringene er helt sentralt for å nå i målene i Parisavtalen. I Norge sto jordbruk alene for 

9,4 prosent av landets totale utslipp i 2021, tilsvarende 4,6 millioner tonn CO2-ekvivalenter, og næringen er den 

største kilden til utslipp av metan og lystgass.63  Utslippet i jordbruket kommer fra maskiner i forbindelse med 

jordbearbeiding, sprøyting og innhøsting, utslipp av klimagasser fra kunstgjødsel, metanutslipp fra husdyr og 

gjødselhåndtering fra disse. Ny teknologi som reduserer utslipp fra eller behovet for slike aktiviteter vil derfor 

være essensiell for å nå klimamålene. Videre tar skogen opp klimagasser som tilsvarer 40 prosent av de totale 

utslippene i Norge.64 Jordbruket tar på også opp klimagasser i avlingene. 

Jordbruket og skogbruket bidrar til klimaendringer gjennom utslipp og opptak av klimagasser, men 

klimaendringene påvirker næringene også tilbake. Allerede nå ser man at avlingene går ned på grunn av 

klimaendringer og vannforurensning. En voksende global befolkning med en økt etterspørsel stiller i tillegg krav 

til økt ressursutnyttelse. Begge disse utviklingene krever mer effektiv utnyttelse av eksisterende bioressurser. I 

tillegg er det i Norge et uttalt ønske om en høy grad av selvforsyning. Dette er avhengig av en stadig utvikling av 

bioøkonomien.  

Kombinasjonen av næringens viktighet i den grønne omstillingen og et betydelig vekstpotensial har gjort at 

bioøkonomien de senere årene har vært høyt oppe på den politiske dagsordenen. Regjeringen ga blant annet ut 

en bioøkonomistrategi i 2016.65 Målet er at man gjennom en målrettet og koordinert innsats kan øke utnyttelsen 

av de fornybare biologiske ressursene og bidra til ny vekst og et grønt skifte i norsk økonomi. I tillegg er dette et 

innsatsområde i mange fylkeskommuners arbeid med næringsutvikling. Bioøkonomi blir blant annet omtalt i 

Vikens samarbeidsplattform.66 I samarbeidsplattformen er en målsetning at fylket skal bli en foregangsregion i 

den grønne omstillingen basert på biologiske ressurser. I akademia og instituttsektoren er det også et stort fokus 

på bioøkonomi, særlig på NMBU og forskningsinstitutter som NIBIO. De har utdanningsløp rettet mot temaet og 

leder store og langvarige prosjekter og forskningssentre som har som formål å øke kunnskapen på området. Et 

eksempel er Foods of Norway som undersøker nye former for fôr til fisk og husdyr, basert på bærekraftige 

ingredienser. 

 

62 Se https://www.epa.gov/ghgemissions/global-greenhouse-gas-emissions-data  
63 Se https://miljostatus.miljodirektoratet.no/tema/klima/norske-utslipp-av-klimagasser/klimagassutslipp-fra-jordbruk 
64 Se https://miljostatus.miljodirektoratet.no/tema/klima/norske-utslipp-av-klimagasser/utslipp-og-opptak-fra-skog-og-arealbruk/  
65 Nærings- og fiskeridepartementet (2016). Kjente ressurser – uante muligheter, Tilgjengelig her. 
66 Arbeiderpartiet, Sosialistisk Venstreparti, Senterpartiet, Miljøpartiet De Grønne (2019). Tilgjengelig her.  

https://www.epa.gov/ghgemissions/global-greenhouse-gas-emissions-data
https://miljostatus.miljodirektoratet.no/tema/klima/norske-utslipp-av-klimagasser/klimagassutslipp-fra-jordbruk
https://miljostatus.miljodirektoratet.no/tema/klima/norske-utslipp-av-klimagasser/utslipp-og-opptak-fra-skog-og-arealbruk/
https://www.regjeringen.no/contentassets/32160cf211df4d3c8f3ab794f885d5be/nfd_biookonomi_strategi_uu.pdf
https://viken.no/_f/p1/i7a274205-7a10-4dfa-ada1-2ce34a51c680/samarbeidsplattform-for-fylkesradet-i-viken-2019-2023-bokmal.pdf
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8.2 Regionale fortrinn knyttet til bioøkonomi 

I tillegg til en høy kvantitet og kvalitet på naturressursene har Viken en rekke fortrinn som gir et godt 

utgangspunkt for å bygge en sterkere bioøkonomi i regionen. Det viktigste fortrinnet er ifølge informanter at det 

er sterke kompetansemiljøer i regionen. Et miljø blir trukket frem av nesten alle aktører vi har vært i kontakt 

med, nemlig forskningsmiljøet på Ås som har bred og sterk kompetanse på området. Her er det særlig store 

aktører som NMBU, NIBIO og Nofima som oftest nevnes. Videre er det et aktivt gründermiljø tilknyttet campus 

Ås og inkubatoren Aggrator. Miljøet er særlig sterkt innen Agritech, det vil si selskaper som leverer teknologi-

løsninger til jordbruket. 

For jordbruks- og skognæringen viste informanter til at Viken har komplette verdikjeder som dekker alt fra 

foredling til produksjon. Det gir en relativt bred kompetanse i næringen. Eksempler på store aktører som dekker 

store deler av verdikjeder er Borregaard og Norske Skog. Disse har industrikompetanse som kan være nyttig for 

innovasjon og videreutvikling av den bredere verdikjeden. Tilstedeværelsen av denne typen store aktører er også 

viktig fordi aktivitetene deres kan ha positive følger for resten av næringen. De kan fungere som en døråpner for 

strategiske partnerskap eller markeder, dele erfaringer og kunnskap, og gi en innføring i teknologiske løsninger. 

Borregaard har eksempelvis bygd opp et testsenter som de tilgjengeliggjør for andre bedrifter. Informanter har 

understreket at denne typen tiltak er svært viktig for å utvikle næringen, særlig for bedrifter i tidlig fase. 

I workshop med næringsaktører ble det videre pekt på at kompetanse fra flere andre næringer i Viken utgjør et 

fortrinn for regionens bioøkonomi. Det ble vist til at Viken er sterke på grønn kompetanse generelt, og grønn 

produksjonskompetanse spesielt. Informanter viste til Buskerud som et senter for grønn produksjon som er 

innovativ og økonomisk bærekraftig. Lindum er et eksempel på et slikt selskap som driver avfallshåndtering og 

er en viktig aktør innen sirkulærøkonomi. I tillegg viste informantene til tilgangen på kompetanse for å 

understøtte innovasjon og utvikling. Det finnes for eksempel juridisk kompetanse som er viktig for å forstå EUs 

regelverk og patenter og som gjør det lettere å få godkjent nye produkter. Det inkluderer blant annet forståelse 

av EU-taksonomien for bærekraftige aktiviteter. Andre eksempler er kompetanse på finansiering av prosjekter 

og internasjonal salgskompetanse. 

Innspill fra informanter i smart spesialiseringsprosessen 

Vurderingene i de følgende delkapitlene er i all hovedsak basert på innsikt utarbeidet i henhold til 

rammeverket for smart spesialisering. Tilnærmingen legger til grunn at næringsmuligheter skal identifiseres 

og vurderes av næringsaktører og andre relevante aktører i innovasjonsøkosystemet. Dette medfører at vi 

legger inn noe mindre tolkning enn i klassiske næringsanalyser, men heller dokumenterer og strukturerer 

innspill som kommer frem. Man kan si at man i smart spesialiseringsprosessen bruker en bottom-up 

tilnærming som står i kontrast til den mer vanlige top-down tilnærmingen i klassiske næringsanalyser.  

Det er viktig her å påpeke at prosjektets tilnærming er sterkt avhengig av hvilke aktørers innspill man får 

tilgang til, og at funn og refleksjoner i stor grad er knyttet til utsagn fra enkeltaktører. Dette medfører en 

risiko for at viktig kontekst eller andre hensyn kan bli utelatt fra beskrivelsene som følger. Fordelen med 

tilnærmingen er imidlertid at fortrinn, muligheter og barrierer kan beskrives mer fritt og på et plan som er i 

samsvar med næringsaktørenes virkelighet. Dette henger igjen sammen med premisset om at det er 

entreprenører selv som sitter inne med mest relevant informasjon om mulige satsingsområder. For mer om 

prosjektets tilnærming og smart spesialisering som rammeverk, henviser vi til rapportens innledning som 

anbefalt lesing. 
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Et annet viktig konkurransefortrinn som ble trukket frem i workshopen med næringsaktører var nærheten til 

store markeder. Dette inkluderer både markedet for innsatsfaktorer, samt kundemarked i både Norge og 

Europa. Ettersom transport av innsatsfaktorer og ferdige produkter er en betydelig utslippskilde, kan den 

nærheten forstås som et konkurransefortrinn av økende betydning i takt med fokuset på bærekraft. 

I tillegg til de regionale fortrinnene som er beskrevet over, pekte deltakerne i workshopen også på flere nasjonale 

fortrinn. Nasjonale fortrinn er også relevante for næringen i Viken fordi en samlet utvikling av den norske 

næringen gir muligheter for eksport- og verdiskapingsvekst for aktører i Viken. Ifølge informantene er jordbruk- 

og skogbruksnæringen mer velfungerende og utviklet i Norge enn globalt. For det første er det ifølge informanter 

et sterkere fokus på bærekraft og miljø i Norge. Relativt strenge reguleringer og god etterfølgelse har resultert i 

en næring med lavere utslipp og større fokus på plantehelse og dyrevelferd. EU har per i dag mindre strenge 

reguleringer, men kommer i nær fremtid til å stille strengere krav knyttet til bærekraft til bøndene. Dette gir 

Norge et konkurransefortrinn fordi norske leverandører vil kunne levere ferdige og tilgjengelige løsninger når det 

europeiske markedet møter kravene som norske aktører allerede i dag er vant til å håndtere. Dette er især 

løsninger innen Agritech som har et eksportpotensial (se under for mere om dette). Prosessen for å utvikle 

løsninger og få godkjenning på dem tar tid ifølge informanter. Det er derfor viktig at den norske leverandør-

industrien utnytter tiden godt før EU innfører krav slik at man har kommet langt med tanke på omfanget og 

modenheten av løsninger før konkurransen blir sterkere. Et sterkt hjemmemarked der bøndene er innovative og 

villige til å ta i bruk ny teknologi gir et godt utgangspunkt for utvikling av en norsk leverandørindustri. I tillegg er 

det en relativt stor grad av samarbeid i Norge og åpenhet for å dele på kompetanse og løsninger. Det er positivt, 

ikke kun for utvikling av leverandørindustrien, men også for effektivisering og utvikling av næringen i Viken. 

8.3 Nisjer og muligheter for mulige satsinger innen bioøkonomi 

I dialog med aktører har vi kommet frem til fire områder og løsninger innen bioøkonomi som mulige 

satsingsområder basert på smart spesialiseringsrammeverket. 

Agritech 

Agritech67 er forkortelse for Agricultural Technology (jordbruksteknologi) og betegner teknologiske innovasjoner 

som øker effektiviteten i jordbruket og gjør at man kan produsere mer med mindre ressurser. Målet er enten å 

gjøre produksjonen mer kostnadseffektiv, mer bærekraftig, eller en kombinasjon. Det innebærer å bruke big data 

og analyser, sensorer og tilkoblede enheter og mobilitet til jordforbedring, sprøyting, effektivisering av fysisk 

arbeid, matsikkerhet og utslippsreduserende maskiner. Som tidligere nevnt er det en god del start-ups innen 

Agritech tilknyttet Ås-miljøet, men det finnes også bedrifter som er mer modne og har kommet videre til en 

skaleringsfase. En gren innen Agritech som ble nevnt i workshopen var presisjonsjordbruk og -skogbruk. 

Presisjonsjordbruk handler om å bruke ny teknologi til å tilpasse behandlingen av jord og vekst etter behovet, 

som ofte varierer mye innenfor samme jorde. Dette i motsetning til vanlig praksis som er å behandle hele jordet 

likt ut ifra et estimert gjennomsnittsbehov. Teknologien kan blant annet tilpasse gjødselmengden, sprøyte-

mengden og kalkmengden basert på det stedsspesifikke behovet. NIBIO har et senter for presisjonsjordbruk som 

jobber med nettopp denne problemstillingen. Selv om teknologien ofte diskuteres i tilknytning til jordbruk, er 

teknologien også relevant for skogbruk. Et eksempel er blant annet bruk av roboter for å begrense smitte-

spredning av rotråte. 

 

67 For andre muligheter for Agritech enn det som har fremkommet i informasjonsinnhentingen, se rapporten Menon (2022). Grønne 
næringsmuligheter i Follo. Tilgjengelig her. 

https://www.menon.no/wp-content/uploads/2022-133-Gronne-naeringsmuligheter-i-Follo-1.pdf
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Fôr 

Et annet mulighetsområde er å utvikle fôr som er laget av alternative protein. I dag lages fôr av soya som 

importeres, hovedsakelig fra Brasil. Soyaproduksjon er en av de viktigste årsakene til avskoging i Sør-Amerika 

som fører til en rekke negative konsekvenser for klimaet. Avskoging av tropisk skog frigir store mengder 

klimagasser og utgjør 10-15 prosent av verdens globale klimagassutslipp.68 Plantasjene fører også til tap av viktig 

biomangfold gjennom fortrenging av plante- og dyrearter. Mange av de berørte områdene, for eksempel 

Cerradoen i Brasil, huser mange truede og unike arter som ikke finnes andre steder. Videre brukes betydelige 

mengder sprøytemidler i produksjonen som kan skade både lokalbefolkningen og dyrelivet. 

Det forskes på en rekke ulike kilder for protein som kan erstatte soya i fôr, blant annet tare (makroalger), 

mikroalger, gjærceller som spiser sukker fra tømmerstokken, blåskjell, innsekter og slakteavfall. Satsingen er i 

stor grad drevet av Pronofa som er den kommersielle motoren, og Foods of Norway som forener akademia og 

næringslivet for å forske på temaet. Pronofa satser på dyrking av tunikater som gir store muligheter i ytre 

Oslofjord takket være næringsrikt sjøvann. 

 

 

Videreforedling av bioressurser 

Relativt til verdikjeden i andre europeiske land, er bioøkonominæringen i Norge er preget av å være konsentrert 

tidlig i verdikjeden. Det betyr at aktiviteten i stor grad har funnet sted innen primærnæringene gjennom 

utvinning av bioressurser og i mindre grad i videreforedlingen av dem. I dag eksporteres en stor del av 

bioressursene ut av landet for å bli videreforedlet i utlandet. Et viktig unntak i Viken er Borregaard som 

videreforedler skogressurser til en rekke produkter. Dersom næringen i Viken klarer å ta en større del av 

verdikjeden vil det kunne føre til økt verdiskaping. Det er imidlertid viktig å være oppmerksom på at selv om 

aktivitet i hele verdikjeden vil øke verdiskapingen for bioøkonominæringen, vil det ikke nødvendigvis øke 

verdiskapingen i Viken. Det er fordi den lave arbeidsledigheten fører til at økt sysselsetting i bioøkonominæringen 

innebærer en overføring av arbeidskraft fra en annen næring. Nettoeffekten er dermed avhengig av 

 

68 Se https://www.regnskog.no/no/om-regnskogfondet/dette-mener-regnskogfondet/problemet-med-soya 

Foods of Norway og arbeidet med alternative proteinkilder til fôr 

 

Foods of Norway er et senter for forskningsdrevet innovasjon som er lokalisert på Campus Ås. Senteret jobber 

bredt med havbruk, skogbruk og landbruk og er et tett samarbeid mellom akademia og næringsliv. Senterets 

mål er å øke matproduksjonen på bærekraftig måte, gjennom å utvikle nye fôringredienser fra biomasse og 

øke fôreffektiviteten. 

Ifølge Foods of Norway har skogressurser særlig potensial til å omdannes til høyprotein-ressurser. En metode 

senteret har jobbet med er gjærceller som spiser sukker fra tømmer. Sukkeret har de siste årene økt kraftig i 

pris som en konsekvens av konkurranse fra aktører som vil bruke skogressursene til bioenergi. En annen 

metode som jobbes med er mikroprotein i form av sopp. Ettersom mikroprotein har et høyt proteinnivå til 

betydelig lavere kostnad, vurderes dette som den største muligheten for Viken per i dag. Etter hvert som 

kunnskapen økes rundt teamet og krav til dokumentasjon blir møtt, blir det opp til næringen å 

kommersialisere fôret og interessen for det er sterk. 

 

 

 

 

https://www.regnskog.no/no/om-regnskogfondet/dette-mener-regnskogfondet/problemet-med-soya
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verdiskapingen knyttet til den alternative arbeidsplassen, som ofte vil være like høy eller høyere enn i foredling 

av bioressurser. En annen mulighetsrom som ble pekt ut i intervjuer er å fokusere mer på høyverdiproduksjon 

og tjenester knyttet til dette, vil det ytterligere øke verdiskapingen. Eksempler på denne typen produkter er innen 

farmasi og mat og fôr.69 Her er verdiskapingen per ansatt høyere, og det er mer grunn til at tro at denne type 

næringsutvikling passer til et land som Norge med høyt lønnsnivå.  

Bioenergi 

Bioressurser som energibærer ble trukket frem som en mulighet i Viken. Bioenergi er en form for energi som har 

sin opprinnelse i biomasse, for eksempel planteprodukter (ved), gjødsel, skogsavfall (bark, flis) og annet biologisk 

avfall.70 Bioenergi anses som en fornybar energikilde. Videre viste informanter til at særlig energi basert på 

skogressurser vil være relevant for Viken. Bioenergi er tilgjengelig gjennom flere energibærere. Den kan være 

ubearbeidet, som ved eller skogavfall, den kan være i bearbeidet form som eksempelvis pellets, eller den kan 

omdannes til biodrivstoff eller biogass. Bioenergi kan erstatte fossile innsatsfaktorer på mange områder, for 

eksempel i industrien, og dermed redusere utslipp. Biodrivstoff kan blandes inn i drivstoff og brukes i biler, fly og 

skip. Biodrivstoff er spesielt viktig i transportsektoren fordi den foreløpig ikke har andre fornybare alternativer. 

Biobaserte råvarer kan dermed spille en viktig rolle i å realisere mål om fossilfrie produkter som er sentralt i 

overgangen til et mer fossilfritt samfunn. 

I workshopen ble det understreket at man må være forsiktige med hva slags bioressurser som blir brukt som 

innsatsfaktorer i bioenergi. Omdanningen til bioenergi må være det siste leddet i livsløpet til en bioressurs og 

det bør derfor undersøkes om bioressursene kan ombrukes eller gjenvinnes før de brukes som bioenergi. Det er 

fordi bioenergi har relativt lav verdi sammenlignet med andre produkter, og konkurransen om ressursene er stor. 

Bioenergien bør fremstilles av rester og avfall fra næringsmiddelindustri, jordbruk eller skogbruk og ikke fra 

råstoff som kan utnyttes som mat, dyrefôr eller andre produkter og høy verdi. Dette omtales også i Menons 

rapport om grønne næringsmuligheter i Follo,71 sammen med andre måter å øke sirkulariteten i jordbruk og 

skogbruk. Rapporten viser derimot at denne muligheten er mer begrenset per idag, ettersom treforedling er en 

relativt liten næring da det meste eksporteres ut. En mer utviklet bioforedlingsnæring i Viken vil ytterligere styrke 

mulighetene for bioenergi basert på rester fra avfall fra jordbruk og skogbruk. 

Genetikk 

Kunnskap om genetikk og applikasjonen av det innen avl av dyr og fisk har blitt trukket frem som en mulighet i 

Viken. Genetikk er et verktøy som kan brukes for å forbedre produksjon av kjøtt og fisk på særlig tre viktige 

områder. For det første kan det bidra til friskere dyr. Det fører ikke bare til økt livskvalitet for dyrene, men også 

til økonomiske gevinster for oppdretteren, blant annet fordi det krever mindre oppfølging av dyrlege og 

medisiner. I tillegg kan bedre helse redusere bruken av antibiotika som er viktig for å unngå antibiotikaresistens. 

For det andre kan genetikk bidra til mer effektiv produksjon, både ved å øke de reproduktive evnene til dyrene 

og øke fôr-effektivitet, det vil si avle dyr som i større grad klarer å omdanne fôr til kjøtt og melk, i stedet for 

avføring og urin. For det tredje kan bruk av genetikk spille en viktig rolle i å kutte metanutslipp fra dyrene. 

 

69 SINTEF (2018)- Gull I Grønne skoger? Tilgjengelig her. 
70 Se https://snl.no/bioenergi 
71 Menon (2022). Grønne næringsmuligheter i Follo. Tilgjengelig her. 

https://innlandetfylke.no/_f/p1/if2959902-f522-4425-8a82-fe628fc6f4af/gull-i-gronne-skoger-sintef-rapport.pdf
https://snl.no/bioenergi
https://www.menon.no/wp-content/uploads/2022-133-Gronne-naeringsmuligheter-i-Follo-1.pdf
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Det finnes to sentrale aktører innen avl som holder til i nærheten av Viken. Geno jobber med storfe og Norsvin 

med svinekjøtt. Begge holder til på Hamar. Begge disse miljøene er kompetansetungt og jobber tett med 

forskningsmiljøet på Campus Ås. I tillegg er genetikk også en del av forskningsfeltet til Foods of Norway. 

 

Samarbeid med andre næringer 

Verdikjeden knyttet til bioøkonomi er svært bred. Den går helt fra produksjon av jordbrukssteknologi og fôr, til 

næringsmiddelindustrien. Deltakerne på workshopen ble derfor utfordret på hvilke andre næringer jordbruket 

og skogbruket kan samarbeide med for å i større grad utnytte mulighetene. Noen av innspillene handlet om 

samarbeid innad i bioøkonominæringene og mellom dem. Eksempelvis ble det oppfordret til å slutte seg til et 

nylig initiativ som ledes av klyngen NCE Heidner Biocluster, i Hamar. Initiativet går ut på å etablere et landslag 

for AgriFoodTech som skal styrke kommersiell utvikling, skalering og eksport av norsk AgriFoodTech.72 Målet er 

å skape en ny, norsk eksportindustri for utnyttelse av biologiske ressurser. Noen innspill handlet også om å satse 

på mer landbasert fiskeoppdrett, som er en næring i utvikling. Det finnes i dag noen aktører i Viken, blant annet 

Fredrikstad Seafoods, som var Norges første landbaserte oppdrettsanlegg for laks i større skala. Det er trolig rom 

for etablering av flere aktører og videreutvikling av næringen i regionen. I Menons rapport «Grønne nærings-

muligheter i Follo» omtales bærekraftig marint miljø som en mulighet med tre områder der det eksisterer et 

potensial i Folloregionen. Disse er: rensing av forurensede havområder, fiskehelse og innsatsfaktorer til oppdrett. 

Havbruks-, jordbruks- og skogbruksnæringen har flere felles utfordringer som det kan være nyttig å samarbeide 

om, eksempelvis utvikling av mer miljøvennlig fôr. Disse mulighetene er også relevante for hele området rundt 

Oslofjorden. 

Videre ble det nevnt flere andre næringer som bioøkonomindustrien kan ha nytte av å samarbeide med. Den 

første er software/IT-bransjen, for eksempel aktører som Aker, FMC og bedrifter i Kongsbergmiljøet. Disse har 

den tekniske kompetansen som trengs inn i blant annet Agritech. Industrien ble trukket frem som en næring som 

kan ha nytte av et tettere samarbeid med bioøkonominæringene, eksempelvis emballasjeindustrien, 

tekstilindustrien og plastindustrien. Hovedgrunnen til det er at bioøkonomien spiller en viktig rolle i alle deler av 

industrien for å få til mer sirkulære og grønne løsninger. Alle disse konkurrerer om bioressursene og er dermed 

sentrale i å sikre at det blir skapt størst mulig verdiskaping av de tilgjengelige bioressursene. Et mer konkret 

innspill handlet om at næringene i fellesskap kan jobbe med syntetisering, altså å fremstille et stoff i laboratorium 

 

72 Se https://heidner.no/aktuelt/landslaget-for-norsk-agrifoodtech-er-under-etablering/ 

Geno og arbeidet for mer lønnsomt og bærekraftig landbruk 

 

Geno selger sæd og inseminering av storferasen rødt fe. De er lokalisert på Hamar, men forsknings- og 
utviklingsavdelingen ligger på Campus Ås. De fleste av de ansatte i denne avdelingen har doktorgrads-
kompetanse. 

Geno har over mange år opparbeidet en solid database som inneholder indikatorer knyttet til helse, sykdom, 
metanutslipp og fôrregistreringer. Ifølge Geno er konkurransefortrinnet deres at de har mer presise målinger 
enn konkurrentene. Noen av målingene registreres automatisk, mens andre registreres fra ulike ledd i 
verdikjeden, blant annet fra bønder og slakterier. Basert på databasen, bruker forskerne geonomisk seleksjon 
for å velge ut dyrene som hentes inn. 

Geno selger per i dag like mye nasjonalt som internasjonalt og forventer å ekspandere ytterligere i 
eksisterende og nye markeder. Det er dermed gode muligheter fra økt eksport. 

 

 

 

 

https://heidner.no/aktuelt/landslaget-for-norsk-agrifoodtech-er-under-etablering/
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som har lignende egenskaper som de biologiske råstoffene. Industrikompetanse er også helt avgjørende for å ta 

større deler av verdikjeden innen jordbruk og skogbruk, og med det gå fra å være en råvareregion til å selge 

foredlede produkter med høyere verdiskaping. I tillegg er næringsmiddelindustrien en viktig kunde til især 

jordbrukets produkter. 

8.4 Barrierer og tiltak for å realisere mulighetene knyttet til bioøkonomi 

Deltakere på workshop og andre informanter har blitt utfordret på hvilke barrierer som finnes i dag for å realisere 

mulighetsområdene. De har kommet frem til fem barrierer som i størst grad hindrer realiseringen av 

mulighetsrommene. 

 

Barrierer 

Den største barrieren som ble diskutert på workshopen er finansiering. Utfordringen gjelder mange aktører i 

ulike deler av økosystemet. For det første innebærer etableringen av start-ups betydelig risiko som vanligvis er 

avhengig av risikokapital. For det andre kreves det kapital for å skalere start-ups sånn at de kan penetrere 

internasjonale markeder. Tilskudd til skaleringsfasen er ifølge informanter en svakhet i det norske 

virkemiddelapparatet. Dette har også blitt påpekt i tidligere studier73 og blitt nevnt i flere av workshopene. For 

det tredje har bøndene ofte stram økonomi og lite frihet til å investere. De kan dermed ha behov for ekstern 

kapital for å investere i nye løsninger. 

Samtidig er kunnskapsnivået og modenheten i det norske investormiljøet knyttet til bioøkonomi lav. Det finnes 

blant annet ingen miljøer for engelinvestorer eller risikokapital for jordbruk i Viken. Det pekes også på at det er 

mangel på profesjonelle styremedlemmer som har kjennskap til finansbransjen og som kan fungere som en 

sparringspartner i bioøkonomiselskaper. 

I tillegg til at det er behov for økt kompetanse i investormiljøet, har informanter også pekt på andre typer 

kompetanse som mangler i dag. En type kompetanse er innen økonomi og forretningsutvikling som er viktig i 

start-ups som et supplement til den tekniske kompetansen. Det pekes også på at det er behov for mer praktisk 

kompetanse. Det gjelder eksempelvis for anleggene som bearbeider skogressurser og for kjemiske analyser av 

disse ressursene. 

I tillegg pekte noen informanter på at den nåværende organisering og regulering av markedet kan være en 

barriere. Dette gjelder særlig innen jordbruk. Informanter mener at ved å være organisert gjennom samvirkelag 

får markedet et monopolpreg der få mennesker tar avgjørelser som påvirker mange. Dette kan hemme 

innovasjon og differensiering. I tillegg hviler jordbruket på en rekke støtte- og subsidieordninger som utgjør en 

betydelig del av bøndenes inntekter. Ifølge informanter fører dette til at det tar mer tid for norske bønder å ta i 

bruk nye løsninger. Det var imidlertid ikke alle som så dette som en betydelig barriere.  

Videre mener informanter at insentivstrukturen i forskningssektoren ikke bidrar nok til å utvikle bedrifter. De 

peker på at det ikke tilrettelegges godt nok for forskere til å starte bedrifter eller samarbeide med næringslivet. 

I tillegg påpekes det at virkemiddelapparatet som er knyttet til forskningssektoren ikke måles på resultater i form 

av verdiskaping, men «på prosess». Fokuset på prosess kan føre til mindre kommersialisering i arbeidet med å 

dyrke frem bedrifter. 

 

73 Blant annet i Menon (2021). Strategier for økt produksjon og eksport av norsk helseindustri. Tilgjengelig her. 

https://www.menon.no/wp-content/uploads/2021-45-Strategier-for-%C3%B8kt-produksjon-og-eksport-av-norsk-helseindustri.pdf
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Tiltak 

Deltakerne på workshopen ble videre spurt om hva som kan gjøres for å redusere barrierene og av hvem. For å 

redusere barrierene knyttet til finansiering ble det foreslått at staten kunne ta en mer aktiv rolle for å bidra til 

risikoavlastning. Staten kan eksempelvis gjennom virkemiddelapparatet utforme skreddersydde finansielle 

ordninger for bønder som tar i bruk innovative løsninger for å bedre bærekraft og matsikkerhet. Aggrator er i en 

prosess med å lage et investeringsfond som vil være et positivt bidrag til denne utfordringen. I tillegg er det lite 

finansielle ordninger for scale-ups, så en styrking av dette tilbudet generelt vil også være verdifullt. Det ble også 

vist til andre virkemidler som staten kan igangsette for å bidra til mer investeringsvilje. Et eksempel på det er et 

skattesystem som gir fratrekk dersom en start-up ikke overlever.  Fylket kan på sin side bidra ved å gi støtte til 

start-ups og støtte opp om kommersialiseringsaktiviteter ved NMBU. 

Deltakerne pekte også på at det er flere tiltak man kan innføre som er rettet mot økt grad av samhandling. Det 

vil være viktig å jobbe systematisk og langsiktig med å bygge opp markeds- og teknologikompetanse i 

finansbransjen og støtteapparatet rundt for å kunne øke tilstrømmingen av privat kapital. En måte å bidra til økt 

kapital på er å lage møteplasser mellom næringen og finansbransjen sånn at de kan lære av hverandre og som 

kan stimulere til økt samarbeid. En klynge kan for eksempel ta en rolle som tilrettelegger av slike møteplasser og 

i tillegg ta en mer aktiv rolle for å koble bedrifter. Fylkeskommunen kan bidra til klyngenes arbeid gjennom å tilby 

ulike tilskudd. 

Klynger kan også bidra til å bedre koordinering og samhandling langs hele verdikjeden, og opp mot 

teknologimiljøet og andre relevante næringer. Det finnes i dag flere norske klynger som jobber med bioøkonomi. 

NCE Heidner Biocluster holder til på Hamar og er en nasjonal klynge innen grønn bioøkonomi og bærekraftig 

matproduksjon. Det finnes også en mer spesialisert klynge innen agritech i Trøndelag som heter Agritech Cluster. 

Klyngen jobber for en mer lønnsom, bærekraftig og klimatilpasset jordbruksproduksjon. I tillegg har det blitt 

etablert et større næringsnettverk etter initiativ fra Trøndelag fylkeskommune. Den består av Fiskarlaget Midt-

Norge, Sjømat Norge Midt, NCE Aquatech Cluster, WoodWorks! Cluster, Trøndelag Bondelag og Agritech Cluster. 

I tillegg til næringsaktørene er Statsforvalteren, Norges forskningsråd og Innovasjon Norge representert. Det 

tverrsektorielle næringsnettverket fungerer som en samordningsgruppe for bioøkonomi, og vil fungere som 

samarbeidskonsortium for det videre arbeidet med bioøkonomisatsingen i regionen. For skognæringen finnes 

det i dag flere etablerte samarbeid, som klyngen Norwegian Wood Cluster på Gjøvik og Bygg i Tre-nettverket 

som har tilstedeværelse mange steder i landet. 

 I klyngekartleggingen av Viken pekes jordbruket ut som en av tre miljøer som kan ha nytte av økt samarbeid 

gjennom en klynge.74  Årsaken til det er at næringen har et stort behov for innovasjon, både fordi den gjennomgår 

en teknologisk revolusjon og fordi den i økende grad vil bli påvirket av klimaendringer. I tillegg deler den noen 

utfordringer med havbruksnæringen som utgjør et utgangspunkt for samarbeid. Det må tas en vurdering på 

hvorvidt de eksisterende klyngene kan dekke bioøkonomi i Viken må en god måte, eller hvorvidt det er 

hensiktsmessig å etablere en ny klynge i regionen. 

En klynge kan bidra til økt samarbeid på flere områder. Den kan bidra til økt samarbeid med andre næringer, for 

eksempel industrien som ble pekt på av informantene som viktig. Klyngen kan også bidra til økt samarbeid innad 

i næringen. Ifølge informanter er det viktig at de etablerte selskapene med mye kompetanse åpner dørene til 

 

74 Menon (2022). Næringsklynger i Oslo og Viken. Tilgjengelig her. 

https://www.menon.no/wp-content/uploads/2022-78-Naeringsklynger-i-Oslo-og-Viken-verktoy-for-gronn-omstilling-kommerisialisering-og-eksport.pdf
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mindre selskaper. Borregaard har for eksempel tilgjengeliggjort testinfrastruktur til andre bedrifter, og trekkes 

frem som et eksempel til etterfølgelse. Videre nevnes det som særlig viktig å skape et godt samarbeid mellom 

bedrifter som prøver å ekspandere til utlandet. I denne fasen er det svært verdifullt med døråpnere som kan 

være enten Innovasjon Norge eller andre bedrifter som er etablert i de aktuelle markedene. Ifølge informanter 

har salg i utlandet liten fortjeneste per enhet. Dette fordrer enten store volumer eller at man evner å bruke 

støtteordningene for å øke bøndenes betalingsevne. En god forståelse av hvilke støtteordninger som finnes i 

ulike land og hvordan bruke dem vil være en stor fordel og virke salgsfremmende. Deltakere i workshopen mener 

at norske aktører typisk har vært svake på dette området. For å bidra til økt internasjonalisering og eksport kan 

Innovasjon Norge og bedrifter som er etablert i utlandet i større grad bidra til å navigere i det internasjonale 

virkemiddelapparatet. En klynge kan bidra til økt samarbeid mellom disse aktørene gjennom møteplasser eller 

mer målrettet kobling, og kan bidra til mer informasjon om disse problemstillingene gjennom seminarer/ 

webinarer. Bedriftsnettverk er en annen form for samarbeid som i tillegg kan bidra til disse problemstillingene. 

Utvikling av standarder ble pekt på som et tiltak som kan bidra til innovasjon for Agritech-bedrifter. Ifølge 

informanter finnes det i dag ingen standarder for hvordan man dokumenterer effekter av innovasjonene og ny 

teknologi. Det fører til at bedriftene bruker mye ressurser på å utforme en metode for dokumentasjon. De står i 

tillegg overfor risiko dersom innovasjonene må godkjennes i institusjoner med særegne krav, for eksempel 

Mattilsynet. Dersom løsningen har blitt utviklet basert på andre indikatorer enn det som brukes i 

godkjenningsinstitusjonen, kan det kreve ytterligere ressursinnsats for å måle nye indikatorer, og i verste fall kan 

det føre til endring av løsningen dersom det ikke gir samme utfall på tvers av indikatorer. Et eksempel som ble 

trukket frem var behovet for en standard for å dokumentere foredlet jord. Staten kan gå inn som initiativtaker 

til et arbeid for å utarbeide felles standarder. Dersom et slikt arbeid igangsettes fremhevet informanter 

viktigheten av at staten og næringen deltar aktivt ettersom det vil være en god mulighet til å påvirke 

markedsbetingelsene internasjonalt. En annen fordel med økt bruk av standarder for Agritech er at det kan bidra 

til ytterligere innovasjon av løsninger hvor maskiner snakker sammen og optimaliserer (IoT og AI). 
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9 Grønnere og mer produktiv utvikling av bygg- og 
anleggsnæringen 

Bygg- og anleggsnæringen er en av de største næringene i Viken når det kommer til sysselsetting og 

verdiskaping. Samtidig har produktiviteten i næringen falt de siste 20 årene, og næringens andel av nasjonale 

klimagassutslipp er økende. Det er derfor et behov for grønn omstilling og økt produktivitet i næringen. I smart 

spesialiseringsprosessen har våre informanter nevnt at Viken har flere regionale fortrinn for å få til dette. De 

viktigste av disse er at Viken er stort, både i areal og befolkning, slik at etterspørselen etter bygg er høy og 

Viken har mange bygg- og anleggsprosjekter relativt til andre fylker. Videre pekes det på tilstedeværelsen av 

hele verdikjeden, samt næringsaktuell forskning. Når det kommer til mulighetsområder er prefabrikkering, 

materialer med lavere klimagassutslipp, økt grad av rehabilitering og ombruk, samt energieffektiviserende 

tiltak det som har blitt nevnt hyppigst. De mest sentrale barrierene for å få til grønn omstilling og økt 

produktivitet omhandler økonomiske insentiver, altså at flere tiltak er fordyrende, det er variasjon i både 

etterspørsel fra byggherrer, standarder som blir brukt og datagrunnlag. I tillegg er det blitt nevnt at det er 

manglende kunnskap og kompetanse i næringen. 

Bygg- og anleggsnæringen er en av de største næringene i Viken målt i både sysselsetting og verdiskaping. I 2021 

stod næringen for omtrent 60 milliarder kroner i verdiskaping i fylket og sysselsatte omtrent 66 000 personer i 

Viken.75 Det er sannsynlig at næringen vil fortsette å vokse i årene som kommer, siden det vil være behov for 

videre bolig- og infrastrukturutbygging både i og utenfor regionen i årene som kommer.  

I denne rapporten er datamaterialet, og de kommende figurene, for bygg- og anleggsnæringen begrenset til 

hovednæringen for bygge- og anleggsvirksomhet, og inkluderer oppføring av bygninger, anleggsvirksomhet og 

spesialisert bygge- og anleggsvirksomhet.76 Samtidig er det viktig å påpeke at hele livsløpet for et bygg må 

inkluderes når man skal se på grønn omstilling og økt produktivitet i bygg- og anleggsbransjen. En livsløpsanalyse 

av et bygg kan deles inn i fire overordnede faser: 1) produksjonsfase, 2) byggefase, 3) driftsfase og 4) avhending.77 

Hovednæringen for bygg- og anleggsnæringen tilsvarer byggefasen i figuren under. 

Figur 9-1: Standardisert livsløpsanalyse av et bygg. Kilde: SINTEF 

 

Næringens klimagassutslipp 

 

75 Tall hentet fra Menons regnskapsdatabase 
76 Dette tilsvarer NACE-kode 41-43, etter Standard for næringsgruppering. SSB. Tilgjengelig her. 
77 SINTEF (2015). Hvordan prosjektere miljøvennlig med livsløpsvurdering (LCA). Tilgjengelig her. 

https://www.ssb.no/klass/klassifikasjoner/6
https://www.sintef.no/siste-nytt/2015/hvordan-prosjektere-miljovennlig-med-livslopsvurde/


   
M E N O N  E C O N O M I C S  8 6  R A P P O R T  

 

Grønn omstilling av bygg- og anleggsnæringen blir her forstått som å redusere klimagassutslipp. Dette er særlig 

viktig ettersom Norge har forpliktet seg til å kutte nasjonale utslipp med minst 50 prosent innen 2030 

sammenlignet med 1990-nivåer gjennom Parisavtalen.78 Bygg- og anleggsnæringen stod for omtrent 16 prosent 

av nasjonale utslipp i 2021.79 Dette utgjør imidlertid bare de direkte utslippene fra selve næringen. I tillegg til 

disse kommer det en lang rekke indirekte utslipp som inkluderer alt fra produksjon av materialer og transport til 

energi i bygg eller avfallshåndtering. Alene energiforbruket i selve bygningene etter oppførsel står for omtrent 

40 prosent av det nasjonale energiforbruket.80 Dersom dette blir inkludert vil de totale utslippene være større.  

I figuren under ser vi næringens klimagassutslipp fra 1990 til 2020. Utslippene fra næringen er økende, både i 

totale utslipp og som andel i nasjonale utslipp. I 2020 utgjorde næringens klimagassutslipp omtrent 3,5 prosent 

av de nasjonale utslippene, som er omtrent en dobling fra 1990.  

Figur 9-2: Utslipp fra den norske bygg- og anleggsnæringen i CO2-ekvivalenter og som andel av utslipp til alle næringer og 
husholdninger. Kilde: SSB 

 

 

Produktivitet i bygg- og anleggsnæringen 

Figuren under viser arbeidsproduktivitet (målt i verdiskaping per ansatt) og total faktorproduktivitet til bygg- og 

anleggsnæringen i Norge, sammenlignet med gjennomsnittet for produktivitet i økonomien i Norge for øvrig. 

Figuren viser at bygg- og anleggsnæringen har et lavere gjennomsnitt enn den gjennomsnittlige produktiviteten 

i Viken.  

 

78 Regjeringen (u.å.). Meld. St. 13 (2020-2021). Tilgjengelig her. 
79 Statsbygg (2022). Ombruk reduserer avfall og kutter utslipp. Tilgjengelig her. 
80 Tekna (2017). Hvordan redusere CO2-utslipp. Tilgjengelig her 
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https://www.regjeringen.no/no/dokumenter/meld.-st.-13-20202021/id2827405/?ch=1
https://www.statsbygg.no/artikkel/ombruk-reduserer-avfall-og-kutter-utslipp
https://www.tekna.no/fag-og-nettverk/bygg-og-anlegg/byggbloggen/hvordan-redusere-co2-utslipp/
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Figur 9-3: Produktivitet i bygg- og anleggsnæringen. Indeks 2000=100. Kilde: SSB 

 

En av årsakene til at produktiviteten i bygg- og anleggsnæringen er lav, er at det har vært en økende arbeids-

innvandring som har gitt næringen tilgang på arbeidskraft med relativt lavt lønnsnivå. I en analyse peker SSB på 

at det kan ha ført til lavere effektivitet som følger av språkbarrierer og begrenset kunnskap om norske 

byggemetoder.81 Viken er det fylket i Norge som har høyest andel utenlandsk arbeidskraft, og om lag 25 prosent 

av jobbinnvandrerne i Viken arbeider innenfor bygg- og anleggsnæringen.82  

Bygg- og anleggsnæringen har hatt en svak, og delvis negativ, produktivitetsvekst i samtlige skandinaviske land. 

I Danmark har den danske Produktivitetskommisionen pekt på at aktiviteten i bygge- og anleggsnæringen har 

endret seg, ved at det har blitt mindre anleggsvirksomhet og mer bygging og rehabilitering de siste 20 årene. 

Dette påvirker produktiviteten, fordi anleggsvirksomhet er mer produktiv enn rehabilitering og bygging. I Viken 

har både antall bygninger oppført og anleggsvirksomhet økt fra 2008 til 2020, og lav produktivitet i næringen kan 

derfor ha andre forklaringer enn et fall i anleggsvirksomhet83. Den danske kommisjonen pekte på at det derfor 

burde prinsipielt skilles mellom bygging, rehabilitering og anlegg, og kommisjonen foreslo at Danmarks Statistik 

skulle tilrettelegge for et samarbeid med aktører på tvers av verdikjeden for å danne et bedre statistisk grunnlag. 

Slik statistikk finnes heller ikke for Norge.84 Dette er viktig, fordi prefabrikkering og rehabilitering er blant de 

mulighetsområdene innen grønn omstilling av næringen som har blitt nevnt hyppigst av våre informanter. Disse 

er begge diskutert i mer detalj senere i kapitlet.  

 

81 SSB (2018) Tilgjengelig her. 
82 SSB (2022). Tilgjengelig her. 
83 SSB (2020). Tabell 13470. 
84 NOU (2015: 1). Tilgjengelig her. 
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9.1 Regionale fortrinn knyttet til grønn omstilling av bygg- og anleggsnæringen 

I dette kapittelet diskuterer vi de regionale fortrinnene som har blitt nevnt av informantene våre når det kommer 

til å fremme grønn omstilling av bygg- og anleggsbransjen. Et regionalt fortrinn betyr i denne sammenheng at 

Viken allerede innehar noen egenskaper, ressurser eller kompetanse som er fordelaktig når det kommer til å 

fremme grønn omstilling.  

Størrelsen på Viken. Et regionalt fortrinn som har blitt nevnt hyppigst av informantene er størrelsen på Viken, 

både i form av geografi og befolkning. Viken har et stort areal som kan bli brukt til flere områder innen bygg- og 

anlegg, for eksempel som lagringsplass for materialer, industriutvikling og fabrikker, samt utviklingen av 

boligbygg. Videre er det særlig et fortrinn at Viken er den regionen som har hatt høyest befolkningsvekst de siste 

årene.85 Dette vil føre til at etterspørselen etter bygg vil øke i fremtiden. Kommunene i Follo for eksempel har 

vokst betydelig de siste årene, også hvis man sammenligner med resten av Norge. SSB forventer at 

befolkningsveksten i regionen skal ligge godt over landsgjennomsnittet frem til 2050. Det vil derfor være et behov 

for videre bolig- og infrastrukturutbygging i regionen i årene som kommer. Både størrelsen på geografi og 

befolkning er i utgangspunktet regionale fortrinn, og disse kan realisere flere mulighetsrom innenfor grønn 

omstilling og produktivitetsvekst. Dette kommer vi tilbake til i neste kapittel om mulighetsrom.  

Mange byggeprosjekter. Et annet viktig regionalt fortrinn er at Viken over en lengre periode har hatt et stort 

antall byggeprosjekter som følge av mange innbyggere og stor tilflytting. Viken og Vestland fylke er de to fylkene 

i Norge som har flest antall planlagte byggeprosjekter per januar 2023, begge med over 2 600 prosjekter hver. 

Til sammenligning har Rogaland, som er det tredje største fylke, 1 500 planlagte prosjekter. Oslo har 800 

planlagte prosjekter, hvilket er lavest av alle fylkene i Norge.86 For anleggsprosjekt er Viken topp to med 990 

planlagte prosjekt, der Vestland fylke (1292) har flest, og etterfulgt av Rogaland fylke (584).87 Viken har altså 

 

85 Regjeringen (u.å.). Regionale utviklingstrekk 2021. Tilgjengelig her. 
86 Byggfakta (u.å.). Alle planlagte byggeprosjekter per 04.01.2023. Tilgjengelig her.  
87 Byggfakta (u.å.). Alle planlagte anleggsprosjekt per 04.01.2023. Tilgjengelig her.  

Innspill fra informanter i smart spesialiseringsprosessen 

Vurderingene i de følgende delkapitlene er i all hovedsak basert på innsikt utarbeidet i henhold til 

rammeverket for smart spesialisering. Tilnærmingen legger til grunn at næringsmuligheter skal identifiseres 

og vurderes av næringsaktører og andre relevante aktører i innovasjonsøkosystemet. Dette medfører at vi 

legger inn noe mindre tolkning enn i klassiske næringsanalyser, men heller dokumenterer og strukturerer 

innspill som kommer frem. Man kan si at man i smart spesialiseringsprosessen bruker en bottom-up 

tilnærming som står i kontrast til den mer vanlige top-down tilnærmingen i klassiske næringsanalyser.  

Det er viktig her å påpeke at prosjektets tilnærming er sterkt avhengig av hvilke aktørers innspill man får 

tilgang til, og at funn og refleksjoner i stor grad er knyttet til utsagn fra enkeltaktører. Dette medfører en 

risiko for at viktig kontekst eller andre hensyn kan bli utelatt fra beskrivelsene som følger. Fordelen med 

tilnærmingen er imidlertid at fortrinn, muligheter og barrierer kan beskrives mer fritt og på et plan som er i 

samsvar med næringsaktørenes virkelighet. Dette henger igjen sammen med premisset om at det er 

entreprenører selv som sitter inne med mest relevant informasjon om mulige satsingsområder. For mer om 

prosjektets tilnærming og smart spesialisering som rammeverk, henviser vi til rapportens innledning som 

anbefalt lesing. 

https://www.regjeringen.no/no/dokumenter/regionale-utviklingstrekk-2021/id2847260/?ch=6
https://byggeprosjekt.byggfakta.no/planlagte/alle/alle
https://byggeprosjekt.byggfakta.no/planlagte/anleggsprosjekt/alle/alle
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relativt mange bygg- og anleggsprosjekter i nasjonal sammenheng. Dette gjør at byggherrer i Viken har en særlig 

mulighet til å stille strengere krav i oppføring av bygg. Når byggherrer stiller strengere krav i oppføringen av bygg, 

vil dette gi insentiver til bransjen som helhet om å kutte utslipp. I flere intervjuer med materialprodusenter 

kommer dette med strengere krav frem som et svært viktig insentiv til å kutte utslipp i produksjon, fordi 

materialprodusentene ønsker å være konkurransedyktige. Dersom byggherrer stiller strengere krav til sine bygg, 

så vil materialprodusenter som da ikke kutter utslipp ikke ha anledning til å selge sine materialer.  

Tilstedeværelse av hele verdikjeden. Flere av informantene har påpekt at bedrifter i Viken representerer en stor 

andel av verdikjeden og at dette er et regionalt fortrinn. Aktører som er til stede i Viken inkluderer blant annet 

materialprodusenter, entreprenører og byggeselskap, anleggsmaskinprodusenter, transportsektor og avfalls-

aktører. Se Tabell 9-1 for en oversikt over eksempler på aktører som har adresse i Viken. Det er imidlertid viktig 

å nevne at mange selskap jobber på tvers av regioner, selv om de har hovedkontor eller registrert adresse i en 

annen region. De som er listet under er de som er registrert i Viken. 

Tabell 9-1: Eksempler på aktører i Viken88 

Ledd i verdikjeden Aktøreksempler 

Produksjonsfase Contiga (betong), Splitkon (massivtre), Neumann Bygg (byggevarer), Glava 

(isolasjon) 

Byggefase Mesta (anleggsvirksomhet), PEAB (anleggsvirksomhet og entreprenørvirksomhet), 

Implenia og GG Gruppen (entreprenørvirksomhet), Leif Grimsrud (maskin-

entreprenørvirksomhet), Asplan Viak (rådgivning), 

Driftsfase89 Hafslund (energibruk), eSmart Energy Systems (energiteknologi), KF Entreprenør90 

(rehabilitering), Energima (ventilasjon), Assemblin (Rør, VVS og ventilasjon) 

Avfallshåndtering og 

gjenvinning 

Norsk Gjenvinning, Ragn-Sells, Romerike avfallsforedling (ROAF), Franzefoss 

Gjenvinning, FREVAR 

 

Dette er særskilt viktig fordi aktører fra hele verdikjeden har nevnt i både intervjuer og workshoper at det er et 

behov for større grad av samarbeid for å kunne redusere utslipp ytterligere og øke produktiviteten, og særlig i 

planleggingsfasen av bygg. I andre rapporter har Menon91 pekt på at det i dag er det liten grad av samarbeid 

mellom aktørene i bygg- og anleggsnæringen i regionen grunnet et fragmentert marked som gjør konkurransen 

sterk. Det vil altså si at det regionale fortrinnet i å ha en tilstedeværelse av hele verdikjeden skaper et 

mulighetsrom for å samarbeide. Det kommer vi tilbake til i det neste delkapittelet.  

Forskning og innovasjon. I Viken er det tilstedeværelse av forskningsmiljøer som har høy relevans for bransjen. 

Forskningsmiljøene er særlig knyttet til NMBU og Høgskolen i Østfold. Et eksempel er start-up bedriften 

Sensorita, som har sitt utspring fra NMBU. Sensorita er en prototype på en sensor som måler fyllingsgrad i åpne 

containere. Ved å måle fyllingsgraden blir avfallet hentet ved behov, istedenfor ved rutine, som er dagens praksis. 

Flere av informantene våre har påpekt at det å effektivisere containertømming er et relativt enkelt, men effektivt 

 

88 Dette er ikke en fullstendig liste, men eksempler på relevante aktører. 
89 Driftsfasen omhandler blant annet bruk, vedlikehold, reparasjon, rehabilitering, energibruk og vannbruk. Flere entreprenørselskap 
kan operere innenfor både byggefase og driftsfase. 
90 KF Entreprenør har hovedkontor i Oslo, men et regionskontor i Østfold som arbeider blant annet med rehabilitering. 
91 Menon (2022). Grønne næringsmuligheter i Follo. Tilgjengelig her. 

https://www.menon.no/wp-content/uploads/2022-133-Gronne-naeringsmuligheter-i-Follo.pdf
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tiltak for å kutte både utslipp og å øke produktivitet. Produktiviteten øker fordi man slipper å hente halvfulle 

containere og utslippene reduseres fordi utslipp fra transport reduseres totalt sett.  

9.2 Mulighetsområder for å fremme grønn omstilling av bransjen 

I dette kapittelet skal vi redegjøre for de mulighetsområdene som har kommet frem i intervjuer og workshops 

med våre informanter.  

Prefabrikkerte bygg. Et viktig mulighetsområde for å både øke produktiviteten og å kutte utslipp er 

prefabrikkering av bygg. Dette mulighetsrommet ble trukket frem i nesten alle intervjuer og workshoper. 

Prefabrikasjon betyr at bygningsdeler blir fremstilt på en fabrikk. Dette fører til økt produktivitet, ettersom det 

manuelle arbeidet på byggeplassen reduseres. Prefabrikasjon kan brukes til større eller mindre bygningsdeler, 

hvilket inkluderer bæresystemer (blant annet bærevegger og søyler), fasadelementer, trapper og innredning. 

Når man prefabrikkerer større bygningselementer, kan man oppføre et helt hus i løpet av en dag.92 Videre 

reduserer prefabrikasjon utslipp, fordi prefabrikasjon gir mulighet til å redusere svinn og avfall fra byggefasen. 

Det bør imidlertid nevnes at ønsket om en byggesektor som i høyere grad benytter seg av prefabrikasjon har 

eksistert i mange år. Likevel har det ennå ikke lykkes i noen betydelig skala, noe som indikerer at dette kan være 

vanskelig å kommersialisere.  

Øke graden av rehabilitering og ombruk. Samtlige aktører vi har snakket med peker på at et av de viktigste 

tiltakene for å kutte utslipp i bransjen er å rive mindre og å øke graden av rehabilitering. I tilfeller der bygg skal 

bli revet er det mye høyere grad enn man gjør i dag mulig å gjenbruke materialer fra bygget. I Viken har Øst-Riv 

og Norsk Gjenvinning startet et samarbeid for å gjenvinne og «ombruke» bygningsavfall. Samarbeidet kan ses i 

lys av EUs rammedirektiv fra 2020 for avfall, der målet er at 70 prosent av ikke-farlig bygg- og anleggsavfall skal 

enten gå til gjenvinning eller ombruk. Sistnevnte er fremdeles i startfasen, og for å realisere ombruk av 

byggematerialer i stor skala krever det et samarbeid mellom flere aktører, og på tvers av de nåværende 

verdikjedene. Øst-Riv har deltatt på Entra sitt prosjekt i Oslo, hvorav de har benyttet brukt tegl, stål og betong. 

I tillegg samarbeider Øst-Riv sammen med Norsk Gjenvinning for å finne nye løsninger innenfor resirkulering i 

produksjonen av nye varer.93  

Et annet eksempel på mulighetsområdet for ombruk er Storbylegevakta i Oslo. Bygget hadde et mål om å oppnå 

BREEAM-NOR «Excellent». BREEAM-NOR er en teknisk manual med kriterier innen hver underkategori i en 

livsløpsanalyse. Dette inkluderer blant annet energi- og vannbruk, forurensning, transport, materialer og avfall. 

Bygg sertifiseres etter en skala med klassifiseringer etter hvor miljøvennlig bygget er. «Excellent» er den høyeste 

poengscoren et bygg kan få. Det er Grønn Byggallianse som har lisensrettigheter til å sertifisere i Norge.94 Et av 

tiltakene for å oppnå dette var å gjenbruke hulldekker i betong fra Regjeringskvartalet. Å gjenbruke hulldekker 

kan redusere klimagassutslipp med 90 prosent, sammenlignet med nyproduserte hulldekker. Dette er fordi det 

er store utslipp fra produksjonsleddet til betong. I arbeidet for å gjenbruke hulldekkene har det blitt utviklet en 

ny norsk standard for gjenbruk av hulldekker i betong.95 Samtidig er det å ombruke materiell både svært 

tidkrevende og dyrt, fordi det kan være vanskelig å vurdere kvaliteten til det brukte materialet. Dersom det er 

svært gamle bygg, så er det vanskelig å identifisere hvordan materialene er laget, hvilket gjør det desto mer 

vanskelig å tilfredsstille krav til bygg. I tillegg kan det være vanskelig med rehabilitering når det kommer til 

vernehensyn av eldre bygg, etter plan- og bygningsloven. 

 

92 SNL (2021). Tilgjengelig her. 
93 Norsk Gjenvinning (2020). Ombruk av byggematerialer. Tilgjengelig her. 
94 BREEAM NOR (2022). BREEAM-NOR v6.0 for nybygg. Tilgjengelig her. 
95 Skanska (u.å.). Oslo Storbylegevakt. Tilgjengelig her. 

https://snl.no/prefabrikasjon
https://blogg.norskgjenvinning.no/ombruk-av-byggematerialer
https://byggalliansen.no/wp-content/uploads/2022/03/BREEAM-NOR-v6.0_NOR.pdf
https://www.skanska.no/hva-vi-gjor/bygg/helsebygg/oslo-storbylegevakt/
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Flere informanter har nevnt behovet for lagringsplass for materialer, både for nyproduserte materialer, men også 

for materialer som kommer fra bygg som har blitt revet og trenger en mellomlagringsplass. Det er særlig 

sistnevnte som har blitt nevnt, fordi det finnes få etablerte områder for mellomlagring av brukte materialer per 

dags dato. Med store tilgjengelige arealer, samt Norges største marked for byggesektoren (hovedstadsområdet), 

er det gode muligheter for at Viken kan ta en nøkkelrolle her.  

Materialer med lavere klimaavtrykk. For å redusere klimagassutslipp i livsløpet til et bygg, er det viktig å velge 

materialer som gir minst mulig utslipp. Eksempler på materialvalg som gir lavere klimagassutslipp er 

lavkarbonbetong. Det finnes flere typer lavkarbonbetong og klassifiseringen skjer i tråd med Norsk Standard sine 

regler for klimagassutslipp i betongprodukter.96 Videre vil resirkulert stål i stedet for tradisjonelt stål redusere 

klimagassutslipp. Stål har en høy resirkuleringsgrad uten at det går på bekostning av innholdets styrke.97 I tillegg 

kan man erstatte deler av bygningselementer som tradisjonelt sett er i stål og betong med massivtre. Massivtre 

er krysslimte sjikt av planker som settes sammen, og dette blir et solid materiale.98 Både elementer av massivtre, 

betong og stål kan prefabrikkeres i fabrikk. I tillegg vil økt grad av elektrifisering kutte klimagassutslipp. Dette 

innebærer blant annet å bytte ut transport, samt anlegg- og gravemaskiner som er fossildrevet til elektriske 

alternativer. Viken har en oversikt over alle tilgjengelige utslippsfrie anleggsmaskiner, som kan lånes gratis til 

brukere i kommunene tilhørende Oslofjordregionen.99  

Et eksempel på et bygg der valg av materialer ga store utslag på klimagassregnskapet er Sophie Radichs Skole i 

Skedsmo, som mottok Klimasats-midler. I klimagassregnskapet deres estimerte de at å bytte ut lavkarbonbetong 

klasse A med B, bytte ut stålstender med trestender, og aluminiumsvinduer med trevinduer, var blant de 

tiltakene som hadde størst effekt på klimagassreduksjon. Videre estimerte de at å bytte ut fossil diesel med 

biodiesel, samt bruken av prefabrikkering også var blant tiltakene som reduserte mest klimagassutslipp.100 

Energieffektivisering av bygg er et mulighetsområde for å redusere klimagassutslipp i bygg, og dette kan gjøres 

ved å øke bruken av passivhus og plusshus. Passivhus er bygg som bruker mindre energi enn ordinære bygg, og 

dette kan oppnås ved å isolere bedre, gjenvinne varme og bruke varmepumpe. Som det eneste landet i Europa 

har Norge opprettet egne standarder for passivhus. Hovedsakelig har det blitt opprettet krav rettet mot 

varmetapstall, oppvarmingsbehov, energiforsyning, bygningsdeler og komponenter.101 Plusshus er definert som 

et bygg som produserer mer energi enn det bruker i sitt livsløp. Siden energiforbruket i bygg står for omtrent 

40 prosent av det nasjonale energiforbruket tilsier det at man må gjøre tiltak i de byggene som allerede eksisterer 

for å få ned energiforbruk og å kutte utslipp.102 Energieffektiviserende tiltak inkluderer etterisolering av fasade, 

vegger og utskiftning av vinduer, samt innstallering av varmepumper, installere softwareprodukter som måler 

strøm og optimaliserer strømforbruket og solcellepanel for egen energiproduksjon. Slike tiltak gjør at behovet 

for oppvarming fra strøm reduseres og at det totale energiforbruket går ned.103 Det er særlig entreprenører og 

aktører innen rehabilitering som peker på at energieffektivisering av bygg er et viktig mulighetsområde. Dette er 

fordi energieffektivisering kan både gjøres for bygg som allerede er bygget og for nye bygg. For bygg som er 

bygget kan man etterisolere, skifte vinduer, installere varmepumper og teknologi som regulerer strømforbruk. 

 

96 Unicon. Tilgjengelig her 
97 Norsk Stålforbund. Tilgjengelig her 
98 Splitkon. Tilgjengelig her 
99 Viken Fylkeskommune (u.å.). Test av fossilfrie maskiner og kjøretøy. Tilgjengelig her. 
100 Miljødirektoratet (2021). Tilgjengelig her 
101 Energiverket (u.å.). Hva er passivhus, nullhus og plusshus? Tilgjengelig her. 
102 Energimeldingen (Meld. St. 25 (2015-2016)).   
103Tekna (2017). Hvordan redusere CO2-utslipp. Tilgjengelig her. 

https://www.unicon.no/produkter-tjenester/lavkarbonbetong/
https://www.stalforbund.no/miljo/
https://splitkon.no/massivtre/
https://viken.no/tjenester/klima-miljo-og-natur/satsingsomrader-og-nettverk/test-av-fossilfrie-maskiner-og-kjoretoy/
https://www.miljodirektoratet.no/ansvarsomrader/klima/for-myndigheter/kutte-utslipp-av-klimagasser/klimasats/2019/sophie-radichs-skole/
https://www.energiverket.no/hva-er-passivhus-nullhus-og-plusshus/
https://www.tekna.no/fag-og-nettverk/bygg-og-anlegg/byggbloggen/hvordan-redusere-co2-utslipp/
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For nye bygg kan man ta smarte valg i planleggingsfasen. Nedenfor viser vi til to eksempler om bruken av 

passivhus104 og plusshus105, 106.  

 

 

9.3 Sentrale barrierer  

I dette delkapittelet lister vi barrierene som har blitt nevnt hyppigst i workshops og intervjuer med våre 

informanter.  

Varierende ambisjonsnivå i etterspørsel. Flere av informantene mener at ambisjonsnivået varierer mye mellom 

ulike byggherrer, hvilket gjør det uforutsigbart for bransjen med tanke på investeringer i teknologi og løsninger 

som kutter utslipp. Flere tiltak øker kostnadene til et prosjekt. Dermed reduseres insentivene til å investere i 

dyre tiltak, fordi det ikke alltid vil være lønnsomt å investere i dyre, men grønnere tiltak. I verste fall kan et 

prosjekt tape anbudskonkurransen på pris, med klimavennlige tiltak, dersom det ikke blir stilt krav om 

utslippskutt til bygget.  

Mangelen på én ambisiøs standard. En annen viktig barriere er manglene på én ambisiøs standard. Næringen 

har Byggteknisk forskrift (TEK17) som er minimumskravene til et byggverk for at det skal vurderes som lovlig107. 

 

104FutureBuilt (2019). Marienlyst skole. Tilgjengelig her. 
105 Miljødirektoratet (u.å.). Vestsiden ungdomsskole. Tilgjengelig her. 
106 Kommunal Landspensjonskasse (KLP) (u.å.). Klimatiltak fra norske kommuner. Tilgjengelig her. 
107 Direktoratet for byggkvalitet (u.å.). Veiledning om tekniske krav til byggverk. Tilgjengelig her.  

Marienlyst skole i Drammen 

Et eksempel er Marienlyst skole i Drammen som er Norges første passivskole, og ble ferdigstilt i 2010. 

I utgangspunktet var ikke bygget tiltenkt som et passivhusprosjekt, men beslutningen ble tatt etter at 

grunnarbeidene hadde startet. I samarbeid med FutureBuilt ble skolen bygd innunder de kravene som stilles 

til passivhus. Blant annet har bygget et lavt oppvarmingsbehov som følge av bedre isolasjon, vindusvalg, 

minimering av kuldebroer og lav luftlekkasjefaktor. Det er montert et ventilasjonsanlegg med varme-

gjenvinning som vil ivareta luftkvaliteten, samt at energibehovet til drift av anlegget blir redusert ytterligere 

gjennom behovsstyring og energieffektive vifter. 

Vestsiden skole i Kongsberg 

Et eksempel på et bygg som har gjennomført flere av tiltakene nevnt over, er Vestsiden skole i Kongsberg 

som åpnet i august 2022. Skolen er et plusshus bygget i massivtre, med solcellepanel og energibrønner. 

I tillegg har bygget innført hydrogen som energibærer og har installert varmepumper som henter energi fra 

energibrønner i berget. Bygget har et korttidslager for energi i batteribank og et langtidslager av energi som 

produserer hydrogen når det er overskudd av solenergi. Hydrogenet fra langtidslageret kan bli gjort om til 

strøm via en brenselscelle. For å kontrollere energitilførsel utvikles det et system i samarbeid med 

Universitetet i Sørøst-Norge (USN). USN har også tilgang på en digital tvilling av dette systemet, som kan 

brukes til forskning på universitetet. Bygget skal dekke eget strømforbruk og vil også kunne dekke 

strømforbruket til rundt 100 boliger i skolens omkrets. Prosjektet er et viktig foregangsprosjekt for å bruke 

hydrogen som energibærer, og erfaringer fra prosjektet vil være essensielt for andre fremtidige 

byggeprosjekter.. 

https://www.futurebuilt.no/Forbildeprosjekter?municipal%5B%5D=b%C3%A6rum&municipal%5B%5D=asker&municipal%5B%5D=drammen&municipal%5B%5D=nordre+follo#!/Forbildeprosjekter/Marienlyst-skole
https://www.miljodirektoratet.no/ansvarsomrader/klima/for-myndigheter/kutte-utslipp-av-klimagasser/klimasats/2017/vestsiden-ungdomsskole/
https://www.klp.no/virksomhet/klimatiltak-fra-norske-kommuner/Magasin_Klimaprisen_A4.pdf
https://dibk.no/regelverk/byggteknisk-forskrift-tek17/
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Flere informanter vurderer TEK17 som lite ambisiøs og ønsker seg et mer ambisiøst minimumskrav. Utover TEK17 

er det flere, men varierende klassifiseringer til bygg. En av metodene for å måle klimatiltak i bygg er ved hjelp av 

miljøsertifiseringssystemet BREEAM-NOR. I tillegg er klassifiseringen til FutureBuilt ZERO svært ambisiøs. 

Problemet er imidlertid at både BREEAM-NOR og Futurebuilt ZERO er per dags dato kun krav dersom den enkelte 

byggherre etterspør dette. Disse hjelpemidlene for å beregne klimagassregnskap ved bygg koster ofte penger 

eller krever spisskompetanse, hvilket skaper skjevheter mellom de som «kun» følger TEK17 og de som er mer 

ambisiøse i klimatiltakene sine.  

Varierende kvalitet på data og dokumentasjon. Flere informanter har nevnt at datakvaliteten for 

dokumentering av effekten av klimagasstiltak kan variere mye, hvilket kan gjøre det vanskelig å vite den faktiske 

effekten av klimatiltak. Klimagassutslipp for et bygg blir estimert i en livsløpsanalyse, der man beregner effekten 

ved å benytte klimagassutslippstall. Flere aktører bruker utslippstall fra EPD108 Norge som datagrunnlag. EPD 

Norge er en tredjepartsorganisasjon som verifiserer og registrerer miljøprestasjonen til et produkt gjennom et 

helt livsløp, basert på internasjonale standarder. Dokumentet innehar informasjon om over 2 000 produkter fra 

250 bedrifter i Norge, og disse tallene kan da bli brukt som datagrunnlag til en livsløpsanalyse.109 Dette 

dokumentet er et svært viktig tiltak for å øke transparens og sammenlignbarhet mellom produkter, slik at man 

kan velge de produkter som har lavest klimagassavtrykk. Likevel nevner flere informanter at datakvaliteten og 

utslippsfaktorene på enkelte EPD-er kan variere mye, og det er ikke alltid tilstrekkelig informasjon om 

systemgrenser. Det vil altså føre til at det kan bli vanskelig å estimere den faktiske effekten av å bytte materialer, 

dersom kvaliteten på EPD-en er svak.  

I tillegg er det flere informanter som har nevnt at bruken av referansebygg når man måler klimaeffekten av et 

bygg ikke er optimal. Et referansebygg vil si det bygget man vanligvis hadde bygd uten et klimatiltak. Det 

informantene mener er problematisk med dette er at det ikke ligger noen retningslinjer for hvordan man skal 

oppføre et referansebygg, og det kan føre til at noen prosjekter «overdriver» hvor mye utslipp det er i et 

referansebygg. Dermed kan klimaeffekten av et nytt bygg bli kunstig høyt, dersom referansebygget har kunstig 

høye utslipp.  

Regelverk. Det har blitt nevnt at plan- og bygningsetaten kan være rigide når det kommer til nye løsninger. Flere 

har fått avvist nye bygg med for eksempel solcellepanel, fordi de ikke oppfyller krav på hvordan byggene skal se 

ut overflatisk. Dette oppleves som en viktig barriere ifølge flere informanter, fordi hvis målet er at nye bygg skal 

ha mindre klimagassutslipp, så må man også endre hvordan hus ser ut. Ifølge våre informanter er det flere hustak 

som ikke er optimale for solcelleanlegg i dag, gitt dagens regelverk. 

Manglende kompetanse og kunnskap. Det har blitt nevnt av flere informanter at de opplever en mangel på 

arbeidskraft med ingeniørkompetanse i bransjen. Dette understøttes av vurderingene rundt (grønn) kompetanse 

i rapportens del 1. Næringen har en høy andel arbeidere med lavere utdanning. Mye av arbeidet på en byggeplass 

gjøres fremdeles manuelt. I tillegg er det mangel på kunnskap om helheten av verdikjeden i bransjen. De største 

klimagassutslippene i livsløpet til et bygg kommer fra materialbruk og er derfor ikke i næringsgruppering 41-

43.110 Det oppleves som tidkrevende å sette sammen de riktige aktører for hvert nye prosjekt for å lage 

klimagassregnskap og innføre de beste klimatiltakene.  

Økonomiske barrierer. Ifølge våre informanter er bransjen konjunkturavhengig og dette påvirker 

forutsigbarheten i bransjen, og dermed villigheten til å investere i store og kostbare tiltak som reduserer utslipp. 

 

108 Environmental Product Declaration (EPD) er et verifisert dokument som gir sammenliknbar informasjon om produkters 
miljøpåvirkning gjennom hele livssyklusen. 
109 EPD Norge (u.å.). Forside. Tilgjengelig her. 
110 Regjeringen (u.å.). En klimavennlig bygge- og eiendomsnæring? Tilgjengelig her. 

https://www.epd-norge.no/?lang=no_NO
https://www.regjeringen.no/contentassets/b7ecc64015e840f9b30a430efee62f0e/bramslev_gronnbyggallianse.pdf
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I en slik situasjon blir en sentral barriere at miljøvennlige tiltak er dyre, og kan i noen tilfeller være kommersielt 

ulønnsomme (selv om de er samfunnsøkonomisk lønnsomme). Et eksempel på dette er som tidligere nevnt 

elektrifisering, som er et viktig tiltak for å kutte utslipp på byggeplassen.111 Det kreves mer planlegging for å få til 

økt elektrifisering, fordi man må ha ladetilgang, kartlegge effektbehovet i forkant, man må ha elektrisk 

sikkerhetsansvar og HMS-opplæring. Dette i seg selv øker kostnaden. I tillegg er elektriske anleggsmaskiner 

dyrere enn maskiner drevet på fossilbrensel, og de krever mye strøm som også påvirker den totale kostnaden 

når strøm er dyrt.   

 

 

111 SINTEF (2020). Utslippsfrie gravemaskiner fungerte bedre enn forventet. Tilgjengelig her. 

https://www.sintef.no/siste-nytt/2020/utslippsfrie-gravemaskiner-fungerte-bedre-enn-forventet/
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10 Smarte energisystemer 

Smarte energisystemer omhandler å øke produksjonen av energi, samt å utnytte energi på en smartere og mer 

effektiv måte. Flere analyser indikerer at Norge vil få et kraftunderskudd i nær fremtid, og fokuset på å både 

øke kraftproduksjon og å utnytte allerede eksisterende kraft har derfor økt. Viken har allerede et 

kraftunderskudd i dag, og bedrifter har uttalt at de må flytte produksjonen sin som følge av manglende kraft. 

I smart spesialiseringsprosessen har informantene våre nevnt flere regionale fortrinn Viken har for å 

tilrettelegge for smarte energisystemer. Disse inkluderer et stort marked som etterspør teknologiske løsninger 

og kraft, bred kompetanse innen både kraftproduksjon, fjernvarme og energiteknologi, solid infrastruktur for 

el-biler og et stort geografisk areal for utvikling av vind- og solkraft. Mulighetsområdene som har blitt nevnt 

er brede og inkluderer alt fra spesifikke energieffektiviserende tiltak, som etableringen av mikromarkeder med 

mikronett, til smartere kraftinfrastruktur og strømregulering i bygg. Når det kommer til å øke kraftproduksjon 

nevner våre informanter at det er sol- og vindkraft som er mest aktuelt i Viken. Barrierene som trekkes frem 

for å utvikle Vikens energisystem inkluderer økonomiske insentiver, manglende kompetanse og kunnskap, 

kapasitetsbegrensninger i strømnettet, regelverk som begrenser lokal utbygging av kraftproduksjon, samt 

manglende vilje blant befolkningen og politikere. 

Mangel på energi har skapt en stor politisk debatt i Norge og Europa for øvrig. Strømprisene har vært historisk 

høye etter Russlands invasjon av Ukraina i februar 2022, fordi det resulterte i en kraftig nedgang i tilbudet av 

energi i Europa. Samtidig er det viktig å nevne at energiomstilling ville også vært krevende uten krigen i Ukraina, 

fordi energiomstillingen krever at fossile energikilder blir byttet ut med fornybare energikilder. Elektrifisering og 

tilgang på nok fornybar strøm er avgjørende om grønn energiomstilling skal være mulig, og for å begrense 

konsekvensene av klimaendringene. Nær samtlige analyser fra kunnskapsmiljøer og myndigheter viser at 

kraftsystemet fremover må levere vesentlig mer strøm enn i dag, fordi Norge er i ferd med å få et kraft-

underskudd.112 De siste årene har bedrifter i Viken, eksempelvis Denofa og Kronos, måttet flytte sin produksjon 

som følge av manglende kraft. Dette understreker behovet å produsere mer (fornybar) kraft, samt å bruke 

kraften vi allerede produserer mer effektivt.  

I dette kapittelet ser vi nærmere på smarte energisystemer og hva slags fortrinn, muligheter og barrierer for 

tilrettelegging av mer effektive og integrerte energisystemer som foreligger i Viken. Vi definerer her utviklingen 

av smarte energisystemer som systemer bestående av tre faktorer: 

• Økning av produksjonen av fornybar kraft 

• Effektiv bruk av dagens energiproduksjon 

• Produksjon og eksport av energiteknologi 

10.1 Smarte energisystemer 

Innen 2030 har Regjeringen forpliktet seg til å kutte 55 prosent av klimagassutslippene relativt til 1990-nivået og 

til at Norge skal bli et nullutslippssamfunn frem mot 2050. For å nå disse målene må bruken av fossil energi fases 

ut og erstattes med fornybar energi. Elektrifisering er et av de viktigste tiltakene for å nå dette målet, ifølge 

Stortingsmeldingen Klimaplan for 2021-2030113. Dette tiltaket innebærer økt forbruk av strøm, og forutsetter 

samtidig økt produksjon. Integrerte og effektive energisystemer er en viktig bærebjelke for å legge til rette for 

 

112 Norsk klimastiftelse (2023). Tilgjengelig her. 
113 Meld. St. 13 (2020-2021) 

https://klimastiftelsen.no/wp-content/uploads/2023/01/2C_Temanotat_1_2023_Kraftmarkedet.pdf
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klimaomstillingen generelt, og elektrifisering spesielt. Bakgrunnen for dette er et behov for både effektiv 

utnyttelse av eksisterende og nye energibærere, og et fleksibelt samspill mellom ulik energiinfrastruktur, 

energibærere og sluttbrukere. Fokuset på integrerte og effektive energisystem har derfor blitt en viktig del av 

energi- og klimapolitikken i Norge. 

Smarte energisystem omhandler å øke lokal produksjon og koble dette opp mot lokale forbrukspunkt, produsere 

mer og optimalisere bruk av fjernvarme, samt å bruke energien som allerede eksisterer mer effektivt. Dette er 

viktig for å redusere belastningen i strømnettet.114 I tillegg inkluderer vi også utvikling, produksjon og eksport av 

energiteknologi. Sistnevnte innebærer blant annet å utvikle og implementere et felles styringssystem som kan 

predikere og styre laster, og sikre optimal og kostnadseffektiv energiflyt i regionen. Systemet skal utnytte lokal 

energiproduksjon og -lagring, samt bidra til at forbruket styres etter tilgjengelig produksjon og lagret energi. Et 

smart energisystem må derfor være effektivt og integrert med andre systemer. Et mer effektivt og integrert 

energisystem vil si at den energien som allerede er produsert blir utnyttet på en mer effektiv måte og blir koblet 

opp mot lokale forbrukspunkt. Effektive og integrerte energisystem må ha høy forsyningssikkerhet, lave 

klimagassutslipp og effektiv integrasjon av nye teknologier i produksjon, forbruk og lagring.  

Vår definisjon av smarte energisystem er illustrert i Figur  under der man ser koblingen mellom energiproduksjon, 

infrastruktur og forbruk. Energiproduksjon som kommer fra ulike produksjonskilder overføres via strømnettet 

eller lagres i batterier og fraktes til forbruksområder. 

Figur 10-1: Illustrasjon av elementene i smarte energisystem. Kilde: Menon Economics 

 

10.2 Kraftsystemet i Viken 

I Norge var det en samlet produksjon av elektrisk kraft på 157 TWh i 2021, og 95 prosent av kraftproduksjonen i 

Norge er basert på vannkraft.115 I tillegg er det noe varmekraft- og vindkraftproduksjon spredt rundt i landet. 

I 2021 var Viken femte største fylke på produksjon av kraft og står samlet sett for omtrent ti prosent av norsk 

kraftproduksjon. Figuren under viser fordelingen av vannkraftproduksjon mellom de kommende fylkene i Viken. 

Buskerud har majoriteten av kraftproduksjonen innad i Viken. Buskerud har flere vannkraftverk som varierer i 

størrelse, der de største produserer omtrent 1 200-1 500 GWh årlig, mens de minste produserer helt ned til 

5 GWh årlig. I Østfold er det ett stort vannkraftverk i Indre Østfold som produserer 3 700 GWh årlig. I Akershus 

er det et vannkraftverk i Nes som produserer over 700 GWh årlig, og noen mindre i Jevnaker og Eidsvoll som 

produserer 30-40 GWh årlig.  

 

114 Energi21 (2022). Tilgjengelig her. 
115 Andelen vannkraftproduksjon varierer med klima og vannbeholdningen.  

Energiproduksjon Fysisk infrastruktur og 
teknologiske løsninger

Forbruk

Smarte energisystemer

Vannkraft

Solenergi

Havvind

Fjernvarme

Kraftintensive næringer

Transport

Husholdninger 

Bygg

https://www.energi21.no/contentassets/a8fe8574b8284233a16a71493327f9ed/energi21_2022_summary_no.pdf
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Figur 10-2: Vannkraftproduksjon i Viken fordelt på de kommende fylkene, 2020-2021. Kilde: NVE 

 

Ifølge Statnett sin markedsanalyse vil det norske forbruket av strøm øke fra 140 TWh i 2022 til 164 TWh i 2027. 

Driverne i den økte etterspørselen skyldes blant annet elektrifisering av transportsektoren, kraftintensiv industri 

og næring, elektrifisering av norsk sokkel og etablering av datasentre og batterifabrikker. Samtidig er 

basisprognosen for norsk strømproduksjon lavere enn det norske forbruket. Statnett estimerer at norsk 

produksjon skal øke fra 157 til 163 TWh i den samme tidsperioden, der økt vannkraft er hoveddriveren i denne 

økningen. På bakgrunn av dette skisserer Statnett at Norge går mot et underskudd i energibalansen i 2027.116 

Det er også et kraftunderskudd i Viken, og det blir produsert lite kraft per innbygger, sammenlignet med fylker 

som Vestlandet. Viken har over 1,2 millioner innbyggere og hadde en samlet kraftproduksjon på omtrent 

17 000 GWh i 2022. Til sammenligning har Vestlandet omtrent 640 000 innbyggere og en kraftproduksjon på 

over 36 000 GWh samme år.117 Viken har nest mest forbruk av elektrisk kraft i Norge. Dette utgjør omtrent 

15 prosent av det nasjonale forbruket og tilsvarer litt under 20 000 GWh. Til sammenligning utgjorde 

kraftproduksjonen litt mer enn 16 000 GWh. Informantene våre har nevnt at kraftunderskuddet har negative 

konsekvenser allerede i dag. Dette merkes eksempelvis ved at flere bedrifter som ønsker å elektrifisere 

produksjon for å tilfredsstille miljøkrav sliter med dette på grunn av manglende tilgang på kraft. Et eksempel som 

ble trukket frem i workshopen knyttet til smarte energisystemer er selskapet Kronos Titan i Fredrikstad som 

valgte å flytte store deler av produksjonen til Tyskland grunnet manglende tilgang på kraft. Selskapet uttalte at 

de ønsket å kutte klimagassutslipp og elektrifisere produksjonen sin, men på grunnlag av manglende tilgang på 

kraft annonserte selskapet at de må bruke gass fremfor strøm til sin produksjon.118 Et annet eksempel er 

bedriften Denofa som også holder til i Fredrikstad. Fabrikken er bygd om for å gjøre produksjonen elektrisk, men 

opplever at det er for lite kraft på vinterstid, og at de ikke får tilgang til den mengden strøm de trenger for å 

opprettholde produksjonen sin. Denofa må derfor bruke gass til produksjonen.119 

Figuren under viser kraftforbruk etter forbrukergruppe og fylke. Viken bruker relativt mye strøm til bygg og 

anlegg, hushold og jordbruk, mens en betydelig mindre andel går til kraftintensiv industri og utvinning 

(petroleum). I samtlige fylker i Viken går over 35 prosent av elektrisk kraftforbruk til hushold og jordbruk, som er 

 

116 Statnett (2022). Tilgjengelig her. 
117 SSB (2022). Tilgjengelig her. 
118 DN (2023). Tilgjengelig her. 
119 FriFagbevegelse (2022). Tilgjengelig her. 
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https://www.statnett.no/globalassets/for-aktorer-i-kraftsystemet/planer-og-analyser/kma2022-2027.pdf
https://www.ssb.no/statbank/table/11342/tableViewLayout1/
https://www.dn.no/energi/industri/kampen-om-kraften/kraft/vil-kutte-utslipp-men-far-ikke-kraft-vi-driver-fossilifisering-ikke-elektrifisering/2-1-1388720
https://frifagbevegelse.no/magasinet-industri-energi/bedriften-far-ikke-tak-i-nok-strom--vi-tvinges-til-a-bruke-gass-og-betaler-dyrt-6.158.909735.996f9f1b1a
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høyere enn det nasjonale gjennomsnittet. Dette skyldes delvis at Viken har en stor befolkning. Videre er det for 

Viken som helhet, og for Akershus og Buskerud, omtrent 30 prosent som går til bygg- og anleggsvirksomhet og 

annen tjenesteyting. Samlet sett utgjør disse to kategoriene over 65 prosent av elektrisk kraftforbruk i Viken. Det 

er imidlertid noen forskjeller innad i Viken. I Østfold går over 30 prosent av det elektriske kraftforbruket til 

kraftintensiv industri. For hele Viken går litt over 10 prosent til dette, mens det i Akershus er det svært lite som 

går til kraftintensiv industri.120 

Figur 10-3: Prosentvis fordeling av kraftforbruk etter forbrukergruppe, 2018. Kilde: SSB 

 

Hva kraften brukes til vil være avgjørende for hvilke tiltak som er mest effektive når det kommer til smarte 

energisystemer. I Viken er det som nevnt en stor befolkning, og det vil derfor være avgjørende å få på plass 

energieffektiviserende teknologi for å redusere forbruket av strøm i husholdninger, for å redusere det totale 

forbruket og belastningen i strømnettet, samt kostnaden av å bygge ut mer nett. Videre blir det stilt krav til 

industri om å kutte utslipp, der et viktig tiltak er å elektrifisere produksjon.  

 

120 SSB (2018). Tilgjengelig her. 
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10.3 Regionale fortrinn knyttet til smarte energisystemer 

Vi beskriver i det følgende hvilke regionale fortrinn som ligger i Viken som kan bidra til å realisere de 

mulighetsområdene som finnes innenfor smarte energisystemer.  

Et fortrinn er at Viken har en relativt stor befolkning og mange bedrifter, hvilket gjør at det er et marked for 

teknologiske løsninger som er energibesparende. Fordi energisystemet domineres av nettverkseffekter er det 

elementer som er enklere å implementere i et stort marked. Eksempler på teknologier som er enklere å 

implementere i større markeder inkluderer ladeinfrastruktur til elbiler, nullutslippskollektivtrafikk og fjernvarme. 

Gitt et vedvarende lokalt kraftunderskudd vil etterspørselen etter slike løsninger forventes å øke. 

Et regionalt fortrinn som har blitt nevnt av flere informanter er tilstedeværelse av en diversifisert base av 

produsenter av kraft og fjernvarme. Til tross for at det ikke er store vannkraftverk i Viken er det mye produksjon 

av vannkraft. Det er flere småkraftverk (effekt på opptil 10 kW), mikrokraftverk (effekt på 100 kW) og 

minikraftverk (effekt på mellom 100 og 1000 kW). I tillegg kan nevnes vindmølleparken i Marker som ble etablert 

i 2019. Videre er det flere leverandører av solcelleanlegg, som Viken Sol og Solcellespesialisten, og solkraft-

produsenter, som Akershus Energi og Østfold Energi. I tillegg er aktører som Akershus Energi og Østfold Energi 

involvert i et bredt spekter av kraftproduksjon, hvilket inkluderer vannkraft, vindkraft, solkraft og fjernvarme. 

Østfold Energi har seks varmesentraler i Østfold, der de selger fjernvarme til næringsbygg, offentlige bygg og 

borettslag. Videre er aktører innen bioenergi også representert i Viken. Et eksempel er Eidsiva Bioenergi som 

prosjekterer, bygger og drifter fjernvarmeanlegg i Viken og Innlandet, og leverer fjernvarme og biokraft til private 

og bedrifter. 

Et annet regionalt fortrinn er at det er en bred kompetanse innen energiteknologi innen akademia, næringsliv 

og klynger. Innenfor akademia har eksempelvis Institutt for energiteknikk (IFE), tilknyttet Kjeller og Halden, bred 

kompetanse innen energiteknologi og digitalisering. IFE forsker på og utvikler fornybar energi, særlig innenfor 

optimalisering av solceller, bruk av hydrogenteknologi som energibærer og smarte energisystemer til bygg og 

industri. IFE har i tillegg mest kompetanse innen kjernekraft i Norge, og har forsket på kjernekraft i 70 år. Innenfor 

Innspill fra informanter i smart spesialiseringsprosessen 

Vurderingene i de følgende delkapitlene er i all hovedsak basert på innsikt utarbeidet i henhold til 

rammeverket for smart spesialisering. Tilnærmingen legger til grunn at næringsmuligheter skal identifiseres 

og vurderes av næringsaktører og andre relevante aktører i innovasjonsøkosystemet. Dette medfører at vi 

legger inn noe mindre tolkning enn i klassiske næringsanalyser, men heller dokumenterer og strukturerer 

innspill som kommer frem. Man kan si at man i smart spesialiseringsprosessen bruker en bottom-up 

tilnærming som står i kontrast til den mer vanlige top-down tilnærmingen i klassiske næringsanalyser.  

Det er viktig her å påpeke at prosjektets tilnærming er sterkt avhengig av hvilke aktørers innspill man får 

tilgang til, og at funn og refleksjoner i stor grad er knyttet til utsagn fra enkeltaktører. Dette medfører en 

risiko for at viktig kontekst eller andre hensyn kan bli utelatt fra beskrivelsene som følger. Fordelen med 

tilnærmingen er imidlertid at fortrinn, muligheter og barrierer kan beskrives mer fritt og på et plan som er i 

samsvar med næringsaktørenes virkelighet. Dette henger igjen sammen med premisset om at det er 

entreprenører selv som sitter inne med mest relevant informasjon om mulige satsingsområder. For mer om 

prosjektets tilnærming og smart spesialisering som rammeverk, henviser vi til rapportens innledning som 

anbefalt lesing. 
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næringslivet er eSmart Systems i Halden blant de største i sin bransje og arbeider med hvordan kunstig intelligens 

kan brukes å utvikle teknologiske løsninger for inspeksjon, utvikling og vedlikehold av kraftnettet. Det er også 

flere interessante prosjekter rundt i Viken som knytter seg til energisystemer. Et relevant eksempel er MikroFlex, 

som er et prosjekt i Fredrikstad der man utvikler et mikromarked der boligstrøk skal ha smartere løsninger for 

energi- og effektoptimalisering. Mer spesifikt skal prosjektet tilrettelegge for testing av ulike markedsmodeller 

knyttet til laststyring via smarthusløsninger, elbillading og/eller utbygging av lokal produksjon av elektrisk og 

termisk energi. For å utvikle dette har prosjektet etablert en prosjektorganisasjon basert på to demonstrasjons-

områder: ett for nybygg som er ledet av Arca Nova, og ett for etablerte boliger ledet av Bergård Amundsen. 

Førstnevnte demonstrasjonsområde er lokalisert i Verksbyen i Fredrikstad, hvor det skal bygges 1 500 nye 

plusshusboliger121,122. I tillegg er det flere kompetansehubber og klynger innen energiteknologi og smarte energi-

systemer, eksempelvis NCE Energy Valley og NCE Smart Energy Markets. NCE Energy Valley er en industridrevet 

klynge innenfor energiteknologi med hovedsete i Viken. Klyngen har over 200 medlemmer, blant disse er 

selskaper innenfor energi som Aker Solutions, Equinor og Glitre Energi, i tillegg til aktører innen akademia som 

Universitetet i Oslo og BI Handelshøyskole. NCE Smart Energy Markets har hovedkontor i Halden, og er en klynge 

som arbeider for næringsutvikling og energiutfordringer i det grønne skiftet. Blant medlemmene i klyngen er IFE, 

NMBU, Østfold Energi og Smart Energy Systems.  

Et regionalt fortrinn er at Viken har kommet langt på elbiler og ladeinfrastruktur. Dette gjelder også 

elektrifisering av maritim transport. Viken bruker mer av sitt elektriske kraftforbruk på transport og lagring, 

sammenlignet med det nasjonale gjennomsnittet. Viken har med sine 1 400 hurtigladere det største nettverket 

i landet. Til sammenligning har Innlandet nest flest med rundt 800 hurtigladere, mens Oslo har cirka 300.123 

Viken har et stort geografisk areal, og utgjør 7,6 prosent av Norges samlede areal og er landets sjette største 

fylke i areal.124 Som tidligere nevnt, vil det ifølge Statnett bli et kraftunderskudd i Norge, og det er derfor behov 

for å etablere mer produksjon. Tilgang på areal vil kunne være en viktig faktor når det skal bygges ut mer 

kraftproduksjon, særlig for vindkraft. Det store arealet i Viken er et regionalt fortrinn når det kommer til å 

utnyttes til kraftproduksjon. Det må likevel nevnes at det må politisk vilje til for at arealet kan brukes til 

kraftproduksjon.  

10.4 Mulighetsområder innen smarte energisystem 

I dette delkapittelet trekker vi frem de mulighetsområdene informantene våre har nevnt som de viktigste for å 

tilrettelegge for mer effektive og integrerte energisystemer i Viken.  

Effektivisering av energibruk  

Som nevnt flere ganger, er mer effektiv bruk av eksisterende kraftproduksjon like viktig som økning i 

kraftproduksjonen. Det er mange eksempler på tiltak og teknologier som effektiviserer energibruk gjennom 

teknologi. Det vil si at det ikke er fokus på økt produksjon av kraft, men smartere bruk av allerede tilgjengelig 

kraft. I dette underkapittelet gjengir vi eksempler125 som har kommet frem i dialog med våre informanter: 

 

121 Plusshus er et hus som, i sin levetid, skal produsere mer energi enn det som kreves av energi i byggets livsløp. 
122 Enova (2019). Tilgjengelig her. 
123 Tallene er gjeldende per 31.12.2022. Tall er tilgjengelig her. 
124 Svalbard er ekskludert fra beregningen. Viken fylkeskommune. Tilgjengelig her. 
125 Det er viktig å understreke at det er mange andre muligheter knyttet til energieffektivisering, men at vi her fokuserer på de 
«smarte» løsninger, som i hovedsak bruker teknologi for å oppnå målene sine. Andre eksempler som eksempelvis energieffektive 
bygg er enten inkludert i andre kapitler, eller ikke inkludert.  

https://www.enova.no/om-enova/om-organisasjonen/teknologiportefoljen/mikroflex---forbrukernes-aktive-deltakelse-i-framtidens-kraftsystem/
https://elbil.no/om-elbil/elbilstatistikk/ladestasjoner/
https://viken.no/tjenester/planlegging/samfunnsplanlegging/regional-planstrategi/veien-til-et-barekraftig-viken-regional-planstrategi-2020-2024/vi-er-viken/
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• Mikromarkeder og bruk av «mikronett». Det vil si at man deler energi i mindre, lokale områder, med 

kabeloverføring (mikronett) fra plusshus126. På den måten vil man kunne øke fleksibiliteten gjennom 

muligheten til å styre strømforbruket, og deretter avlaste strømnettet. Gjennom å kombinere solceller, 

batterier, fjernvarmenett og et sesonglager for termisk energi vil dette legge til rette for en bedre 

utnyttelse av tilgjengelige energiressurser med mål om å redusere maksimalt effektbehov i elektrisitets-

nettet og mer effektiv utnyttelse av varme produsert fra søppelforbrenning. Man skaper dermed smarte 

byer eller mindre lokalsamfunn via organisering av lokale kraftsentre som leverandør av lokalprodusert, 

grønn energi som deles på nettet. Dette gir kortreist strøm som ikke må gå via strømnettet. 

Hovedfokuset er å legge til rette for mer fleksibel og effektiv strømbruk som kan brukes til å møte økt 

etterspørsel av strøm.  

• Smart infrastruktur. Styrke forsyningssikkerheten lokalt i sårbare distribusjonsnett gjennom bruken av 

ulike teknologiske løsninger. Deriblant gjennom lastforflytning, som vil si å fordele effektuttak over en 

lengre tidsperiode ved å utnytte forbrukerfleksibilitet der strømforbrukeren flytter sitt forbruk til et 

annet tidspunkt for å redusere strømtoppene. Også installasjon av batterier og lokalprodusert 

fornybarkraft, eksempelvis solkraft, vil bidra til å avlaste effektuttaket fra nettet. En annen mulighet her 

er muligheten for å bruke elbiler som en del av lagringsmekanismen. Når det er mangel på vind- og 

solkraftproduksjon vil elbiler kunne sende kraft inn i nettet, mens de kan lades når det er kraft-

overskudd. Norge er landet i verden med den største andel elbiler og samlet lagres det enorme mengder 

kraft i disse batterier. Et fulloppladet bilbatteri har nok strøm til å tilfredsstille et husholdnings forbruk 

i flere dager. Å bruke elbiler på denne måten kaldes for «vehicle-to-grid», eller «V2G». Teknologien er 

uprøvd i stor skala, men gitt kompetanse på energisystemer og en stor andel elbiler er dette et 

mulighetsrom som kan utforskes mer.  

• Smart teknologi til energieffektivisering. Bedre fordeling av strømforbruket gjennom blant annet 

smarthusløsninger for å skape fleksibilitet. Et digitalt hjelpemiddel som regulerer strømforbruket 

hjemme, der husholdninger bruker mobilen til å regulere hvor mye strøm de bruker og kan kontrollere 

varme fra mobilen. Det er her også store muligheter innen digitalisering av kraftsystemet. Benytte 

digitale verktøy for å identifisere begrensninger i strømnettet, samt gi en oversikt over tilgjengelig 

fleksibilitet. På den måten kan fleksibilitetskilden – altså strømforbrukeren – bidra til å avlaste et 

begrenset strømnett ved å redusere sitt forbruk. Digitale verktøy kan også brukes til å optimere 

distribusjonsnettet.  

Det er viktig å understreke at Norge generelt er langt fremme på flere relevante områder, eksempelvis 

ladeinfrastruktur. Dersom man bruker sine fortrinn godt og finner gode løsninger for å optimere kraftsystemet, 

er det mulig at dette vil føre med seg betydelige eksportmuligheter.  

Energilagring 

Et særlig viktig område for å bygge et smart energisystem er mulighetene for å lagre energi. Dette er en 

konsekvens av at de fornybare energikilder som forventes å utgjøre brorparten av utbyggingen over de neste 

årene (sol- og vindkraft) er ikke-regulerbare. Det betyr at de i enkelte perioder produserer mer kraft enn hva som 

brukes, mens de i andre ikke produserer nok. I tillegg til optimering av kraftsystemet og nettet beskrevet over, 

 

126 Et plusshus er definert som et bygg som produserer mer energi enn det forbruker i sitt livsløp. 
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avhenger man derfor av gode muligheter for lagring. To viktige teknologier knyttet til dette er batteri- og 

hydrogenteknologi. Disse er diskutert under. 

Batteriteknologi 

Den økte etterspørselen etter kraft og begrensningene i strømnettet har ført til et økt behov for å lagre energi. 

Dette gjelder særlig for elektrisk transport som er avhengig av batterier, men det har også blitt et økt fokus på 

energilagring fra variable energikilder som sol og vind. Det har særlig blitt et fokus på å integrere batterier til 

strømnettet for å avlaste effekttoppene.127 Utvikling og anvendelse av elektrisk batteriteknologi er dermed 

avgjørende for avkarbonisering av transport, samtidig som det utgjør en mulighet for utvikling av ny grønn 

industri. Norge har allerede en etablert prosessindustri basert på sentrale batterimaterialer og verdensledende 

produsenter av batteripakker for maritim sektor. I tillegg har flere aktører iverksatt planer for storskala 

battericelleproduksjon. Utvikling av en nasjonal batteriverdikjede vil kreve en betydelig satsing på utdanning og 

kompetansebygging, tilgang til internasjonale markeder og videreføring av norske komparative fortrinn. 

Det har blitt et økt fokus på batteriteknologi i Viken. På Romerike har det blitt etablert et batterinettverk, 

bestående av flere aktører innenfor næringslivet, forskning og sikkerhet. Samarbeidsaktører er blant annet IFE, 

FFI, Akershus Energi, Smart Elektro og ROAF. Formålet med nettverket er å jobbe med hele verdikjeden til 

batteriproduksjon, hvilket inkluderer effektiv gjenbruk og gjenvinning. Det er også startet opp en batterifagskole 

i Kongsberg, og dette er det første tilbudet av sitt slag på fagskolenivå i Norge. Videre ønsker Viken Park å 

tilrettelegge for å skape et større industriområde i Viken, hvilket inkluderer datasentre, produksjonsanlegg, 

batteriproduksjon og prosessering.128  

Smart Energy Systems AS, som ligger i Fredrikstad, ønsker å bygge en fabrikk i enten Fredrikstad, Sarpsborg eller 

Kongsberg, for å produsere batterier og battericeller. De ønsker å lage batterier som husholdninger kan ha 

hjemme for å lagre egenprodusert energi. Dette vil øke fleksibiliteten i strømnettet og avlaste effekttoppene.129  

Hydrogenteknologi 

Hydrogen er en lett gass og en energibærer på lik linje som elektrisk kraft. Hydrogen må fremstilles og fraktes til 

forbrukssted.130 For å fremstille hydrogen trengs en energikilde, hvilket kan være fossilt brensel, vann, solkraft 

eller bioenergi. Vann kan spaltes til hydrogen og oksygen i en prosess som kalles elektrolyse, og dersom det 

brukes en kraftkilde som er fornybar i denne prosessen vil hydrogenet være utslippsfritt.131 For å redusere 

klimagassutslipp fra verdens energiforbruk kan altså hydrogen spille en avgjørende rolle, særlig i transport- og 

industrisegmentene, fordi restproduktet fra hydrogen som brensel er vann. Hydrogen har derfor blitt en viktig 

del av klimapolitikken til både Norge og EU, og flere større utbyggingsprosjekter er planlagt fra norske industri- 

og energiaktører.132 

Det har kommet flere aktører og prosjekter i Viken som arbeider med hydrogen. Det er imidlertid ingen 

prosjekter som omhandler å produsere hydrogen i Viken på lengre sikt, men det er likevel kunnskap og 

kompetanse innenfor hydrogenteknologi. Eksempelvis åpnet Deep Purple sitt landbaserte pilotanlegg på 

Kongsberg i januar 2023. Målet med prosjektet er å produsere hydrogen ved hjelp av fornybar kraft og 

vannelektrolyse, for så å lagre overskuddsenergien som kan brukes senere. Prosjektet er foreløpig av 

 

127 SINTEF. Tilgjengelig her. 
128 Viken Park. Tilgjengelig her 
129 Teknisk Ukeblad (2022). Tilgjengelig her 
130 Til sammenligning er olje og gass energikilder ved at de kan utnyttes direkte, mens hydrogen må fremstilles for å kunne brukes.  
131 CICERO. Tilgjengelig her 
132 SINTEF. Tilgjengelig her 

https://www.sintef.no/fagomrader/batterier/energilagring-systemintegrering-og-ladeinfrastruktur/
https://vikenpark.no/no/
https://www.tu.no/artikler/norske-batterier-fra-ny-norsk-batterifabrikk/523941/
https://cicero.oslo.no/no/artikler/hva-er-hydrogen
https://www.sintef.no/fagomrader/hydrogen/


   
M E N O N  E C O N O M I C S  1 0 3  R A P P O R T  

 

førkommersiell skala, og de har en ambisjon om å kommersialisere teknologien til bruk i offshore. Samtidig er 

det viktig å nevne at prosjektet kun er et pilotanlegg som skal flyttes til der man har kraftoverskudd, og man skal 

ikke produsere noe særlig ved anlegget i Kongsberg. Teknologien er der, men det vil i svært liten grad være 

produksjon der.133 Et annet eksempel er selskapet Viken Hydrogen som arbeider for at (grønn) hydrogen skal bli 

mer tilgjengelig for transport og industri, og selskapet har ambisjoner om å tilrettelegge for bruk av hydrogen og 

økt grad av hydrogenteknologi. Viken Hydrogen er delvis eid av Akershus Energi. 

Hydrogen IFE har arbeidet med forskning på hydrogenteknologi i over 60 år, og har forsket på eksperimentelle 

måter å anvende hydrogen på. Et eksempel på dette er et nytt stoff IFE har utviklet for å lede elektrisitet trygt i 

batterier. Dette reduserer brannfaren i batterier til en brøkdel, og er noe batteriforskere i Japan, USA og i EU 

jobber for å oppnå. Et annet eksempel er bruken av hydrogen i maritim sektor, der målet er å få skipsfart 

utslippsfritt. IFE forsker på hvordan man skal oppskalere bruk av hydrogen i stor skala for store skip på en sikker 

måte.134 

Muligheter for økt kraftproduksjon 

Markedet for solkraft er i vekst, både nasjonalt og internasjonalt, fordi det er en rimelig, tilgjengelig og fornybar 

energikilde. Solkraft er en skalerbar energikilde, og systemer for solkraft finnes i flere formater og størrelser, som 

kan tilpasses både mindre husholdninger og større industrianlegg. I Viken er det et mulighetsrom for å utnytte 

solkraft fordi det både er god solinnstråling i fylket og landskapet er relativt stort og flatt. Kombinert med at 

prisene på paneler over tid har sunket, utgjør dette et stort potensial for å utvikle solkraft som energikilde i Viken. 

I tillegg har EU uttalt at det skal komme krav om solcellepanel på alle offentlige nybygg og nye næringslivsbygg.135 

I Viken er det flere aktører som arbeider med solcellepanel og det er flere prosjekter som har hatt fokus på økt 

bruk av solcellepanel. Eksempelvis har Solcellespesialisten, som er lokalisert i Fredrikstad og leverandør av 

solkraft, flere prosjekter i Viken. Blant disse er Sarpsborg kirke, der det ble pålagt solcellepanel på taket til kirken, 

men utseendet ble lignende et klassisk skifertak og innfrir kulturkravene til et kirkebygg.136 Et annet eksempel er 

Inspiria Ladepark, som er en ladepark for el-biler som er delvis selvforsynt med lokalprodusert strøm gjennom 

solcellepanel og batterier. Overskuddsenergi fra solcelleanlegget vil bli overført til selve bygget Inspiria for å 

redusere belastningen på strømnettet.137 Et tredje eksempel er Coop Gardermoen. Med en ambisjon om å skape 

et energipositivt logistikksenter har de installert Norges største solcelleanlegg på et tak. Det innebærer at selve 

anlegget skal produsere mer energi enn det som blir forbrukt. Samtidig er det montert to batterisystemer som 

skal bidra til å redusere effekttoppene, og lagre eventuell overskuddsenergi.138  

Vindkraft er en energikilde i rask vekst, og den teknologiske utviklingen av vindturbiner har ført til at turbinene 

er mer effektive og robuste sammenlignet med tidligere. Kostnadene til vindturbinene har falt og det er i dag 

relativt billigere å etablere vindmølleparker enn nye kull- og gasskraftverk.139 Et stort mulighetsområde innen 

vindkraft som ble trukket frem i workshopen er småskala vindkraft, som er lite utbredt i Norge i dag.140 Småskala 

vindkraft vil si at turbinene er mye mindre enn ordinære vindturbiner og kan brukes av husholdninger, hytter, 

gårdsbruk og mindre bruksområder. Ved å installere småskala vindturbiner til næringslivstomter og industri-

 

133 SINTEF (2023). Tilgjengelig her 
134 IFE (2019). Tilgjengelig her 
135 European Commission (2022). Tilgjengelig her 
136 Sarpsborg kommune (2019). Tilgjengelig her 
137 Inspiria. Tilgjengelig her 
138Teknisk Ukeblad. Tilgjengelig her 
139 Statkraft. Tilgjengelig her 
140 Nasjonalt Vindenergisenter (2017). Tilgjengelig her 

https://www.sintef.no/siste-nytt/2023/apning-av-pilot-for-gronn-omstilling-offshore/
https://ife.no/hydrogen-i-maritim-sektor/
https://energy.ec.europa.eu/topics/renewable-energy/solar-energy_en
https://www.sarpsborg.com/nyhetsarkiv/kirken-har-fatt-solceller/
https://www.inspiria.no/parkering/
https://www.tu.no/tumstudio/energi/annonse-her-legges-norges-storste-solcelleanlegg-pa-ett-tak/514846/
https://www.statkraft.no/var-virksomhet/vindkraft/
https://nves.no/site/wp-content/uploads/2019/07/Sm%C3%A5skala-vindkraft-i-M%C3%B8re-og-Romsdal.pdf
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anlegg kan man avlaste strømnettet, særlig på effekttoppene, og kan kutte dyre investeringer i å bygge ut nettet. 

Borg Havn ønsker å være en foregangshavn med egenprodusert energi og utreder nå muligheter for å produsere 

energi selv. Et av mulighetsområdene er småskala vindkraft. Prosjektet heter «Grønn vindenergi i symbiose med 

industrien» og er et større samarbeidsprosjekt mellom flere aktører, blant annet Østfold Energi, Smart 

Innovation Norway og NORSUS.141 Hensikten er å kombinere vind- og solkraft, slik at havnen er selvforsynt med 

energi. 

Fjernvarme er utnyttelse av overskuddsenergi fra industrianlegg, brenning av avfall, skogdrift, deponi og biogass. 

Dette er energi som vanligvis ikke hadde blitt brukt og derfor er utnyttelse av fjernvarme et nyttig bidrag til den 

sirkulære økonomien og den grønne omstillingen. I byer med fjernvarme er det mulig å få til et godt samspill 

mellom bruk av elektrisk kraft og fjernvarme. Når bygg benytter fjernvarme til oppvarming, frigjøres elektrisk 

kapasitet til andre formål som ladning av elbiler eller andre strømintensive formål. Beregninger viser at 

strømnettet kan spares for store investeringer når fjernvarmen avlaster strømnettet i perioder med høyt forbruk. 

Flere informanter har nevnt at det er et mulighetsområde i å utnytte fjernvarmepotensial fra store industri-

anlegg. Statkraft har konsesjon om å levere fjernvarme i Moss og Rygge. I Moss er anlegget basert på utnyttelse 

av deponigass, havreskall fra lokal industri (Lantmännen) og bioenergi fra nærområdet, der også spillvarme fra 

Rockwool er en del av energimiksen. Rundt 50 bygninger er knyttet til det nye fjernvarmenettet, med sykehuset 

i Moss som største kunde.142 Videre er det flere informanter som har nevnt at fjernvarme kan utnyttes fra store 

datasenter. Datasenterbransjen er i sterk vekst og det er flere planlagte prosjekter i Viken. Et av disse prosjektene 

er Digiplex som planlegger å bygge et datasenter på Ringerike. Et annet er selskapet Colonor som har bygget et 

datasenter i Ringerike, og ifølge adm. direktør, Kjetil Hove Pettersen, har et stort tomteareal og en sikker 

strømforsyning vært avgjørende for valget av plassering. Sistnevnte er særlig viktig, da datasentre krever store 

mengder kraft.143 Ved å utnytte fjernvarmepotensialet som er i datasentre, kan man få en smartere utnyttelse 

av energien som er produsert. 

Utover disse tre nevnte områdene har informantene påpekt at vannkraft, bioenergi og kjernekraft kan være 

områder av interesse for Viken. For vannkraft er et mulighetsområde å bygge ut allerede eksisterende 

vannkraftverk eller å bygge nye kraftverk. Det er 13 konsesjonssøknader og konsesjonspliktvurderinger i Viken 

som ligger til behandling hos NVE. Samtlige av disse innebærer opprustning og utvidelse av allerede eksisterende 

kraftverk, altså for å øke produksjonen av vannkraft. Blant disse er Hafslund Produksjon, som har søkt om 

200 GWh produksjon ved Sarp 2 kraftverk.144 Bioenergi er en form for energi som oppstår når man brenner 

biomasse av tre- og skogprodukter, samt matavfall. Innenfor rammeverket til smart spesialisering vil bioenergi 

være relevant når det både øker kraftproduksjon og å tilrettelegge for en sirkulær bioøkonomi.145 Viken 

fylkeskommune og Klimasmart jordbruk har valgt ut 31 pilotgårder som skal gjennomføre en analyse av 

energibruk og potensial for reduksjon av klimagassutslipp, herunder Myre gård som skal erstatte bruk av gass 

med et biobrenselanlegg bestående av halm og tømmer.146 Avslutningsvis er det verdt å nevne at enkelte 

informanter også trakk frem kjernekraft, og særlig små atomreaktorer, som et mulighetsområde. Bakgrunnen 

for dette er blant annet at enkeltaktører har vist interesse for kjernekraft, eksempelvis Norsk Kjernekraft AS som 

ønsker å bygge kjernekraftverk i Halden. Imidlertid er det store utfordringer med bruk av kjernekraft, blant annet 

knyttet til avfallshånderting og sikkerhet, ifølge avdelingsleder Ole Reistad ved IFE.147  

 

141 Borg Havn (2020). Tilgjengelig her 
142 Statkraft. Tilgjengelig her. Statkraft. Tilgjengelig her. 
143 Invest in Ringerike. Tilgjengelig her. 
144 Status for ny vannkraftproduksjon per 26.01.23. Status er tilgjengelig her. 
145 SINTEF. Tilgjengelig her. 
146 Viken fylkeskommune (2022). Tilgjengelig her. 
147 E24 (2022). Tilgjengelig her. 

https://www.borg-havn.no/utredning-om-vindkraft-i-borg-havn/
https://www.statkraft.no/om-statkraft/hvor-vi-har-virksomhet/norge/moss-fjernvarme/
https://www.statkraft.no/om-statkraft/hvor-vi-har-virksomhet/norge/moss-fjernvarme/
https://www.investinringerike.no/no/artikler/digiplex-2
https://www.nve.no/energi/energisystem/vannkraft/status-for-ny-vannkraftproduksjon/
https://www.sintef.no/fagomrader/bioenergi/sirkular-biookonomi/
https://viken.no/aktuelt/fornybare-losninger-i-landbruket-viken-stotter-31-bonder.131197.aspx
https://e24.no/olje-og-energi/i/Or9qaq/norges-siste-reaktorsjef-urealistisk-med-norsk-kjernekraft-naa
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10.5 Barrierer  

Det er flere sentrale barrierer i å utvikle mer effektive og integrerte energisystemer. I det følgende diskuterer vi 

barrierer som eksisterer når det kommer til tilrettelegging av smarte energisystemer. Informasjonen er hentet 

fra dialog med våre informanter.  

Økonomiske insentiver er en sentral barriere, både for produsenter av energi, energiteknologi og for forbrukere. 

For produsenter kreves det store investeringer for å bygge ut kraftproduksjon, og det kan ta lang tid å få tillatelse 

til å få bygget ut anlegg. For husholdninger er det kostnadskrevende å installere solceller på tak eller installere 

strømregulerende software. Prisen148 på solcellepanel kan variere mellom 40 000 og 150 000 kroner.149 Småskala 

vindturbiner til industrielt bruk er også dyre, og kan koste opp mot 300 000 kroner per turbin.150 Både 

solcellepanel og vindturbiner varierer i kostnad, avhengig av størrelse og kvalitet.  

Manglende kompetanse og kunnskap er en sentral barriere i energieffektiviserende tiltak, særlig i bygge-

prosjekter. Flere informanter har nevnt at energidiskusjonen blir tatt opp for sent i planleggingen av et bygg, og 

at byggherrer ikke nødvendigvis vet hvilke grep som kan gjøres for å energieffektivisere bygget eller hva som 

egner seg av lokal energiproduksjon. På grunn av den historisk lave prisen på energi har det heller ikke vært 

nødvendig med teknologiutvikling knyttet til energireduserende tiltak. Dette har trolig medført lavere 

kompetanse- og kunnskapsnivå enn man ellers ville ha hatt.  

En viktig barriere er kapasitetsbegrensning i strømnettet. Det er svært dyrt å bygge og å investere i strømnettet. 

Samtidig koster det betydelig mindre å drifte strømnettet. Strømnettet er derfor et naturlig monopol, ved at det 

ikke er lønnsomt å bygge ut parallelle strømnett og konkurrere om å tilby nettjenester. Det er altså en gitt 

mengde kraft som kan bli fraktet i nettet. Når etterspørselen er høy (effekttopp) belastes strømnettet, og det er 

et behov for å flate ut strømforbruket blant strømkunder. Dersom etterspørselen etter strøm øker, og effekt-

toppene ikke reduseres, må strømnettet bygges ut eller det må på plass andre typer teknologier som 

tilrettelegger for smartere bruk av eksisterende og tilgjengelig energi.  

Flere informanter nevnte at ulike regelverk er en stor barriere. Energiloven legger begrensninger på at man ikke 

kan dele energi på et større nivå enn borettslagsnivå. Dersom ett hus har overskudd fra sine solceller må denne 

strømmen brukes umiddelbart, dersom det ikke lagres. Alternativt kan et privathus eller et næringsbygg koble 

seg på nettet og selge overskuddsenergien på «hovedmarkedet». Det er altså ikke mulig å dele overskuddsenergi 

direkte fra et bygg til nabobygget uten å være koblet på nettet og dermed betale en avgift. Et annet regelverk 

som oppleves som en barriere er plan- og bygningsloven (pbl). Det er flere tilfeller der solcellepanel ikke har blitt 

godkjent fordi de ikke ser overflatisk riktig ut etter pbl. I utgangspunktet skal solenergianlegg anses som en 

bygningsteknisk installasjon etter pbl § 20-1 bokstav f. og er derfor søknadspliktig. Samtidig er installering og 

endring av solenergianlegg i eksisterende byggverk innenfor en bruksenhet ansett som en enkel installasjon, og 

er derfor unntatt kravet om søknadsplikt, ifølge Direktoratet for byggkvalitet sin veiledning til § 4-1 bokstav e 

nr. 4. Statsforvalteren skriver at tolkningen rundt loven er tvetydig, og at dette gir varierende praksis og er derfor 

uforutsigbart for husholdninger og næringsliv som ønsker å installere solcelleanlegg. Dette gjelder særlig for bygg 

med kulturminneverdi og høy arkitektonisk egenverdi.151  

Videre er manglende vilje blant befolkningen og politikere blitt nevnt som en viktig barriere av våre informanter, 

særlig med tanke på utbygging av store vindmølleparker og kjernekraft. Dette skyldes delvis at det har vært lite 

oppmerksomhet rundt dette politisk, fordi det har vært nok strøm og til en lav pris historisk, som er nevnt 

 

148 Dette er markedsprisen fra leverandørene, altså uten støtte fra Enova. 
149 Solceller (2021). Tilgjengelig her. 
150 E24 (2017). Tilgjengelig her. 
151 Statsforvalteren (2022). Tilgjengelig her. 

https://solceller.no/panel-pris
https://e24.no/naeringsliv/i/e8xn1a/smaaskala-vindkraft-kan-vaere-et-alternativ-til-solenergi
https://www.statsforvalteren.no/innlandet/plan-og-bygg/plan-og-bygg---nyheter/2022/09/soknadsplikt-for-solcelleanlegg-pa-tak/
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tidligere. Det skyldes også at det er en frykt for naturødeleggelser og ulykker, der sistnevnte er spesielt knyttet 

til kjernekraft.  

Et eksempel på manglende vilje til utbygging av vindmølleparker er knyttet til vindmølleparken i Marker. I 2019 

ble vindmølleparken i Marker opprettet med 15 turbiner. I ettertid har en av parkens nærmeste naboer innsendt 

en klage med grunnlag i støyproblemer, hvor støyet er såpass ødeleggende på livskvaliteten at vedkommende 

vurderer å flytte.152 Samtidig har det blitt utstedt en høringsuttalelse til regjeringen der avsender argumenterer 

for at det ikke skal installeres flere vindturbiner i Østfold enn de 15 som allerede eksisterer.153 I en rapport av 

NVE fra 2019 ble både områder innenfor Østfold og Buskerud utpekt som velegnede områder til etablering av 

vindmøllekraft.154 I etterspill av rapporten ble Facebook-gruppen «Nei til vindkraft: Bevar Vestfold-Telemark-

Buskerud» etablert. Denne gruppen består av omkring 3 400 medlemmer som uttrykker motstand mot 

vindmølleutbygging i området. Grunnlaget for motstanden er basert på støyplager, bekymring for naturen og en 

mistillit til selve effektiviteten til vindmøller.  

Når det kommer til mostand mot kjernekraft, er denne debatten også politisk betent. Sommeren 2022 ble 

selskapet Norsk Kjernekraft AS opprettet med en ambisjon om å bygge og drifte kjernekraftverk i Norge – uten 

statlig støtte. I ettertid har Olje- og energiminister Terje Aasland (Ap) uttalt at kjernekraft er ikke aktuelt i Norge, 

og begrunner avgjørelsen med kostnader, sikkerhet og oppbevaring av radioaktivt avfall. Det som vekker politisk 

uvilje mot atomkraftverk er særlig det sistnevnte, nemlig at det ikke har blitt etablert noen særlig gunstig metode 

å oppbevare radioaktivt avfall over en langvarig periode, og man ønsker mer forskning på dette før en eventuell 

utbygging av atomkraftverk.155 I den norske befolkningen kom det frem under en undersøkelse gjort av Norstat 

at den norske befolkningen er redde for atomkraftverk, og mye av frykten kommer av tidligere ulykker og 

assosiasjoner med atomvåpen.156 

  

 

152 Smaalenes Avis (2022). Tilgjengelig her. 
153 Motvindkraft Marker (2019). Tilgjengelig her. 
154NVE (2019). Tilgjengelig her. 
155 E24 (2022). Tilgjengelig her. 
156 NRK (2022). Tilgjengelig her. 

https://www.smaalenene.no/stoy-fra-vindturbin-gar-gjennom-marg-og-bein-og-odelegger-nattesovnen-vurderer-sterkt-a-flytte/s/5-38-1259255
https://www.regjeringen.no/contentassets/b78b4164ead148e0a97df58fe741a2c5/motvindkraft-marker.pdf?uid=Motvindkraft_Marker
https://publikasjoner.nve.no/rapport/2019/rapport2019_12.pdf
https://e24.no/olje-og-energi/i/765xMo/energiminister-terje-aasland-sier-nei-til-kjernekraft
https://www.nrk.no/dokumentar/menn-vil-ha-kjernekraft-mens-kvinner-er-skeptiske-1.15902472
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11 Satsingsområder og strategiske vurderinger for Akershus 

I dette kapitlet tar vi for oss særskilte muligheter for næringsutvikling og næringssamarbeid i Akershus. Vi 

beskriver først, med utgangspunkt i områdene beskrevet i del 2, hvilke særskilte fortrinn, muligheter og 

vurderinger som er relevante for Akershus. Vi beskriver så andre næringsøkonomiske muligheter som kan 

foreligge i Akershus. Vurderingene rundt særskilte næringsøkonomiske muligheter som kan foreligge i Akershus 

er i hovedsak basert på en regional workshop med aktører fra kommunal og fylkeskommunal forvaltning, 

næringsråd og -foreninger, det næringsrettede virkemiddelapparatet, akademia samt arbeidstaker- og 

arbeidsgiverorganisasjoner med flere. Innspillene er supplert med erfaringer fra tidligere tilgrensende arbeid. I 

workshopen ble det også diskutert hvilke næringssamarbeid på tvers av aktørgrupper som kan videreutvikles for 

å spille på regionale fortrinn og realisere regionale muligheter. Vi gjengir innspill rundt dette avslutningsvis som 

et kunnskapsgrunnlag som næringsrådgivere i det kommende Akershus fylke kan bruke i deres arbeid.  

Ettersom Viken enda ikke er delt i de kommende fylkene, foreligger ikke konkrete anbefalinger til prioriteringer 

og strategiske valg. Imidlertid er denne delen lagt opp til å peke på relevante, mulige prioriteringer og strategiske 

valg slik at dette enkelt kan omsettes til prioriteringer og beslutninger i det kommende fylket. 

 

11.1 Akershus og områdene for smart spesialisering  

Som beskrevet tidligere er smart spesialiseringsmetodikken i denne analysen gjeldende for hele Viken. Selv om 

det er betydelige forskjeller mellom de tre fylkene, kommer det klart frem i workshopene og flere intervjuer at 

likhetene i en smart spesialiseringskontekst er betydelig større enn forskjellene. Dette er i seg selv et sentralt 

funn som isolert sett taler for fortsatt samarbeid mellom Akershus, Buskerud og Østfold, også etter oppsplitting 

av fylkene. På tross av de store likhetene mellom de tre fylkene, ser vi i dette delkapittelet på hvordan Akershus 

sitt innovasjonsmiljø er posisjonert vis-a-vis enkelte av områdene for smart spesialisering fra rapportens del 2. 

Disse vurderingene bygger på en kombinasjon av innspillene fra dialog med næringsaktører i workshopene og 

Innspill fra informanter om regionale vurderinger 

Vurderingene i de følgende delkapitlene er i all hovedsak basert på refleksjoner fra en regionalt fokusert 

workshop, samt supplerende intervjuer, med aktører som bidrar inn til og har en interesse av den regionale 

næringsutviklingen. Bedrifter og næringsaktører var i liten grad involvert i denne workshopen, ettersom de i 

større grad ble involvert i utforsking av områder for smart spesialisering i Viken som helhet, beskrevet i 

rapportens del 2.  

Workshopen handlet i stor grad om å kontekstualisere og nyansere funn og innsikt fra dialogen med 

næringsaktører for det aktuelle fylket, gi innspill på andre næringsøkonomiske muligheter, samt vurdere hva 

slags næringssamarbeid som de nye fylkene bør jobbe (videre) med. Med denne tilnærmingen foreligger 

risiko for at viktige fylkesspesifikke hensyn ikke blir fanget opp hvis vi ikke fanger opp de riktige deltakere 

eller informantene. En tilleggsutfordring er at de aktuelle fylkene ikke eksisterer enda, som gjør det krevende 

å sikre helt riktig informantsammensetning. Siden dette bidrar til å gjøre prosessen krevende, og gir 

begrensede muligheter for supplerende datainnhenting, har vi måttet gjøre vurderinger på hva som gjengis 

og hva som sees bort fra, som følge av innspill som enten er faktuelt feil eller ikke-verifiserbare. Denne 

balansen er forsøkt hensyntatt for å på effektivt vis samle inn innspill som bidrar til å svare ut de vurderingene 

som bør inngå i et kunnskapsgrunnlag for videre arbeid med den regionale næringsutviklingen. 
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intervjuer og Menons egne analyser. For Akershus fokuserer vi på helseindustrien; bioøkonomi; og smarte 

energisystemer. Disse områdene er trukket frem fordi det er innen disse Akershus har noen særegne fortrinn 

eller karakteristika som har blitt diskutert i workshopene og i den øvrige dialogen med næringsaktører.  

Helseindustrien i Akershus 

Akershus, særlig Asker og Bærum med sin nære tilknytning til og samhandling med miljøer i Oslo, er fylket i Viken 

som er best posisjonert til å videreutvikle en høyproduktiv og eksportrettet helseindustri. Flere av de viktigste 

aktørene omtalt rundt helseindustrien som område for smart spesialisering er lokalisert i eller i nærheten av 

Akershus. Nærheten og infrastrukturen opp mot Oslo er et av de viktigste fortrinnene her. 

Særskilt kan vi trekke frem kreft- og radiofarmasimiljøet, hvor IFE-miljøet, logistikk-kjeden mot Gardermoen samt 

Oslo Cancer Cluster Innovation Park utgjør særskilte regionale fortrinn. Disse er unike i norsk sammenheng, og 

utgjør et viktig område for videre utvikling i Akershus. IFE omtales som et særskilt konkurransefortrinn for Viken 

og Norge. På Kjeller har man laboratorier klassifisert både med hensyn på renhetsklasser i henhold til 

internasjonale GMP-regler (Good Manufacturing Practice), og med hensyn på strålevernslovgivning. Videre er 

Gardermoens internasjonale distribusjonsnettverk et unikt norsk fortrinn i å bygge logistikkjeder for frakt av 

legemidler med høye krav til effektiv og sikker transport og oppbevaring. 

Videre er majoriteten av bedrifter som utvikler løsninger innen medisinsk ultralyd lokalisert i nærheten av 

Akershus, herunder Respinor, Medistim Norge, EXACT Therapeutics, Siemens Healthcare og GE Vingmed 

Ultrasound. Akershus er hjem til en rekke hovedkontor for store petroleumsselskap, og kunnskapsutveksling 

rundt felles teknologi (seismikk og ultralyd) kan være grunnlag for samhandling og konkurransekraft. I Centre for 

Innovative Ultrasound Solutions (CIUS), ved NTNU er en eksisterende arena for samhandling og 

kunnskapsutveskling mellom brukere av ultralyd, sonar og seismikk, hvor blant annet Equinor er representert.157 

Kobling mellom Akershus sine aktører innen petroleumsnæringen og aktører innen medisinsk ultralyd kan gjøres 

med utgangspunkt i CIUS.  

Akershus er, grunnet sin høyt utdannede arbeidsstyrke, store finansielle miljøer og nærhet til Oslo, trolig også 

den regionen som har mulighet for best å utvikle nye forskningstunge helseindustribedrifter. En mulighet der 

Akershus har interessante muligheter er innen produksjon av persontilpasset medisin. Curida Diatecs planer om 

utbygging av multidisiplinsproduksjonsfasiliteter på Fornebu, som omtalt under helseindustrien i rapportens del 

2, utgjør en svært interessant mulighet som resten av regionen kan stille seg bak. Disse typer fasiliteter vil kunne 

omstille sine produksjonslinjer etter det som etterspørres, men spisskompetanse vil trolig måtte hentes inn og 

suppleres for det enkelte middelet som skal produseres. Her kan eksempelvis fylkeskommunen og kommunene 

ta en aktiv rolle i å bistå med koordinering for at øvrige kompetansemiljøer er kjent med fasilitetene, slik at 

produksjonen har tilgang på den spisskompetansen som trengs til enhver tid, samtidig som at andre miljøer kan 

leie tilgang på utstyrsparken i fasilitetene. Et følge av dette vil være høy grad av kontinuerlig utnyttelse av 

fasilitetene.  

Bioøkonomi 

NMBU, NIBIO og Nofima og de øvrige miljøene rundt Ås er Vikens største kompetansefortrinn innen bioøkonomi, 

og Akershus har en særskilt spennende posisjon knyttet til utvikling av næringen. Til felles med Buskerud og 

Østfold har Akershus land- og skogbruk som kan videreutvikles som næring. Imidlertid vurderer vi at det er 

 

157 Se https://www.ntnu.edu/cius/  

https://www.ntnu.edu/cius/
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Akershus med sine kunnskapsmiljøer som er best posisjonert til å utvikle den mer teknologiske del av bio-

økonomien. Det er for øvrig her at det største verdiskapingspotensial ligger, fordi det er den delen av bio-

økonomien som potensielt kan eksporteres.  

Regionen har også et sterkt forskningsmiljø knyttet til Campus Ås bestående av NMBU, Veterinærinstituttet, 

NIBIO, Nofima, Ard Innovation og Aggrator. NMBU ble i 2022 rangert til niendeplass på universitetsrangeringen 

QS World University Ranking innen kategorien jordbruk og skogbruk.158 Både Ard Innovation og Aggrator 

Inkubator er viktige støttespillere for kommersialisering av innovasjon og bærekraftige løsninger på campus til 

NMBU, og da spesielt innen jordbruk og AgriTech. Gjennom Ard Innovation, NIBIO og NMBU utvikles idéer fra 

NMBUs ansatte og studenter, og gjennom Aggrator tas prosessen videre med å kommersialisere innovasjonene. 

Det er flere av jordbruksteknologibedriftene vi regner som aktuelle for dette mulighetsrommet som kommer ut 

fra Campus Ås. På Ås gård har NMBU senter for husdyrforskning hvor de gjennomfører forsøk og underviser 

innen husdyrfag, veterinærindustri og fôr- og jordbruksteknologi. NMBU og NIBIO leder hvert sitt senter for 

forskning (SFI) som vil være relevant å se på: henholdsvis Foods of Norway og SmartForest. I tillegg er NMBU 

deltakere i to SFI-er, ett ledet av Sintef innen bioteknologi (Centre for Industrial Biotechnology), og ett ledet av 

Nofima om sensorer for måling av matkvalitet (Digital Food Quality).  

Muligheten for eksport av AgriTech er spesielt interessant, og Akershus har flere bedrifter som jobber med 

interessante teknologier. Kilter har utviklet den selvkjørende roboten AX-1 som sprøyter organisk sprøytemiddel 

direkte på ugresset. Dette reduserer sprøytemiddelbruken med 95 prosent, øker avling opp til 35 prosent og gjør 

at man reduserer behovet for pløying og tradisjonell jordbearbeiding som slipper ut karbon fra jordsmonnet. En 

annen teknologiutviklingsbedrift innen jordbruk i regionen er Adigo Mekatronikk. De samarbeider blant annet 

med NIBIO om en presisjonssprøyterobot som automatisk lystgassmåler i jordsmonn som en del av forskningen 

NMBU gjør for å holde nitrogen i jorden. Adigo Mekatronikk har også utviklet en annen teknologi i samarbeid 

med Bioforsk Plantehelse som er presisjonsmåling innen sprøyting i kornproduksjon.  

Smarte energisystemer 

Akershus har noen unike fortrinn og muligheter som jobbes med å realisere innen smarte energisystemer. 

Regionen har stor tilgang til høyt utdannet arbeidskraft, spesielt på ingeniørsiden, sammenlignet med Norge 

generelt. Videre har IFE, tilknyttet Kjeller, særskilt kompetanse innen fornybar energi, særlig innenfor 

optimalisering av solceller, bruk av hydrogenteknologi som energibærer og smarte energisystemer. Klyngene 

NCE Energy Valley og H2Cluster, lokalisert på henholdsvis Fornebu og Kjeller, er viktige pådrivere for disse 

næringene i Akershus. Solenergiklyngen, lokalisert i Oslo, er også en naturlig part å samarbeide med.  

Det finnes flere spennende prosjekter i Akershus som kan spilles videre på. Kunnskapsbyen Lillestrøm har utviklet 

Romerike Batterinettverk, som skal bidra til akselerert kunnskapsdeling og testing av nye konsepter på tvers av 

aktører i batteriverdikjeden. Kunnskapsbyen har samlet 17 partnere i det nystartede batterinettverket på 

Romerike som jobber med hele den sirkulære verdikjeden, fra bygging av batterier, til effektiv gjenbruk og til 

slutt gjenvinning av oppbrukte batterier.159 Et annet spennende prosjekt i regionen er CLog 2.0 på Gardermoen, 

Coops lager- og logistikkbygg på 84 000 kvadratmeter. Med et solcelleanlegg på 25 mål av takflatene er senteret 

energipositivt, og det skal ifølge informanter fra workshop jobbes med utnyttelse av overskuddsenergi. 

Prosjektet omtales som en first mover som flere kan lære av erfaringene til. 

 

158 https://www.topuniversities.com/university-rankings/university-subject-rankings/2022/agriculture-forestry  
159 Se oversikt over batterinettverkets medlemmer her. 

https://www.topuniversities.com/university-rankings/university-subject-rankings/2022/agriculture-forestry
https://kunnskapsbyen.no/romerrike-batterinettverk/
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På produksjonssiden har Akershus en relativ svakhet knyttet til arealtilgang. Befolkningen i regionen vokser raskt, 

og arealene, spesielt i områdene som har høyest kompetanse, er relativt dyre. Konflikten mellom næringsarealer 

og bosetting i lys av næringsutvikling og befolkningsvekst trekkes frem som en utfordring som aktører vil måtte 

ha et bevisst forhold til. 

11.2 Andre næringsøkonomiske muligheter i Akershus 

I workshopen med viktige næringsaktører i Akershus diskuterte vi i tillegg til de fem områdene for smart 

spesialisering hvilke andre næringsøkonomiske muligheter som eksisterer i Akershus. De viktigste av disse var 

henholdsvis: 

• IKT og dataøkonomien 

• Logistikk og transport 

• Kompetanseoverføring fra offshorenæringen 

IKT og dataøkonomien 

IKT og dataøkonomien ble trukket frem som en særskilt mulighet som Akershus som region bør satse videre på. 

Det finnes en rekke faktorer som gjør IKT svært attraktivt som satsingsområde. Det første er at markedet er 

enormt. Det globale IKT-marked er på rundt 50 000 milliarder kroner ifølge IDC,160 noe som tilsvarer 15 ganger 

Norges BNP. Det enorme markedet bekreftes av at åtte av ti av verdens største bedrifter i dag opererer innenfor 

IKT. I tillegg til å være blant verdens største næringer, opplever IKT-næringen sterk global vekst. Det IDC 

kategoriserer som tradisjonell IKT, som utgjør 75 prosent av den samlede næringen, vokser rundt 4 prosent årlig, 

mens de såkalte «emerging technologies», som utgjør de resterende 25 prosent, vokser med mellom 10 og 20 

prosent årlig. I tillegg til disse faktorene så vi i del 1 at IKT-næringen har regionens femte høyeste 

arbeidskraftsproduktivitet, noe som gjør det særlig attraktivt å kanalisere kapital og arbeidskraft inn i denne 

næringen. 

Den norske IKT-næringen er i stor grad konsentrert i og omkring hovedstadsområdet, og det er især i aksen fra 

Oslo til Bærum at en rekke av landets største IKT-bedrifter er lokalisert, blant dem Telenor, TietoEvry og 

Accenture. Det er interessant å notere seg at en stor andel av hovedstadsområdets IKT-bedrifter enten er norske 

avdelinger av internasjonale bedrifter (Accenture, Cisco, Amazon, Telia, Microsoft) eller bedrifter som i hovedsak 

har et nasjonalt fokus (Intility, Tietoevry, Bekk Consulting). Dette er ikke nødvendigvis negativt. Førstnevnte 

bidrar til kompetanse og kapital, og sistnevnte med viktige tjenester til norske bedrifter. Det er likevel et 

faresignal at norske bedrifter i så liten grad produserer varer som er konkurransedyktige på internasjonale 

markeder. Menon Economics har tidligere vist at IKT-næringen i Norge er lite internasjonalisert, med lav og 

synkende markedsandel på internasjonale markeder.161 I Viken har bedrifter vurdert at de største barrierene for 

internasjonalisering av IKT-næringen er intern kapasitet, kapital og mangel på kompetanse.162 

For Akershus er det store muligheter til å videreutvikle IKT-næringen, både på bakgrunn av den høyt utdannede 

arbeidsstyrken, samt at mange sentrale aktører er etablert i regionen. Med utgangspunkt i verktøy som 

datatilgjengelighet, innkjøp, inkubatorer og finansiell kompetanse foreligger store muligheter i regionen. Videre 

er det politisk vilje for at offentlige myndigheter skal legge til rette for digital innovasjon og datadrevet 

 

160 https://www.idc.com/promo/global-ict-spending/forecast 
161 Menon Economics (2018). Verdiskaping og internasjonalisering i IKT-næringen.  
162 Menon Economics (2022). Mulighetsrommet for Vikens næringsliv i etterkant av korona. Tilgjengelig her.  

https://www.idc.com/promo/global-ict-spending/forecast
https://www.menon.no/wp-content/uploads/2022-5-Naeringsutvikling-i-Viken-etter-covid.pdf
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verdiskaping. Informanter i workshop viser til dataøkonomien som et viktig mulighetsområde som deler av 

Akershus er godt posisjonert til å gripe, og viser til strategi for å styrke Oslo og Vikens posisjon innen datadrevet 

entreprenørskap fra MIT REAP Oslo og Viken. Anbefalingene fra strategien omhandler først og fremst å etablere 

et regionalt program for datadrevet entreprenørskap i Oslo og Viken, som blant annet bidrar til økt grad av 

samarbeid mellom ulike aktørgrupper, samt forenkler tilgang til og anvendelse av offentlige og private data.163  

Transport og logistikk 

Transport og logistikk trekkes frem som et viktig område for næringsutviklingen i Akershus av informanter i 

workshop. Akershus som region har en særskilt interessant strategisk plassering geografisk, med nærhet til 

sjøveien inn til Osloregionen på begge sider av fjorden samt nærhet til Sverige. I tillegg går E6 gjennom store 

deler av regionen og krysser som det eneste sted med E18. Dette tilrettelegger for flere muligheter innen 

transport og logistikk som næring. 

Transport- og logistikknæringen er en av regionens største, målt i verdiskaping og sysselsetting. Videre står 

næringen står for en 2,5 ganger så stor andel av den regionale verdiskapingen som Norge, som beskrevet i del 1. 

Imidlertid er næringen sammensatt, og fanger opp både innovative og høyteknologiske bedrifter som skaper høy 

verdi per ansatte, men også relativt arbeidsintensive virksomheter. Gitt Akershus sin øvrige produktivitet i 

næringene samt høyt utdannede arbeidsstyrke, er det viktig at regionen fortsetter å tiltrekke seg 

høyteknologiske bedrifter som kan utnytte dette til å skape høy verdi per sysselsatt. Dette gjelder uavhengig av 

om det er innen lagring, transport eller logistikk.  

Flere regionale fortrinn og muligheter for Akershus, vil i stor grad være gjeldende for øvrige regionen i Viken. 

Imidlertid har Akershus noen særskilte fortrinn. Først og fremst trekkes Gardermoregionen frem. 

Logistikknæringen i Gardermoregionen, særlig bedriftene som er tilknyttet flyplassen, har lenge hatt et fokus på 

automatisering av driften. Blant annet har Avinor nylig gått til innkjøp av selvkjørende brøytebiler etter en 

vellykket testperiode. Erfaringene tilsier at automatiseringen blant annet innebærer høyere effektivitet, mer 

punktlighet og mer stabil drift. I forlengelsen av dette er mulighetsrommet stort ved å innføre tilsvarende 

automatiserte eller robotiserte løsninger i andre delen av driften. Samarbeid på tvers av Akershus sine 

kommuner kan bidra til å dra videre gevinster knyttet til automatisering lengre ut i ulike verdikjeder. 

Videre er Vestby som en fremvoksende logistikkhub med store engroslagre, trukket frem i dialog med 

næringsaktører. ASKO har eksempelvis en stor logistikksentral i Vestby, hvor store deler av produktene som 

sendes til dagligvarebutikker på Østlandet blir sendt fra. 

Rådgivningstjenester i den grønne omstillingen 

Rådgivning er en stor næring i Norge. Menon har i en tidligere studie kartlagt rådgivernæring og dens betydning 

for Norge.164 Tall fra studien viser at rådgivernæringen i Norge omsatte for over 250 milliarder kroner i 2019, og 

dens 28 000 virksomheter ansatte nesten 130 000 personer. Næringen skapte verdier for over 130 milliarder 

kroner i 2019 (verdiskaping), som utgjør om lag 7 prosent av verdiskapingen i norsk næringsliv. Næringen var da 

i 2019 større enn både sjømat- og reiselivsnæringen og nesten like stor som maritim næring, målt i verdiskaping. 

I tillegg er næringen produktiv, og dermed viktig sett i lys av at produktivitetsveksten har falt i Norge.  

 

163 MIT REAP Oslo og Viken. Hvordan styrke Oslo og Vikens posisjon innen datadrevet entreprenørskap? Tilgjengelig her. 
164 Menon Economics (2021). Verdien av gode råd – en kartlegging av rådgivernæringen og dens betydning i Norge.  

https://uni.oslomet.no/mitreap/wp-content/uploads/sites/688/2021/02/MIT_REAP_Rapport_LowRes.pdf
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Offentlige og private aktører vender seg mot rådgivernæringen i møte med nye utfordringer og midlertidige 

kompetansebehov. Dette betyr at næringen må være tilpasningsdyktig og fremtidsrettet, noe som også sikres 

gjennom å være forskningsrettet, oppdatert på teknologi, samt gjennom å arbeide med aktører innenfor et bredt 

spekter av næringer. På den måten er rådgivningstjenester viktig bidragsyter for den grønne omstillingen som 

landet, næringslivet og øvrige aktører skal gjennom.  

Nye grønne næringer som norske aktører satser på, vil ha store behov for rådgivning og teknisk bistand. Dette er 

eksempelvis hydrogen, batteriteknologi, havvind, karbonfangst og -lagring (CCS), men også bioteknologi/-

økonomi. Disse næringene kjennetegnes ved at de skal ta i bruk relativt umodne teknologier, hvor man 

eksempelvis vil ha behov for teknisk bistand i utviklingen av selve teknologien og skalering av denne, samt i 

systemet rundt og i infrastrukturen. Flere av de nye grønne næringene er nevnt som særlige innsatsområder i 

regjeringens Veikart for grønt industriløft, og peker på potensialet i at disse næringene kan bli store. Rådgivning 

vil være en viktig del av utviklingen i disse næringene, noe som allerede illustreres av Multiconsult sine tall som 

viser at rådgivnings- og andre tjenester står for 14 prosent av de sysselsatte i fornybarnæringen165 i dag.166 Det 

er også et eksportpotensial tilknyttet rådgivningstjenester til den grønne omstillingen. Ved å bli ledende innen 

rådgivning og teknisk bistand til nye grønne teknologier, vil man også kunne eksportere slike tjenester til andre 

land som skal satse på tilsvarende næringer og gjennom en tilsvarende utvikling.  

Akershus er en region med gode muligheter for å for utvikling av rådgivningstjenester knyttet til den grønne 

omstillingen. Akershus, og særlig når man ser ut mot resten av Viken, har en bredde av næringer som vil bli 

påvirket av det grønne skiftet, som utgjør en mulighet for å utvikle tjenester som støtter oppunder dette. Videre 

er Akershus preget av høykompetent arbeidskraft, og nærhet til Oslo bidrar til ytterligere tilgang til kompetanse 

og relevante miljøer. Flere kompetansemiljøer i Akershus knyttet til grønne teknologier og sirkularitet vil også 

være fortrinn knyttet til grønne rådgivningstjenester som næringsmulighet. Blant disse er IFE, NCE Energy Valley, 

NMBU samt øvrige forsknings- og utdanningsinstitusjoner i og omkring regionen.  

Et særskilt fortrinn Akershus kan ha knyttet til denne typen tjenester er høy tilstedeværelse av 

petroleumsaktører. Disse bedriftene og miljøene er i seg selv en viktig næring for regionen, som vist ved 

næringens produktivitet og verdiskaping i rapportens del 1. Imidlertid viser informanter i workshop til at 

kompetansen og teknologien brukt i petroleumsnæringen og tilhørende leverandørindustri i høy grad er 

overførbar til andre næringer som regionen kan satse på. Informanter viser til blant annet automatisering og 

robotisering i øvrig industri, men spesielt til nye grønne næringer på sokkelen. Blant disse er flytende havvind, 

karbonfangst og -lagring, samt havbunnsmineraler. 

11.3 Samarbeidsmuligheter i Akershus 

I dette siste delkapittelet presenterer vi en rekke strategiske vurderinger knyttet til samarbeidet som eksisterer 

i regionen i dag. Dette inkluderer vurdering av hva som funker i næringssamarbeidet, hva som funker mindre 

godt og ikke minst hvilke samarbeidskonstellasjoner man burde styrke for å posisjonere seg best mulig for å 

kunne kapitalisere på de mulighetsrom som har blitt trukket frem i smart spesialiseringsprosessen.  

I den regionalt fokuserte workshopen ble femfaktormodellen (se tekstboks nedenfor) presentert for deltakere 

som utgangspunkt for diskusjon. Diskusjonene omhandlet blant annet hvilke næringssamarbeid i regionen som 

fungerer godt, hvilke som fungerer mindre godt, og hvilke som bør videreutvikles. Formålet med å bruke 

 

165 Multiconsult definerer fornybarnæringen som sektorene vannkraft, landbasert og havbasert vindkraft, solenergi og bioenergi.  
166 Multiconsult (2021). Kartlegging av den norskbaserte fornybarnæringen i 2022.  
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femfaktormodellen var å ha et konsekvent analytisk rammeverk for å vurdere næringssamarbeid, også på tvers 

av Viken-fylkene. Det var imidlertid krevende for deltakere å eksplisitt koble sine erfaringer og vurderinger til 

femfaktormodellen, og diskusjonene rundt næringssamarbeid ga generelt få og lite konkrete refleksjoner om 

optimale samarbeidsformer og muligheter på tvers av aktørgrupper. Vi har derfor måttet ta en skjønnsmessig 

vurdering på hvilke innspill og refleksjoner som gjengis i det følgende, og benytter femfaktormodellen kun 

implisitt og ikke som et eksplisitt analytisk rammeverk. 

 

 

En viktig refleksjon som ble trukket frem av informanter er at Akershus ikke har et etablert «partnerskap for 

næringsutvikling» med riktig bredde av aktører.167 Buskerud og Østfold har begge sine respektive partnerskap 

for næringsutvikling, som vi har fått indikasjoner på at fungerer godt i å skape dialog mellom ulike aktørgrupper. 

Et tilsvarende forum eller partnerskap savnes av informantene som i workshopen. En grunn til at dette ikke har 

blitt etablert på tilsvarende vis kan være knyttet til bredden og størrelsen på næringslivet i Akershus. Det kan 

være utfordrende å etablere en gruppe som klarer å representere hele næringsøkosystemet i Akershus uten at 

den består av for mange representanter og deltakere til å kunne ha hyppig og konstruktiv dialog på tilsvarende 

vis som i Buskerud og Østfold. 

 

167 Et partnerskap for næringsutvikling med representasjon fra Innovasjon Norge, Siva, Forskningsrådet, Viken fylkeskommune og 
Oslo kommune finnes, men det påpekes av informanter at partnerskapet ikke har samme bredde og involvering som i Buskerud og 
Østfold. 

Femfaktormodellen som utgangspunkt for utvikling av næringssamarbeid 

Regional innovasjonsdrevet vekst fordrer i stor grad samarbeid på tvers av aktørgrupper. Et mulig 

utgangspunkt for å identifisere avhengigheter på tvers av aktørgrupper, samt tiltak for å samarbeide om 

næringsutvikling, er femfaktormodellen. Modellen har identifisert fem aktørgrupper som er sentrale for 

innovasjonsøkosystemet i en region eller i et samfunn. De fem aktørgruppene er som følger: 

• Entreprenører, herunder innovasjonsdrevne oppstartsbedrifter som forsøker å bygge kompetitive 

fordeler gjennom nye innovasjoner for så å vokse raskt og ekspandere.  

• Nasjonale og regionale myndigheter, som har tre ulike roller i et innovasjonsøkosystem: 

myndighetsutøver (ansvar for regulering), kunde/innkjøper og tilrettelegger.  

• Akademia og forskningsinstitusjoner kan bidra med flere ulike ressurser som nye vitenskapsbaserte 

idéer, teknisk og vitenskapelig trening, utdanning innen entreprenørskap, sofistikerte fasiliteter og 

så videre. 

• Etablerte bedrifter har en viktig rolle i et innovasjonsøkosystem, og bidrar blant annet i 

talentutvikling, bidrag fra selskapets risikokapital, fasiliteter og infrastruktur, samt evne til å 

mobilisere og samle interne og eksterne ressurser. 

• Finansiering fra investorer er i de fleste tilfeller en forutsetning for vellykket innovasjonsarbeid og 

behovet for kapital er vanligvis stort i utvikling-, testing og piloteringsfasen.  

I tillegg til disse fem hovedgruppene av aktører som er mest sentrale i et innovasjonsøkosystem, finnes det 

også andre relevante aktører som spiller en rolle. Eksempler er spesialisert tjenesteleverandører som 

advokater eller konsulenter, veldedige organisasjoner og banker. 
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I forlengelse av dette er det nyttig å se på variasjoner i hvordan Akershus som region er satt sammen. Vi kan se 

en slags todeling av fylket, med en del mot vest for Oslo mot Buskerud og en del mot øst og nord-øst. Disse to 

delene av regionen kan ha ulike samarbeidsmuligheter knyttet til geografisk nærhet til andre regioner samt hvilke 

«sub-regionale» fortrinn de har. Eksempelvis kan deler av Follo, herunder med Ås-miljøene i spissen, jobbe mot 

Østfold, mens Asker og Bærum i andre sammenhenger kan samarbeide i teknologitunge satsinger med Drammen 

og Kongsberg.  

Med dette som utgangspunkt, samt innspill fra workshoper og dybdeintervjuer vurderer vi at det er flere 

samarbeidsmuligheter som vi mener man bør arbeide med i Akershus. Disse er beskrevet under.  

Samarbeid mellom de tre Viken-fylkene. Vi opplever som nevnt tidligere få forskjeller når aktører i de tre fylkene 

skal beskrive deres konkurransefortrinn og de næringsøkonomiske muligheter de bringer med seg. Dette tilsier 

at mange av de krafttak som må til for å få til innovativ og bærekraftig næringsutvikling i Akershus, Buskerud og 

Østfold er relativt like. Dette er en god indikasjon på at det kan være store gevinster ved å fortsette et tett 

samarbeid etter fylkesoppsplittingen. Her bør man sikre at de koblinger som har blitt skapt både internt i 

fylkesadministrasjonen og i andre sammenhenger opprettholdes. En helt konkret mulighet vil være å opprette 

et slags partnerskap som går på tvers av Viken-fylkene, med deltakelse fra alle tre fylkeskommuner, kommuner, 

samt aktører som Innovasjon Norge, akademia, NHO, LO og NAV. Med bakgrunn i behovet for tydeligere 

tilstedeværelse av investorer bør man undersøke muligheten for å inkludere finansieringsaktører.  

Tett samarbeid med Oslo kommune om næringsutvikling. Som pekt på i kapitlet knyttet til klynger, er det 

næringsøkonomiske overlappet mellom Akershus og Oslo særlig stort. Det er i seg selv en klar indikasjon på at 

det nye Akershus fylke bør ta sikte på tett samarbeid med Oslo kommune når det kommer til næringsutvikling. I 

tillegg til stort næringsøkonomisk overlapp er det en lang rekke grunner til at et samarbeid kan bidra til økt 

innovasjon og verdiskaping. For det første vil et samarbeid bidra til at bedrifter i Akershus vil få tilgang til et større 

marked for sine produkter og tjenester. Oslo er Norges største by og har en betydelig konsentrasjon av bedrifter, 

innbyggere og turister. Ved å utvikle felles næringsområder og tiltak kan Akershus og Oslo sammen øke omfanget 

av det potensielle markedet og dermed øke vekstmulighetene for bedriftene i regionen. Videre har de to fylkene 

komplementære næringer. Ved å samarbeide kan man dermed skape synergier og ta ut det beste av begge 

regionene. For eksempel kan bedrifter i Akershus dra nytte av Oslos sterke posisjon innenfor teknologi og 

startups, mens Oslo kan dra nytte av Akershus sin sterke posisjon innenfor industri, landbruk og bygg og anlegg. 

Til sist er det, som nevnt tidligere, flere steder i Akershus der man sliter med tilgangen på kompetent kapital. 

Oslo er Norges finanssentrum, og ved å samarbeide med Oslo kan bedrifter i Akershus få bedre tilgang til 

finansiering og investorer. Dette kan være spesielt viktig for startups og vekstselskaper som trenger kapital for å 

vokse.  

Av mulighetsrom som er diskutert i denne rapporten, vurderer vi at det er særlige muligheter knyttet til 

samarbeid innen helseindustri (der begge fylker har store og viktige aktører), bygg og anlegg (Oslo har 

etterspørselen, Akershus tilbudet) og sirkulærøkonomi (Oslo har store planer, særlig knyttet til Hovinbyen, som 

aktører i Akershus både kan bidra til samt få gevinster av).  

Samarbeid om Bioøkonomi med Folloregionen. Miljøet rundt Campus Ås, med NMBU i spissen, er et av Europas 

ledende på forskning knyttet til bioøkonomi. Dette er noe som alle tre Viken-fylkene bør benytte seg av. Dersom 

man skal utvikle verdensledende teknologi som kan eksporteres er det nødvendig å inkludere både bønder, 

skogeiere, næringsmiddelsaktører og flere andre i utviklingsprosessen, og det er ingen grunn til å tro at nærings-

utviklingen vil begrenses til Follo eller Akershus. Vi har tidligere nevnt skogbruket som en næringsmulighet for 

Buskerud, men i tillegg har fylket også betydelige jordbruksressurser. Vi vurderer at man bør vurdere å 
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formalisere et samarbeid mellom aktører på Campus Ås (inklusiv NMBU, Nofima, Ard Innovation) og de tre 

fylkeskommuner for å arbeide med hvordan man best utvikler regionen som et senter for bioøkonomi. Dette skal 

ikke bare inkludere Agritech, men forhåpentlig også produksjon og videreforedling av ressurser. For å maksimere 

sannsynligheten for at et slikt samarbeid skal fungere, må man inkludere både bønder og skogeiere, noe vi i dag 

opplever at man i liten grad gjør.  

Samarbeid om helsesatsing med Buskerud. Med utgangspunkt i vurderingene overfor rundt helseindustrien i 

Akershus og mulighetene som foreligger, kan det være hensiktsmessig å se mot et samarbeid rundt dette med 

Buskerud. I Buskerud skjer ulike satsinger innen helseindustrien, herunder utviklingen av Drammen Helsepark, 

som kan være en mulig katalysator for bedrifter og gründere i både Buskerud og Akershus. Drammen kan således 

være en geografisk utvidelse av den relativt konsentrerte næringen rundt Oslo og Akershus. Buskerud, med 

utgangspunkt i tilgang på areal, samt potensielt overførbar teknologi og kunnskap fra industrimiljøene i 

Kongsberg, kan tilby Akershus viktige fortrinn i en felles satsing. Konkret kan regionene jobbe om kunnskaps- og 

teknologiutveksling på tvers, en samlet branding av regionene, samt en felles mottakertjeneste for 

internasjonale bedrifter. Dette kunne blitt arbeidet med av et team bestående av en til to dedikerte ansatte som 

arbeidet for den felles helsesatsingen.  

Generelt samarbeid om byggenæringen. Det største problem knyttet til omstilling av bygg- og anleggsnæringen 

er at næringen er dominert av mindre aktører med relativt lave marginer. Dette skaper stor konkurranse og 

derfor relativt liten investeringsvilje og lite insentiv til å samarbeide. Alle diskusjoner vi har hatt med aktører i 

næringen peker imidlertid på at det er et stort ønske om å utvikle og omstille næringen. En mulighet for å løse 

opp denne knuten er at kommuner og de tre kommende fylkene legger felles standarder for offentlige bygg. 

Dette kan både være standarder knyttet til bærekraft og produktivitet. Dersom alle bedriftene møter den samme 

situasjonen i disse store kontraktene vil ingen risikere å bli priset ut av markedet av enkelte aktører som ikke 

ønsker å omstille seg. Å bruke felles innkjøp på denne måten er noe som kommer frem i nesten alle workshopene 

vi har gjennomført som et viktig verktøy. Det er strengt tatt ikke nødvendig at alle tre fylkene arbeider sammen 

om dette – Akershus ville kunne gjøre det alene i samarbeid med fylkets kommuner. Vi mener likevel at et 

samarbeid mellom de tre nye fylkene, og eventuelt Oslo, vil legge mye sterkere føringer på bransjen og vil 

forhåpentligvis også ha positive effekter på klimatiltakene i det private bygg- og anleggsmarkedet. I tillegg til 

felles innkjøp og standarder er det også mulighet for å utnytte relativt nærhet til å koordinere seg om 

plasseringen av gjenvinningssentraler for resirkulerte byggematerialer, som blir en sentral del av å omstille 

næringen.  

Samarbeid om innkjøp innen helse. En av de største frustrasjoner vi har merket når vi har vært i diskusjon med 

helseaktører og næringsutviklere med fokus på helseindustrien er hvor lite det norske helsesystemet støtter opp 

om norsk-utviklet helseteknologi. Store deler av det som innkjøpes i helse- og omsorgstjenester skjer i regi av 

kommunene som ikke er koordinerte. Det betyr at når en oppstartsbedrift utvikler et skreddersydd produkt til 

en enkelt kommune, er det ikke mulig å selge den til andre kommuner. Her har fylket en gylden mulighet for å 

gå sammen med de to andre kommende Viken-fylkene og forsøke å legge til rette for innovasjon innen 

eksempelvis digital helse. En mulighet kunne være at man samlet en gruppe med kommuner som var villig til å 

kjøpe enkelte digitale tjenester inn sammen. Dette ville gi den nødvendige forutsigbarhet og 

inntjeningsmuligheter til gründere og helsebedrifter, som ville kunne utvikle og skalere innovative løsninger som 

ville kunne brukes i hele regionen.  

Samarbeid om rammer for videreutvikling av helseindustrien. Som diskutert rundt helseindustrien i rapportens 

del 2, oppleves en utfordring rundt manglende politisk vilje for å etablere en samkjørt helseeksportsatsing. 

Videre jobbes det med å etablere en fullverdig helsekatapult som skal bidra til å teste teknologier, komponenter, 
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produkter og prosesser fra helseindustraktører. Helseklyngene leder disse arbeidene, men engasjering av øvrige 

aktørgrupper kan bidra til å akselerere disse tiltakene. Eksempelvis kan fylkeskommunene delta i utvikling av 

mottaksapparat for internasjonale aktører. Akershus er regionen i Viken med høyest andel globale 

helseindustriaktører, og en satsing fra fylkeskommunen kan bidra til at kommunene får et bedre og mer 

standardisert apparat for å ta imot internasjonale selskap som vurderer å etablere seg i Norge. 

Et annet type samarbeid knyttet til helseindustrien som har blitt trukket frem, er samarbeid med og overføring 

av teknologikunnskap fra Kongsberg-miljøet inn mot spesielt medisinsk utstyr. Informanter trekker frem at det 

må stimuleres til og legges til rette for samhandling for å realisere dette. Både fylkeskommunen, kommunene og 

andre relevante aktører kan spille en rolle i slik samhandling.  

Kobling av investorer til øvrige regioner. I flere av områdene for smart spesialisering er tilgang på kapital en 

utfordring. Dette gjelder på tvers av Vikens fylker. Imidlertid omtaler informanter Akershus som regionen som 

er best stilt når det kommer til kapitaltilgang, både gjennom investorer i regionen og som følge av nærhet til 

Oslo. Informanter med kjennskap til Viken-regionene på tvers, trekker tilgang til kapital frem som et unikt fortrinn 

for Akershus sammenlignet med Buskerud og Østfold. En samarbeidsmulighet på tvers av fylker kan være å koble 

investormiljøer til næringsmiljøer i Buskerud og Østfold. Dialog på tvers kan utvide investorers 

mulighetsområder, samtidig som øvrige regioner får økt tilgang på kapital. Dette kan bidra til å utvide muligheter 

for både innovasjon generelt, men også knyttet til grønn omstilling, der det er store behov for kapitaltilførsel på 

tvers av Vikens regioner. 

Utvikling av en inkubator i Asker og Bærum. Det blir trukket frem av informanter at Asker- og Bærum-regionen 

ikke har en lokal inkubator for start-ups og scale-ups i regionen. Inkubatorer bidrar til vekst og utvikling i 

gründerbedrifter og etablerte bedrifter, og gitt Asker og Bærums næringssammensetning samt kompetanse-

tilgang, kan dette bidra til raskere vekst. Området har også flere viktige etablerte bedrifter, som i prinsippet kan 

støtte mindre modne virksomheter gjennom å åpne dører til internasjonale markeder samt dele sine erfaringer. 

En lokal inkubator kan bidra til å koordinere slikt samarbeid.  

11.4 Kort om veien videre for Akershus 

I dette dokumentet har vi presentert resultat av deler av en smart spesialiseringsprosess for Viken og det 

kommende Akershus fylke. I rapportens del 2 har vi gjengitt resultater av entreprenørielle oppdagelsesprosesser 

(EDP) for Viken som helhet, og har i del 3 forsøkt å kontekstualisere og aktualisere funn fra disse prosessene til 

Akershus som region. Prosjektet har imidlertid ikke omfattet en komplett smart spesialiseringsprosess i form av 

å iverksette og lære fra tiltak. Gitt at ikke hele prosessen ble gjennomført og at Akershus i dag ikke eksisterer 

som fylke, avslutter vi analysen med en kort beskrivelse av mulige veier videre. 

En smart spesialiseringsprosess er et verktøy for regional innovasjonsdrevet næringsutvikling. Smart 

spesialisering går ut på å identifisere de områdene der en region har en unik eller sterk posisjon og potensial for 

vekst, og å investere i disse områdene for å skape konkurransefortrinn og økt innovasjon. Det er ikke én måte å 

gjennomføre prosessen på, men de fleste smart spesialiseringsprosesser inneholder følgende 

trinn/elementer:168 

 

168 For mer om dette, se eksempelvis KMD (2018). Smart spesialisering som metode for regional næringsutvikling. Tilgjengelig her og  
Interreg Europe (2020). A Policy Brief from the Policy Learning Platform onResearch and innovation. Tilgjengelig her.  

https://www.regjeringen.no/contentassets/9cff31a9a15c457c9366c63c5aa65f42/veileder-smart-spesialisering-endelig.pdf
https://www.interregeurope.eu/sites/default/files/inline/Smart_Specialisation_Strategy__S3__-_Policy_Brief.pdf


   
M E N O N  E C O N O M I C S  1 1 8  R A P P O R T  

 

1. Analyse av styrker og svakheter: Analyse av regionens eller sektorens styrker og svakheter. Dette kan 

gjøres ved å se på eksisterende bedrifter og næringer, innovasjonspotensiale, kunnskapsinfrastruktur, 

arbeidskraft, ressurser og annen relevant informasjon. 

2. Identifisere spesialiseringsområder: Basert på analysen må man deretter identifisere de mest lovende 

spesialiseringområdene. Dette kan være områder der regionen eller sektoren allerede har en sterk 

posisjon, eller områder der det er potensial for å utvikle nye konkurransefortrinn. 

3. Involvering av interessenter: En viktig del av en smart spesialiseringsprosess i alle steg er å involvere 

relevante interessenter, som bedrifter, forskningsinstitusjoner, offentlige myndigheter og samfunns-

organisasjoner. Dette kan bidra til å få innsikt i behov og muligheter, samt sikre støtte for utvikling av 

spesialiseringområdene og iverksetting av relevante tiltak. 

4. Utvikle en handlingsplan: Basert på analysen og involveringen av interessenter må man utvikle en 

handlingsplan for å utvikle spesialiseringområdene. Dette kan innebære blant annet å utvikle nye 

produkter og tjenester, øke innovasjon og kompetanse, forbedre infrastrukturen, tiltrekke investeringer 

og støtte forretningsutvikling. 

5. Implementering og re-evaluering: Til slutt må man implementere handlingsplanen og følge opp med 

jevnlige evalueringer for å sikre at man oppnår de ønskede resultatene. Evalueringene kan brukes til å 

justere handlingsplanen og sørge for at man holder seg oppdatert på endringer i markedet og 

omgivelsene. En smart spesialiseringsprosess er altså iterativ, noe som betyr at de regionale 

administratorer av prosesser på forhånd må legge til rette for kontinuerlig oppfølgning. Dette vil 

inkludere oppdatering av punkt 1 og 2, men knytter seg særlig til punkt 3 og 4.  

Ut fra den situasjonen Akershus befinner seg i, har det ikke ligget til rette for en endelig prioriteringsprosess med 

politiske beslutninger om strategier og innsatsområder, og vi har derfor hverken gjennomført punkt 4 eller 5, 

selv om vi har pekt på elementer som kan og bør inngå i disse. Det er med andre ord innen disse områdene at 

næringsavdelingene i de nye fylkene skal gå videre med om man ønsker å videreføre smart 

spesialiseringsprosessen.  

I den forbindelse er det verdt å understreke hvor viktig det er med engasjement og forpliktelse i prosessen. En 

smart spesialiseringsprosess er nettopp det – en prosess. Hvis prosessen blir utført korrekt bidrar den til å økt 

innovasjon og samhandling i sentrale næringer. Resultatene av dette er imidlertid ikke noe som man måles fra 

et år til det neste, og det er derfor nødvendig at man arbeider etter en langsiktig plan, der relevante aktører er 

informert, involvert og engasjert under hele prosessen, og er villig til å arbeide iterativt med 

næringsutviklingsarbeidet.  

Dersom man ønsker å gå videre med smart spesialiseringsprosessen i Akershus, vil det være naturlig å starte med 

å danne en styringsgruppe. Både Østfold og Buskerud har partnerskap for næringsutvikling, som kan fungere 

som inspirasjon for Akershus. Styringsgruppen i en smart spesialiseringsprosess bør som minimum inkludere 

«kommuner, næringslivs- og arbeidstakerorganisasjoner, virkemiddelaktører som Innovasjon Norge, NFR og SIVA 

fordi det bidrar til at alle relevante interessenter støtter og er engasjert i strategien. 
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12 Vedlegg 

Vedlegg A: Områder for automatisering og robotisering av industrien 

I dette vedlegget lister vi opp områdene som informantene i workshopen og intervjuene trekker frem som mulige 

fokusområder innen robotisering og automatisering.  

• Sektorovergripende teknologi. Det handler om å automatisere mer generiske prosesser i enkelt-

komponentproduksjon, eller prosesser som er felles på tvers av produkter. Deltakerne i workshopen 

nevnte eksempelvis kontrollsystemer for overvåking og styring som relevante og implementerbare for 

det aller meste av produksjon. I tillegg ble det nevnt at man kan automatisere teststasjoner og 

kvalitetskontroll, der sistnevnte er spesielt viktig for produksjon som er tilknyttet høy risiko. Mer konkret 

ble automatisert optisk inspeksjon (AOI) nevnt som et tiltak som er relevant for mye produksjon der 

komponentene inspiseres ved hjelp av videokamera. 

• Innhenting av data fra maskinparken. Det gir mulighet for å analysere dataene og identifisere eventuelle 

problemer eller ineffektive prosesser og forbedre produksjonen basert på det. Et steg videre kan være 

å i større grad koble sammen maskiner og utstyr sånn at de kan samhandle mer effektivt. 

• Digital flyt av papirer og dokumentasjon. Utforming og produksjon av komplekse produkter krever mye 

papirarbeid og dokumentasjon. Dersom man får digitalisert og automatisert mye av papirarbeidet vil 

det redusere behovet for manuelt papirarbeid fra blant annet ingeniører. I tillegg til å effektivisere deres 

arbeid kan det gjøre arbeidet mer attraktivt fordi de i stedet kan bruke tiden på mer interessante 

oppgaver. Papirflyten vil i tillegg bli mer smidig og sikkerheten rundt dokumentasjonen bli høyere. 

Digitalisering av papirarbeid kan bidra til å sikre en digital flyt gjennom hele virksomheten, fra 

ingeniøravdelingene og ut til produksjonen. 

• Metall- og betongbransjen. Dette er produksjon med lav kompleksitet som dermed er egnet til økt 

brukt av automatiserte og robotiserte løsninger. En tilleggsgevinst som ble nevnt i forbindelse med å 

automatisere og robotisere betongbransjen er at dette vil ha helsegevinster for befolkningen fordi man 

reduserer behovet for arbeidsplasser i helseskadelige omgivelser. 

• Næringsmiddelindustrien. Denne bransjen kan være egnet for automatisering og robotisering fordi den 

har lav kompleksitet og består av mange repeterende arbeidsoppgaver. 

• Robotisering av logistikk. Dette kan bidra til å sikre bedre flyt i virksomheter og hindre unødvendige 

flaskehalser. 

• Videreforedling av råstoff. I 2020 havnet Norge på 36. plass på produktkompleksitet-indeksen (PCI) som 

er et mål på den relative kunnskapsintensiteten til industrien i et land. Dette er langt bak våre naboland 

Sverige og Danmark som havner på henholdsvis en 8. og 25. plass. Den norske industrien produserer i 

høy grad råvarer og halvfabrikata som har lav kompleksitet. For å øke verdiskapingen burde man derfor 

i større grad videreforedle råstoffene. Eksempler er videreforedling av fisk, skog, kraft og aluminium. 

Dersom man igangsetter ny type produksjon har man også mulighet til å lage en rigg som er bedre 

tilpasset adapsjon av automatiserte og robotiserte løsninger. 

• Forsvarsindustrien. Forsvarsindustrien er i dag kompleks og har mye skreddersøm og høye krav til 

kvalitet. Fordi forsvarsindustrien trolig vil vokse fremover i takt med økende konflikt i Europa, kan 

etterspørselen også bli større. Dette vil sette krav til økt effektivitet som kan løses av mer automatiserte 

og robotiserte løsninger. I tillegg kan enkelte produkter som tidligere har blitt produsert i små volumer 

bli til skalaproduksjon, for eksempel undervannsdroner. 
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• Industri for gjenvinning og ombruk. En annen ny næring som kan vokse frem ved hjelp av automatiserte 

og robotiserte løsninger er industri for gjenvinning og ombruk, for eksempel ombruk av byggemateriale 

og tekstiler. Sirkulærøkonomi er høyt på den politiske agendaen og vil få en viktig rolle fremover. Dette 

er også en industri som er avhengig av gode automatiserte og robotiserte løsninger for å skape 

produkter av høy kvalitet som lar seg gjenvinne i mange runder og som utnytter ressursene maksimalt. 

• Nye næringer, blant annet havvind og batteri. Automatisering og robotisering vil særlig spille en sentral 

rolle i nye næringer som vokser frem. De fleste av de nye industriene er relatert til den grønne 

omstillingen, blant annet produksjon og lagring av energi, produksjon av batterier, brenselsceller, 

hydrogen og vindkraft. Disse er alle en del av Regjeringens bredere eksportsatsing, og er derfor også 

viktige for Viken. Fordi Norge ikke har særlig kompetanse eller tradisjoner innenfor disse næringene, er 

det særlig viktig at gründerbedriftene fra starten er moderne og automatiserte. Hvis ikke vil man bli 

utkjempet av aktører i andre land, som har lengre erfaring med næringene (særlig land i Asia), lavere 

lønninger (Sør- og Øst-Europa) eller bedre støtteordninger (USA). 

  



   
M E N O N  E C O N O M I C S  1 2 1  R A P P O R T  

 

Vedlegg B: Næringsinndeling 

I dette vedlegget presenterer vi en utdypende forklaring på næringsinndelingen.  

Næring Forklaring 

Primærnæring Jordbruk, skogbruk og sjømat 

Ferdigvarer Produksjon av tekstiler, klær, lær og lærvarer og møbler 

Annen industri Bredt sett av teknologi- og systemindustri, forsvarsindustri og andre 
produksjonsbedrifter 

Næringsmiddelindustri Bearbeiding av produkter fra jordbruk, skogbruk og fiske til matvarer, fôr og 
drikkevare 

Forsyningsindustri Omfatter elektrisitet-, gass- damp og varmtvannforsyning, samt 
vannforsyning, avløps- og renovasjonsvirksomhet 

Reiseliv Omfatter opplevelsesbedrifter formidlingsindustri, destinasjonsbedrifter, 
hotell og serveringsbransjen 

Maritim Omfatter virksomheter som eier, opererer, designer, bygger, leverer utstyr 
eller spesialiserte tjenester til alle typer skip 

Prosessindustri Prosessindustrien omfatter foredling av råvarer til halvfabrikata, blant annet 
bedrifter innen metall-, miljøteknologi-, papir-, kjemisk industri. Prosess-
industrien foredler vann, skog og mineraler.  

Finans Omfatter finansiell formidling, forsikring, gjenforsikring, pensjonskasser og 
inkassovirksomhet 

Andre tjenester Forretningsmessig tjenesteyting, herunder en rekke tjenester som støtter 
generelle forretningsområder. Disse tjenestene skiller seg fra tjenestene i 
inne kunnskapstjenester ved at hovedformålet ikke er å overføre spesialisert 
kunnskap. Eksempler på dette er arbeidskrafttjenester, vakttjenester, 
rengjøringsvirksomhet og kontortjenester. Omfatter også til reklame, 
annonsering, medie og markedsundersøkelser. 

Helse Omfatter både helseindustri som utvikler og produserer helseprodukter, i 
tillegg til behandlingsleddet som består av helse og omsorgstjenester 

Kunnskapstjenester Omfatter spesialisert faglig, vitenskapelig og teknisk tjenesteyting. 
Disse tjenestene krever en høy utdanning og stiller spesialisert kunnskap og 
spesielle ferdigheter til rådighet for brukerne. 

Transport og logistikk Omfatter transport, lagring og logistikk, herunder passasjer godstransport 
med jernbane, rørtransport, veitransport, skipsfart eller luftfart og tjenester i 
tilknytning til dette som transportsentraler, godsterminaler, parkeringsanlegg 
og lagerdrift. Omfatter også post- og kurervirksomhet 

IKT Omfatter produksjon og formidling av informasjon og kulturelle produkter, 
levering av midler til overføring og formidling av disse produktene, samt data 
og kommunikasjonstjenester og andre informasjonstjenester. 

Petroleum Olje- og gassprodusenter, leverandørindustri, raffinering og bearbeiding av 
petroleumsprodukter  

Bygg og anlegg Bygge- og anleggsvirksomhet, byggevareproduksjon, utvinning fra gruver og 
steinbrudd, utgraving av avleirede materialer som brukes i bygg og anlegg  

Handel Omfatter agentur-, engros- og detaljhandel med alle typer varer og tjenester 
i forbindelse med salg av både nye og brukte varer, handel med og 
reparasjon av motorvogner, samt utleie- og leasingvirksomhet. 
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Vedlegg C: De fem største bedrifter for de fem største næringene per fylke 

Akershus 

 
1. plass 2. plass 3. plass 4. plass 5. plass 

Petroleum 
Lundin Energy 

Norway 
Equnior 

Inpex Idemitsu 

Norge 

Det Norske 

Oljeselskap 
Kværner 

Handel Bertel O Steen 

Rema 

Distribusjon 

Norge 

Wurth Norge Harald A Møller Varner 

Bygg og anlegg Implenia Norge 

Garanti 

Eiendoms-

megling 

Hent NRC Anlegg Øst-Riv 

IKT Telenor Norge Evry 
Cisco Systems 

Norway 
Ventelo Bedrift Telenor Infra 

Transport, 

distribusjon og 

logistikk 

Norwegian Air 

Shuttle 
Posten Norge 

Norwegian 

Pilot Services 

Norway 

Postnord DHL Express 

 

Buskerud 

 1. plass 2. plass 3. plass 4. plass 5. plass 

Bygg og 

anlegg 

Hæhre 

Entreprenør 

Svanegangen 

Utvikling 

Moelven 

Soknabruket 

Vegfinans 

Bypakke Nedre 

Glomma 

Bane Nor 

Handel Eltek 
Rental Group 

Machine 
Toyota Norge 

Rutebileiernes 

Standardiserings

-aksjeselskap 

Asko Oslofjord 

Forsynings-

industri 

Glitre Energi 

Produksjon 

Hafslund Eco 

Vannkraft 
Statkraft Energi Skagerak Kraft 

Glitre Energi 

Nett 

Teknologi-

industri 

Kongsberg 

Defence & 

Aerospace 

GKN Aerospace 

Norway 

Flir Unmanned 

Aerial Systems 

Kongsberg 

Næringseiendo

m 

Norsonic 

Kunnskaps-

tjenester 
Rambøll Norge 

Directmarketing 

Invest 
Eneas Services Igaidi BDO 

 



   
M E N O N  E C O N O M I C S  1 2 3  R A P P O R T  

 

Østfold 

 1. plass 2. plass 3. plass 4. plass 5. plass 

Handel Europris Witt Norge Dustin Norway Flexit 
New Wave 

Norway 

Bygg og 

anlegg 
Glava Leif Grimsrud Park & Anlegg 

Solid 

Entreprenør 

AF Gruppen 

Norge 

Forsynings-

industri 

Hafslund 

Produksjon 

Hafslund Eco 

Vannkraft 
Østfold Energi 

Sarp 

Kraftstasjon 
Norgesnett 

Kunnskaps-

tjenester 
Cowi 

Institutt for 

Energiteknikk 

Eurofins 

Environment 

Testing Norway 

Afry Consult BDO 

Helse 
Fresenius Kabi 

Norge 
Lukas Stiftelsen Aberia Ung Medi Partner 

Ecura 

Hjemmetjenest

er og BPA 

 

 

 

Vedlegg D: Informantoversikt 

Aktør 

Agritech Cluster 

AgriTech Nordic 

Aleap 

Asker Næringsforening 

Aspelin Ramm 

Asplan Viak 

Aurskog-Høland kommune 

Backer Skeie 

Betong Norge 

Bærum Næringsråd 

CICERO 

Construction City 

Construction City/OBOS 

COWI 

Curida Diatec 

Diplom Is 

Direktoratet for høyere utdanning og kompetanse (HKDir) 

Drammen Helsepark 

Drammen kommune 

Ekeberg Myhrene 

Energea 
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Energi Norge 

Energy Transition Norway 

Fagskolen i Viken 

Folkeuniversitetets fagskole 

Foods of Norway  

Forskningsrådet 

Fredrikstad Fjernvarme AS 

Fredrikstad kommune 

Fredrikstad næringsforening 

Frogn Næringsråd 

FutureBuilt 

GE Vingmed Ultrasound 

Geno 

GG Gruppen 

Glamox 

Grønn Byggallianse 

Grønn Kompetanse 

Halden kommune 

HAPRO Electronics 

Helsehub Romerike 

Høgskolen i Østfold 

IFE 

Indre Østfold kommune 

Innovasjon Gardermoen 

Innovasjon Norge 

Innovasjon Norge Oslo Viken 

Innovasjon Norge Viken Oslo 

Intelligent helse v/ OsloMet 

Klimapartnere (Viken) 

Kompetanseforum Østfold 

Kongsberg Beam Technology AS 

Kongsberg Innovasjon 

Kongsberg Klyngen 

Kongsberg kommune 

Kunnskapsbyen Lillestrøm 

Kaare Mortsensen AS 

Legemiddelindustrien (LMI) 

Lier kommune 

LO Buskerud 

Manpowergroup/Jefferson Wells 

Mantena 

Manufacturing Technology Norwegian Catapult Centre 

Modum Næringsforening 

Moss kommune 

Mosseregionen næringsutvikling 
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NAV Vest-Viken 

Nav Øst Viken 

NCE Heidner BioCluster (Klosser Innovasjon) 

NHO Geneo 

NHO Oslo og Viken 

NIBIO 

NMBU 

Nordic Steel AS 

Norsk Cobot Senter 

Norsk industri 

Norsk Titanium AS 

Norway Health Tech 

Norwegian Smart Care Cluster 

NTNU 

Næringshagen Østfold 

Oslo Met 

Peab Norge 

Posicom  

P-Plan 

Restartup (Askershus) 

ROAF 

Rustfri Spesialproduksjon 

Røros Bryggeri 

Røros Dører & Vinduer 

Samarbeidsrådet for Nedre Romerike 

SAMS Norway 

Sarpsborg kommune 

Sarpsborg Næringsforening 

Sarpsborg næringshage 

Sharelab 

SINTEF 

SIVA 

Smart Innovation Norway 

Smart Innovation Norway/ NCE Smart Energy Markets  

Soil Steam 

Statkraft 

Storm Aqua 

Sunnaas sykehus 

Søndre Viken IPR 

The life science cluster 

Triple-S 

USN 

Vardar 

Varig Technologies 

Viken Fiber 
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Viken fylkeskommune 

Viken Teknologiklynge 

Vill Energi 

ZERO 

Østfold Energi 

Øvre Eiker Energi 
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